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Uvodnik

Andrej Bratuž

Nov udarec 
zaščitnemu zakonu

V'skrajno napetem predvolilnem času je 
italijanska vlada v odsotnosti predsed
nika Berlusconija in podpredsednika Fi- 

nija na kratki seji, ki jo je vodil minister za 
notranje zadeve Pisanu, sklenila, da bo sez
nam občin v Furlaniji-Julijski krajini, kjer 
se izvaja oz. naj bi se izvajal zaščitni zakon 
za slovensko manjšino, sestavila vlada in 
ne paritetni odbor. Odločitev spominja na 
Berlusconijevo potezo, da kar sam prevza
me ministrstvo, s katerega kak minister od
stopi. Ker je desnosredinska vlada prepriča
na, da bo z volitvami znova potrjena, si že 
vnaprej zase lasti tudi sklepanje v zvezi z 
zaščitnim zakonom.
S tem sklepom je ministrski svet zavrgel 
dolgotrajno delo paritetnega odbora, ki je 
že leta 2003 pripravil seznam 32 občin, na 
kar je Berlusconijeva vlada zahtevala, naj 
isti odbor preveri prisotnost Slovencev v 
Miljah, Čedadu in  Gorici. Paritetni odbor 
je leta 2004 znova potrdil seznam že pred
laganih občin, zdaj pa spet klofuta s strani 
vlade. Toliko v razmislek, kako se v naši 
državi obračajo leta in  se za manjšino nič 
ne zgodi ali pa pride do takšnih sklepov, 
kakršnega smo dočakali zdaj, ko se vladi 
izteka mandat, ki ga, vsaj tako upamo, ne 
bo več dobila. Naše pričakovanje je torej 
spet padlo v vodo in kdo ve, kdaj in  kako se 
bo ponovno ukrepalo o zaščitnem zakonu. 
Ne bomo ugibali, zakaj je vlada do sklepa 
prišla prav zdaj, ko se tako neslavno po
slavlja, eno pa je gotovo: njen sklep bo tako 
ali drugače vplival tudi na kak vo liln i glas. 
Na desnici, vsaj v naši deželi, bo pre
pričanje, da si je Berlusconijeva vlada do 
zadnjega prizadevala za neuresničevanje 
zaščitnega zakona v prid Slovencem, še 
bolj podžgala kakega nam že itak nenak
lonjenega in  desno usmerjenega somišlje
nika, prav tako pa bo med nasprotniki de
snosredinske vlade utrdila prepričanje, da 
je vladna politika zgrešena in  da morajo 
volitve privesti do zamenjave oblasti. 
Kakor je b ilo  pričakovati, so se na sklep 
rimske vlade takoj odzvali krajevni pred
stavniki nasprotujočih si političn ih sil: le
vosredinski deželni odbornik za kulturo, 
šport in  manjšinske jezike Roberto Anto- 
naz ga je npr. označil kot poslednje "dari
lo" te vlade Slovencem, medtem ko je Ro
berto Menia, zagrizeni nasprotnik vsega 
slovenskega, izrazil svoje zadovoljstvo in 
ponovno udaril po paritetnem odboru, ki 
da je v svoj seznam vključil tudi občine, v 
katerih živi en sam pripadnik manjšine. 
Nadvse odločno in enoglasno so seveda sk
lep rimske vlade v objavljenih izjavah ob
sodili predstavniki manjšine. Nezadovoljst
vo med samo manjšino je več kot upraviče
no. Predolgo se v njeno škodo vleče baran
tanje okrog zaščitnega zakona. Skoraj bi s 
centimetrom m erili prostor, k i naj bi b il 
zaščiten, s kratkovidnimi po litičn im i od
ločitvami pa bi najraje zanikali njen ob
stoj. Kakor kaže, "zgodbe o zakonu" še dol
go ne bo konec.

V razmislek

Dajmo prostor človeku!
Za italijanske državljane se bliža dan velike od

ločitve, ob pogostih soočanjih, vsak dan 
ostrejši kampanji, vse številnejših očitkih in 

obljubah, pa se človeku postavlja vprašanje, kaj 
sploh je politika in komu služi.
Dandanes nam politiki najpogosteje obljubljajo 
osebno in vsesplošno blaginjo, večji bruto proiz
vod, rast industrijske proizvodnje in polnjene 
državnih blagajn. Vse to za večji napredek in večjo 
konkurenčnost ter za učinkovitejši nastop države 
na mednarodnih trgih. Obenem naj bi ekonomija 
tako pripomogla k boljšemu življenjskemu stan
dardu posameznika, kar se bo seveda odražalo v 
naraščajoči kupni moči in splošnem bogastvu. To
rej je vse v tem? Je naloga politikov res samo sana
cija ekonomije? Bo res na ta način življenje v tej 
družbeni skupnosti, ki jo, odkar pomnimo, ime
nujemo enostavno država, boljše, srečnejše in 
kakovostnejše?
Večkrat opazujem, kako politiki pozabljajo, da člo
vek poleg materialnih dobrin potrebuje tudi dušev
no srečo. Res je težko obljubljati abstraktno srečo 
družini, ki je na robu preživetja, nihče ne more in 
ne sme postavljati v dvom dejstva, da je denar 
nujen za dobrobit posameznika. Vendar lahko 
preživi družba, ki sloni zgolj na uspešni blagovni 
izmenjavi? Kakšna bo kvaliteta življenja v državi, 
kjer bo samo konkurenčnost odločala o kakovosti? 
Včasih se mi zdi, da nekaj izgubljamo, nekaj, na 
kar v vsakdanji naglici vse bolj pozabljamo, nekaj,

kar nam je še pred nedavnim lepšalo življenje in če
mur ne vemo več imena. In vendar se posamez
niki spominjamo, da je bilo nekoč, davno, drugače. 
Nekoč je bilo trgovin manj, manjše so bile, vanje so 
zahajali prebivalci bližnje soseske. In je bil čas za 
klepet, za izpoved, za stisk roke. Nekdaj je bilo težko 
najeti mojstra, ki naj bi ti v najkrajšem roku z de
lavci popravil streho ali dokončal gradnjo, ampak 
zato so b ili sosedje, prijatelji, znanci. In skupno 
praznovanje, ko je bilo dela konec , in gostija in 
pesem dolgo v noč. In bila je tista lepa beseda, na 
katero politiki, pa tudi šolniki pozabljajo v imenu 
konkurenčnosti. Bila je solidarnost, bila je medse
bojna pomoč. Tudi avtomobilov ni bilo toliko, pa 
ga je vendar nekdo imel na vasi, in je bilo lepo, ko 
so se na delo ali na zabavo vozili v skupinah, pa tu
di štoparjem je marsikdo rad ustavil. Sočloveka te 
je bilo tedaj veliko manj strah, hišni ključ je ležal 
pod preprogo in besede "protivlomna zaščita" naš 
jezik ni poznal. In tudi prostega časa je bilo več: da 
se je oče lahko igral s sinom, da je mož spil ko
zarček s prijatelji, da je žena nekaj posadila na vr
tu, predvsem pa, da si stopil do soseda, ali v društvo 
ali zapel v zboru.
Sedaj je drugače, vsakega zamujenega trenutka je 
škoda, saj moramo biti predvsem produktivni, člo
veka merimo po produktivnosti, po plači, ki jo pri
naša domov, ne cenimo ga več zaradi nasmeha, za
radi besed ali zaradi prijaznosti. Še celo otroci mo
rajo biti produktivni: čim več dejavnosti naj imajo,

da bodo znali in da bodo najboljši. Kaj bi se igrali 
na cesti s prijatelji, saj se bodo potem težko česa 
naučili. Družba nas sili v sebičnost, zapiramo se, 
ker se bojimo. Bojimo pa se tistih, ki jih ne pozna
mo, tistih, ki so drugačni, tistih, ki bi lahko ogro
zili naš materialni napredek. Tudi zakonodaja nas 
navaja na sebičnost: podjetja morajo proizvajati, 
služiti, plačevati, zato je solidarnost včasih odveč. 
Kdo pa bo zaslužil, če ti bodo prijatelji priskočili 
na pomoč in popravili streho, ki pušča? Če ne bo 
zaslužka, pa bodo tudi davki nižji in zaradi solidar
nosti bo nastradala konkurenčnost.
Vrnitve nazaj verjetno ni, ujeti smo v kolesje, ki 
nas sili samo naprej, če hočemo preživeti.
Vendar sem prepričana, da bi se morali politiki za
misliti. Če bo izginila solidarnost med ljudmi, če 
etika ne bo prevladala nad gospodarskimi interesi, 
če človek ne bo sočloveku predvsem človek, če 
otroke ne bomo vzgajali v duhu ljubezni in med
sebojne pomoči, se bo vse to nekega lepega dne 
obrnilo proti državi sami. Težko je namreč prema
gati naravne nesreče brez medčloveške solidarno
sti, težko je žrtvovati svoje delo za družbeno bla
ginjo brez vere v sočloveka, težko je biti pošten 
brez duševnih vrednot ali vere, težko, drago in dol
gotrajno je dosegati mir z orožjem, veliko lažje ga 
je ohranjati z ljubeznijo.
Zato mislim, da bi morala politika najti prostor za 
človeka, na ekonomski razvoj ne bi smela gledati 
mimo etičnih načel, še najbolj pa bi se morali za
misliti šolniki in vsi tisti, ki se ukvarjajo z vzgojo 
naših najmlajših: svet brez solidarnosti, brez med
sebojne pomoči in ljubezni bo svet brez miru in 
brez pravega napredka.

SmiPertot

___
Foto Kroma

Pogovor
Dimitrij Žbogar, 

predsednik 
Združenja 

neposrednih 
obdelovalcev, o 

razvoju tržaškega 
kmetijstva

Pesniška zbirka Obiskv uredništvu
Kandidat za 
predsednika 

goriške 
pokrajine Enrico 
Gherghetta nas 

je obiskal v 
uredništvu

Jolka Milič je v 
italijanščino 

prepesnila več 
kot 70 pesmi 

Daneta Zajca, g. 
Ambrož Kodelja 

pa jih je izdal

Davorin Devetak 
piše o zborniku 

našega nekdanjega 
urednika dr. Draga 

Legiše, 
ki ga umešča 

v prostor in čas
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Po predstavitvi list

Predvolilna slika 
na Tržaškem

Prihodnjega 9. in 10. aprila 
bodo v Italiji parlamentar
ne volitve (za obnovitev 

poslanske zbornice in senata) po 
novem še ne preizkušenem vo
lilnem zakonu, ki utegne prine
sti tudi kakšno neljubo prese
nečenje v zvezi s končnimi volil
nimi rezultati. V naši deželi s po
sebnim statutom pa bodo v 
omenjenih dneh tudi volitve za 
obnovitev nekaterih občinskih 
in pokrajinskih svetov. V tem po
gledu pridejo v poštev pokrajin
ski sveti v Vidmu, Gorici in Tr
stu ter občinska sveta v Trstu, 
Miljah in Tržiču poleg še kakih 
30 drugih manjših občin v deže
li.
Po važnosti daleč izstopajo 
občinske volitve v Trstu, saj gre

sosedov. Zato je odločilnega po
mena, da na volitvah prevladajo 
tiste politične sile, ki se zavze
majo za odprtje mesta novim 
razmeram in zahtevam ter osa
mitev nacionalističnih teženj. 
Nekateri znaki kažejo na konk
retne možnosti za spremembe, 
ki jih tržaško mesto nujno potre
buje za svoj vsestranski razvoj v 
okviru njegovega naravnega 
zemljepisnega položaja. Za zau
panje volilcev se poteguje kar 25 
list in sedem županskih kandi
datov. Za prevzem nove občin
ske uprave se potegujeta predv
sem desnosredinska in levosre
dinska koalicija, ki ju predstavlja
ta županska kandidata Dipiazza 
in Rosato. Isti koaliciji se pote
gujeta tudi za prevzem tržaške

Foto DPD

za mesto z nekaj nad 200 tisoč 
prebivalci, s pristaniščem in dru
gimi gospodarskimi in finančni
mi ustanovami, s pestro zgodo
vinsko preteklostjo in posebnim 
značajem ljudi. Politični vpliv 
njegove občinske uprave presega 
mestni okvir in se prepleta s 
širšim političnim ozadjem. Po 
osmih letih županovanja Riccar- 
da Illyja, ki je nekako prelomil z 
zaprto nacionalistično politiko, 
je pred petimi leti občinsko upra
vo prevzela desnosredinska koa
licija z županom Dipiazzo. Tu se 
ne bi spuščali v podrobno 
ocenjevanje njegove uprave, 
mirne duše pa lahko trdimo, da 
jo je močno pogojevalo de
sničarsko Nacionalno
zavezništvo, tako da ni bil storjen 
noben bistven premik v smeri 
odpiranja ne do slovenske občin
ske komponente ne do zunanjih

pokrajinske uprave. Desna sredi
na nastopa z dosedanjim pred
sednikom Scoccimarrom iz vrst 
Nacionalnega zavezništva, leva 
sredina pa s predsedniškim kan
didatom v osebi Marie Bassa Po- 
ropat, sedaj deželne svetovalke. 
Značilno in pomembno je, da se 
je za podporo tako županskemu 
kandidatu Rosatu kot kandida
tin ji za predsednico pokrajine 
Poropatovi odločilo gibanje zna
nega bivšega tržaškega podjet
nika Prima Rovisa, nastopa s 
podporno listo, imenovano Av
tonomija in pravičnost. Naj 
omenimo, da je Rovisovo gi
banje na prejšnjih volitvah 
usmerilo lepo število volilcev k 
desnosredinski koaliciji. Izvolje
na župan Dipiazza in predsednik 
pokrajine Scoccimarro pa se po
tem nista držala dogovora o od
ločnem zavzemanju za avtono-

Na dnu...

KO PRIDETE 
DO BERLUSKONCA, 

KAR NARAVNOST, 
POTEM PA ZAVIJTE 

> ^ \  NA DESNO !

mijo tržaške pokrajine.
Kar zadeva parlamentarne volit
ve, naj spomnimo, da za poslan
sko zbornico nastopata stranki 
Levih demokratov in Marjetice 
pod skupnim znakom Oljke, 
medtem ko za senat nastopata 
vsaka s svojim znakom. Po no
vih voliln ih pravilih deželno 
ozemlje tvori eno samo volilno 
okrožje tako za zbornico kot za 
senat. V naši deželi bo izvoljenih 
trinajst poslancev in sedem se
natorjev. Na omenjeni listi Oljke 
za poslansko zbornico kandidi
ra na drugem mestu dosedanji 
slovenski senator Miloš Budin, 
ki ima konkretno možnost biti 
izvoljen. Slovenski kandidati so 
tudi na drugih listah, in sicer Bo
ris Pangerc na listi PDCI za po
slansko zbornico, Hadrijan Cor- 
si na listi Marjetice za senat, Aldo 
Rupel na listi KP za senat in 
Stojan Spetič na koalicijski listi 
Skupaj za Unijo za senat. V Trstu 
je bilo veliko prerivanje za prvi 
dve mesti na listi za senat stranke 
Naprej Italija, zlasti med Anto- 
nionejem in Camberjem. Prev
ladal je Antonione, ki ga je ne

posredno podprl 
sam Berlusconi, 
tako da se je mo
ral Camber zado
voljiti z drugim 
mestom.
Stranka Slovenske 
skupnosti tokrat 
nastopa v poveza
vi z Marjetico. 
Tako je kandidat 
SSk za tržaški 
občinski svet na 
listi Marjetice 
njen dosedanji 
rajonski svetova
lec in član 
strankinega vod
stva Igor Svab, ki 
bi tako moral na
slediti Petra Moč
nika. Slednji je bil 

namreč kar tri mandatne dobe 
tržaški občinski svetovalec. Sedaj 
kandidira na listi Marjetice v pr
vem nabrežinskem okrožju za 
pokrajinski svet. Drugi kandidat 
na listi Marjetice za pokrajinski 
svet je Zoran Sosič, dosedanji 
predsednik zahodnokraškega 
rajonskega sveta. Na glasovnici 
za pokrajinske volitve zadevni 
voliln i znak Marjetice vsebuje 
tudi simbol SSk, to se pravi lipo
vo vejico.
Na volitvah za obnovitev tržaške
ga občinskega sveta nastopa 23 
list in šest predsedniških kandi
datov.
Na volitvah za obnovitev občin
skega sveta v Miljah nastopa na 
listi levosredinske koalicije 
Združeni za Milje z županskim 
kandidatom Nesladekom tudi 
Danilo Šavron iz vrst SSk.

Alojz Tul

Izlet SSk
S tra n ka  S lovenska  
s k u p n o s t o rg a n iz ira  
avtobusni izlet v Bruselj v 
dneh od 9. do 15. maja ob 
p rilo ž n o s ti Evropskega 
kongresa m an jš in  EFA. 
Vabljeni so zlasti mladi, ki 
si že lijo  m ednarodnega 
stika z vrstniki v evropski 
p re s to ln ic i. Udeleženci 
izleta bodo v Bruslju gostje 
pod vodstvom dr. Draga 
Š toke. S p rem lja li bodo 
de lo  m a n jš in ske g a  
kongresa in imeli sprejeme 
pri priznanih osebnostih, 
kot so evropski manjšinski 
poslanec lužn ih  Tirolcev 
M ich l Ebner in
predsednica Nelly Maes. 
Za dodatne  in fo rm acije  
lah ko  p o k lič e te  na
te le fo nsk i š te v ilk i: 0 40  
639126 ali 040 3773368.

Priseljenci

Ali se jih zares 
bojimo?

Ko sem 14. marca hodila 
po centru Milana, sem se 
naenkrat znašla pred 

sceno, ki me je presenetila. 
Ogromno število ljudi raznih 
narodnosti je mirno stalo 
pred manjšim poštnim 
uradom, kjer je - kot sem 
zvedela pozneje - čakalo ne le 
že celo jutro, pač pa vso noč.
Na osnovi državnega zakona 
za urejevanje vstopa 
priseljencev je bil namreč 14. 
marec dan, v roku katerega so 
se morali na poštnih uradih 
prijaviti vsi priseljenci, ki so se 
v Italijo preselili pred kratkim, 
ki so tu zaposleni in katerih 
delodajalci bi radi 
formalizirali njihovo 
sodelovanje in si tako 
zagotovili nadaljnje 
sodelovanje. Na osnovi 
omenjenega zakona je bilo od 
vseh predstavljenih prošenj 
sprejemljivih le prvih 
170.000, sprejetih od 14:30 
dalje.
Nazadnje je za dovoljenje 
zaprosilo več kot 450.000 
oseb, kar pomeni, da sta vsaj dve 
tretjini vseh tistih, ki so tisto 
jutro stali pred mano očitno 
čakali zaman. Po drugi strani pa 
to pomeni tudi naslednje: če se 
je toliko ljudi potegovalo za 
ureditev lastnega statusa, 
pomeni, da so prav vsi med 
njimi razpolagali s potrebnimi 
papirji in torej predvsem s 
potrdilom o zaposlitvi in 
potrdilom o stalnem bivališču. 
In ravno glede teh dveh

elementov sta se mi porodili tele 
misli.
Prva zadeva aspekt dela. Če so 
namreč vsi ti ljudje nekje 
zaposleni, to očitno pomeni, da

m

so za tisto dejavnost potrebni. Če 
pa so za tisto dejavnost potrebni, 
bo njihov eventualni izgon po 
vsej verjetnosti ustvaril lakune, 
ki jih bodo morali delodajalci - 
na bolj ali manj zakonit način - 
zapolniti. Kakšen smisel pa ima 
izganjati delovno silo, če pa je 
očitno potrebna?
Razmišljanje, ki se mi je 
porodilo takoj zatem, je 
zadevalo drug aspekt, in sicer 
trenutek njihove naselitve in

PRIZNANJE
Urad Vlade Republike Slovenije za Slovence v zamejstu in  
po svetu izreka svoje priznanje članom Rumitrskega jusa, 
občini Gorica, na čelu z županom g. Brancatijem ter vsem 
tistim po litičn im  silam, k i so pripomogle k ustrezni rešitvi 
dolgoletnega problema, nastalega zaradi načrtovanih pose
gov v zaselku Jeremitišče. Rešitev, ki zagotavlja dolgoročni 
obstanek Jeremitišča in obenem tudi razvoj tovornega po
stajališča ko t pomembnega gospodarskega dejavnika, je 
izjemno pomemben dosežek in  jasen dokaz odgovornega in  
uspešnega upravljanja goriškega prostora.

Urad Vlade RS za Slovence v zamejstvu in po svetu

posledic, ki jih bo to imelo na 
značilnosti teritorija. Trenutno 
živi namreč v Italiji več kot 2,5 
milijonov uradnih priseljencev, 
pri čemer ne gre pozabiti, da jih 
je tokrat za dovoljenje prosilo 
skorajda pol milijona. Tu ne gre 
za demoniziranje fenomena in 
niti ne za podpihovanje strahov. 
V zgodovini človeštva je namreč 
fenomen migracij povsem 
normalen in, res, ko sem tisto 
jutro opazovala pisano množico, 
sem dejansko imela občutek, da 
prisostvujem fenomenu, ki je 

povsem človeški. 
Pred mano so 
namreč stale 
osebe, ki so iz 
najrazličnejših 
razlogov nekega 
dne sklenile, da 
zapustijo svoj 
rodni kraj in se 
odpravijo v tujino 
z upanjem, da bi 
jim novo življenje 
lahko nudilo nekaj 
več. Več možnosti, 
več dela, več 
svobode. To smo 
svoj čas storili tudi 
mi, Evropejci. 
Dovolj je, da se za 
trenutek 
zamislimo na 
razloge in 
posledice, ki jih je 
privedla naša 
masovna naselitev 

ameriške celine od 16.stoletja 
dalje (ko smo, med drugim, v 
Novi svet preselili tudi cele ladje 
sužnjev afriškega rodu). Če se 
osredotočimo raje na zadnje 
stoletje in na nam bližje 
situacije, je dovolj, da 
pomislimo na to, koliko naših 
ljudi je v minulem stoletju 
zapustilo domače kraje in se 
odpravilo npr. v Avstralijo, kjer 
jih večina še vedno živi skupaj s 
potomci. Tudi mi smo se torej 
svoj čas iz potrebe in upanja 
odpravili v daljne kraje in se na 
tak način vsilili v nek habitat, ki 
smo ga nazadnje povsem 
spremenili in sicer z 
etnološkega, gospodarskega, 
družbenega in - ne nazadnje - 
tudi verskega vidika. Kako se bo 
prihod novih skupnosti s časom 
odražal na značilnosti in 
identiteto našega teritorija? Kaj 
lahko storimo, da ne bi podlegli 
tem dinamikam?

(konec l.dela) 
Erika Hrovatin

Povejmo na glas

Mladi in njihova prihodnost
Francoski študentje so se skupaj s sindikati ze
lo odločno in  vsekakor ostro odzvali vladni 
napovedi zakona o "prvi delovni pogodbi". 
Kot je znano, naj bi bila slednja za vse, ki so 
mlajši od 26 let, sklenjena le za določen čas, 
bila bi torej začasna in  brez zagotovitve po
daljšanja. Izid napetega dogajanja je negotov, 
po vsej verjetnosti bo morala vlada na pritisk 
javnega mnenja vsaj deloma popustiti. V ko
liko r pa bi se zadeve pričele zapletati in bi se 
protesti nadaljevali, bi to pomenilo, da gre za 
splet medsebojno povezanih problemov, ki 
se sprožijo, kadar se spodmakne eden med 
njimi.
V vsakem primeru so dogodki v Franciji širše 
pomenljivi in  se je ob n jih  mogoče vprašati, 
kako je pravzaprav z mladimi, kakšne so 
njihove stiske in  pričakovanja, kako torej gle
dajo na svojo prihodnost. Očitno so za svojo 
prihodnost zaskrbljeni in  že ta podatek zado
stuje ali bi vsaj moral b iti dovolj zgovoren za 
vse starejše generacije, vštevši tisto, ki je na 
vodiln ih in  odločujočih položajih. Mladi 
lahko da nimajo toliko izkušenj kot manj 
mladi in  še niso sprejeli nase vseh odgovorno
sti, k i obstajajo, toda eno je gotovo: mladi zaz
navajo sedanji čas, se pravi sedanjost in  nje
no stanje, dosti prodorneje kot vsi ostali. V 
sedanji čas so zrasli in neposredno vsrkali va
se njegove posebnosti. Zaradi tega dejstva jim  
je modro prisluhniti in  to v interesu vseh. 
Mladi tudi v Franciji točno vedo, v kakšnem 
trenutku se nahajamo. Točno vedo, kako n i 
izgledov za takšno ekonomsko rast, da bi bi

la v tem smislu ugodna prihodnost zago
tovljena, kaj šele na dosegu roke. Zato n jihov  
sedanji upor verjetno ne izhaja iz zahteve po 
vsakršnem gmotnem raju, ker pač probleme, 
ki so značilni za svet dandanes, dobro poz
najo. In v kolikor je ta res, kje so bistveni raz
logi protesta in v čem je jedro tako velikega 
nezadovoljstva? Verjetno je razlogov več, upa
mo pa si trditi, da jih  je zanesljivo mogoče str
n iti v enega samega.
V ko likor vsi vemo, v kakšni situaciji se 
nahajamo - ne nazadnje so svetovni problemi 
navzoči povsod, tudi v razvitem svetu - po
tem je jasno, da ostro in  upravičeno protesti
ra tisti, k i je premalo zastopan, katerega glas 
je premalo slišen in upoštevan in  k i je prema
lo vključen v soodločanje. Če smo torej vsi na 
isti barki, potem bodimo vsaj skupaj, bodimo 
povezani, če že smeri n i mogoče hitro spre
meniti na bolje. Bodimo vsaj skupaj, v tem je 
rešitev, ne pa da je za mlade izrečenih toliko 
lepih besed, toliko programov, toliko obljub, 
v čemer tiči tisto neprijetno pokroviteljstvo, 
ki mlade praktično pušča izven, bedi nad n ji
m i vendar tako, da ostajajo ob strani. Franco
ski dogodki so zato izjemno pomenljivi in  za
gotovo ne samo za Francijo. Opozarjajo, da 
so mladi ozaveščeni in  da želijo b iti obravna
vani resno, po možnosti ne s silo, pač pa z 
globljim  dogovarjanjem in  pogovarjanjem. 
In če so zaskrbljeni za svojo prihodnost, so 
zaskrbljeni za prihodnost nas vseh, torej za 
našo skupno prihodnost.

Janez Povše
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Mnenje

Vloga kmetijstva 
in namakanje

Srečanje, ki je pred kratkim potekalo v osmici pri Salomonu vRu- 
pi na pobudo sovodenjske sekcije Slovenske skupnosti in Kmečke 
zveze in na katerem so bile predstavljene možnosti za napeljavo 
namakanja na ozemlje sovodenjske občine, odpira celo vrsto ugo
tovitev, ki govorijo o vsestranski pomembnosti vrednotenja 
zemlje in družbenega tkiva, ki na njem živi. Pri tem se odpirajo še 
druga vprašanja, kot npr. pomen vode kot vira življenja ipd. Pou
dariti pa želim to, kar za ozemlje pomeni kmetijstvo.
Res je, da se v sovodenjski občini ukvarja s kmetijstvom vedno 
manj ljudi in obdelovanje zemlje ostaja le še na ravni domačega 
obdelovanja vrta. Iz tega bi lahko sledila ugotovitev, da nima ve
liko pomena vlagati napore in denar v strukture, kot je namakal
no omrežje. Sem pa prepričan in o tem priča tudi zgodovina raz
voja namakalne strukture na Goriškem, da, kamor je namakanje 
prišlo, se je kmetijstvo razvilo: to je bila pridobitev za vse ozemlje 
in na njem živečo družbo. Zato je možnost napeljave namakalne
ga omrežja na teritorij sovodenjske občine priložnost, ki je ne 
smemo zamuditi. Za to lahko navedemo več razlogov. Prvi je go
tovo upravljanje zemlje, na kateri živimo, ki bi prek takega pose
ga pridobila na vrednosti in kakovosti. Drug razlog je, da bi se 
tako odprla konkretna možnost, da se ustvarijo nova delovna me
sta in to predvsem na družinski ravni, kar bi omogočilo, da bi mla
di imeli možnost zaposlitve tako rekoč doma. Razvila bi se tista 
oblika družinskega podjetništva, ki je med gonilnimi silami pri 
razvoju gospodarstva in družbe. Tretji razlog je upravljanje 
ozemlja, ki bi z razvojem kmetijstva veliko pridobilo tudi s pose
gi, za katere občine nimajo možnosti oz. jih s težavo opravljajo. Pri 
tem mislim na nadzor ozemlja, ki bi bil na tak način nedvomno 
večji, ker bi se povečala prisotnost in poseganje. Pomisliti pa mo
ramo še na dejstvo, da je urejeno in obdelano ozemlje dokajšnja 
obramba pred raznimi špekulacijami nad ozemljem samim. Vse 
to seveda n i tako enostavno, kot bi se lahko zdelo na prvi pogled; 
za dosego takega cilja sta pomembna dva vidika: daljnoročna vi
zija in sodelovanje vseh subjektov, ki so prisotni na občinskem 
ozemlju. V prvi vidik padejo vsi razlogi, ki sem jih navedel prej, in 
pa še vidik; ki se tiče ohranjevanja in razvoja družbene strukture 
v občini. Razvoj kmetijstva, ki bi pomenil razvoj družinskega 
podjetništva, bi pomenil prav to, da upravljanje ozemlja ostaja 
aktivno v rokah domačih ljudi, kar je dodatno jamstvo. Drug vi
dik, ki predvideva sodelovanje vseh subjektov, pa pomeni, da take 
vrste poseg lahko uspe, če za njim stoji - polega seveda kmetov, ki 
so prvi subjekt - tudi občina. Kmete čakajo spodbujanje in trkanje 
na vrata javnih ustanov ter vztrajnost pri načrtih za razvoj kmetij
ske stvarnosti. Občina pa bi morala vzpostaviti tisto posredoval
no vez, ki bi omogočila pogoje za uresničitev omenjenih načrtov. 
Na koncu želim še enkrat poudariti dejstvo, da je napeljava na
makalnega omrežja na ozemlje sovodenjske občine edinstvena 
priložnost, ki jo ima celotna občinska skupnost. Zgodovina kaže, 
da tam, kamor je prišlo namakanje in kmetijstvo n i bilo več odvi
sno od vremena, je sledil razvoj, ki ga je koristila celotna družba 
prav zato, ker je pridobila na istovetnosti s teritorijem in torej na 
lastni identiteti, ker je zanjo postala ključna življenjska vez z 
zemljo, na kateri imamo naše korenine.

Julijan Čaudek

Srečanje Terpin - Prodi
Prejšnjo soboto je v Meranu potekal že 53. redni kongres 
Južnotirolske ljudske stranke (Sudtiroler Volkspartei -  SVP), ki 
se gaje udeležil tudi predsednik Unije Romano Prodi. V svojem 
govoru, delno tudi v nemščini, je spet poudaril svoje znano 
stališče, da smo v Evropi vsi manjšine. Zatrdil je, da so manjšine 
v naši državi bogastvo, ki ga je treba znati ceniti in ohranjati. 
Južnim Tirolcem pa je zagotovil, da se bodo sprememb statuta 
bocenske avtonomne pokrajine lotili skupaj in v nemščini dejal 
“Unser Motto ist zusammen” , za kar je požel izjemen aplavz. 
Stranka nemške manjšine (SVP) je namreč podpisala volilni 
program Unje in podpira Prodijevo levosredinsko zavezništvo. 
Sama sicer ne namerava biti direktno zastopana v vladi, najbrž 
pa ji bo zaupano predsedstvo ene od komisij v parlamentu.

Na kongresu je sodeloval deželni tajnik Slovenske skupnosti 
Damijan Terpin, ki se je  tudi sestal s kandidatom za premiera 
Romanom Prodijem in izrazil zaskrbljenost slovenske manjšine 
ob zadnji potezi Berlusconijeve vlade, ki je s petkovo zavrnitvijo 
seznama občin, nevarno prejudicirala usodo zaščitnega 
zakona. Prodi in Terpin sta se strinjala, da je to še dodaten 
razlog, ki je za Slovence že pravzaprav nuja, da na bližnjih 
volitvah premagamo desno sredino.
Glede konkretnega reševanja zapleta okrog zaščitnega zakona 
pa je Prodi povabil tajnika SSk Terpina na sestanek v Rim, kjer 
bi se tudi z Južnimi Tirolci in prestavniki stranke Union 
Valdotaine podrobno pogovorili o manjšinski problematiki in 
politiki njegove vlade do teh vprašanj. Sestanek bo predvidoma 
še pred volitvami.

M H J  Dimitrij Žbogar

Primanjkuje celosten 
pogled na kmetijstvo

Kras, kmetijstvo, živino
reja, predvsem pa smotr
nejše in  celovite strate

gije, ki bi pripomogle k razvoju 
in prenovi tržaškega področja. 
To so bile iztočnice, na podlagi 
katerih se je razvil pogovor s 
predsednikom Združenja nepo
srednih obdelovalcev, gospo
dom Dimitrijem Žbogarjem.

Gospod Žbogar, kako bi oce
n ili svoje štiriletno oz. 
šestletno obdobje na čelu 
Združenja neposrednih ob
delovalcev?

Menim, da je naše združenje v 
tej mandatni dobi na vsedržav
n i ravni uspelo v prenovitvi 
kmetijskega sektorja. Za to je bi
lo treba najprej temeljito preu
rediti našo organizacijo. Prek
valificirali smo naše storitve. Na 
tej postavki smo začeli graditi 
novo strategijo, ki teži k ovred
notenju območja preko promo
cije naših tipičnih proizvodov 
(medu in kraškega pršuta), ki 
jih  naši ljudje ponujajo obisko
valcem v osmicah oz. kmečkih 
turizmih. Taka strategija lahko 
gotovo koristi našim pridelo
valcem, a ne samo: p ri tem se 
lahko okoristi tudi turistična 
ponudba naših krajev.

Vaš osebni odnos do terito
rija gre ravno v smer čim 
širše turistične ponudbe? 

Problem je treba vzeti v pretres 
z globalnega vidika: n i dovolj, 
da ima kmet lepo urejeno kme
tijo oz. kmečki turizem, saj mo
ramo skrbeti za celotno po
dročje, v katerem živimo.

Kaj pa deželna poteza glede 
zaščite kraškega področja? 

Nujno je, da se Dežela v zvezi s 
tem ravna po evropski direktivi 
Agenda 21, ki predpisuje ovred
notenje teritorija, p ri katerem 
morajo biti soudeleženi krajev
n i subjekti. Pomembno je, da je 
naša organizacija soudeležena 
tudi p ri pripravi tega zakona in 
treba je jasno imeti pred očmi, 
kakšen cilj želimo doseči. Deže
la nam namreč vsiljuje določe
ne izbire, vendar vsem raznim 
subjektom, ki smo vezani na 
upravljanje teritorija, n i jasno, 
po kateri poti hočemo razvijati 
kraško področje. Rekel bi, da 
med vsemi temi dejavniki vlada 
precejšnje pomanjkanje dialo
ga-

Pri tem zagonetnem 
vprašanju primanjkuje torej 
koordinacija vseh subjektov?

Vsi govorijo, da je treba teritorij 
ovrednotiti, nihče pa ne ve po
vedati, kako naj to storimo. 

Kmečka zveza, Agrarna sku
pnost, Zveza neposrednih 
obdelovalcev, jusarji: katero 
telo bi najbolje upravljalo to

koordinacijsko mrežo?
Razlikoval bi jusarske odbore in 
agrarno skupnost od ostalih: pr
vi dve telesi predstavljata svoje 
interese na svojih lastninah. 
Zveza neposrednih obdeloval
cev in Kmečka zveza pred
stavljata interese kmetov, last
nikov, se pravi ljudi, k i se 
svojim delom preživljajo s kme

tijstvom. Jasno je treba imeti 
pred seboj, kdo koga pred
stavlja.
S tem da bo v kratkem ponovno 
nastala Kraška gorska skupnost, 
ki bo med drugim tudi določa
la o razvoju kraškega področja, 
menim, da bomo končno ime
l i priložnost, da si razčistimo 
pojme glede prihodnjih ko
rakov in ciljev, ki jih  želimo do
seči.
V teh letih je pristojnosti KGS 
prevzela pokrajina, ki je imela 
zmedene pojme glede 
upravljanja in razvoja kraškega 
teritorija.

Kaj pojmujete s pojmom 
kmetijski podjetnik?

To je oseba, ki opravlja kmetij
sko dejavnost in od nje tudi ži
vi. Kmetijski sektor je namreč 
področje izredno zapletenih in 
številnih normativov. Naše 
Združenje nudi take storitve, ki 
kmetovalcem pomagajo pri iz
polnjevanju birokratskih ob
veznosti. Trudimo se, da bi bile 
cene teh uslug dostopne vsem 
članom.
Glede prihodnjega razvoja 
kmetijskega sektorja sledi Zveza

neposrednih obdelovalcev na 
vsedržavni ravni štirim smerni
cam: nujno je treba valorizirati 
tipične proizvode, ki naj bodo 
na visoki kakovostni ravni in 
neoporečni z vidika prehram
bene kontrole; Zveza naspro
tuje uvajanju gensko spre
menjenih organizmov, saj niso 
del naše kmetijske tradicije,

gojenje teh vrst pa bi obenem 
izneverilo obstoj naših tipičnih 
produktov, saj bi potemtakem 
tudi m i pristopili k globalizacij- 
skemu sistemu: drugače reče
no, go jili bi iste proizvode, ki 
jih  pridobivajo drugod po sve
tu. Vse te smernice moramo 
udejanjiti na podlagi dogovora, 
da smo m i sami branitelji teri
torija in da bo lahko celotna 
skupnost imela od tega do
biček.
Če povzamemo, je Združenje 
zagovornik zdrave prehrane, 
tradicij in teritorija. Gensko 
spremenjeni organizmi oz. 
proizvodi ta tri načela izneve
rijo.
Ko sledimo tem načelom, ne 
delamo v prid zgolj kmetijskega 
sektorja, ampak spodbujamo 
širši delokrog, ki je neposredno 
vezan na turistični sektor. Treba 
pa je imeti jasne cilje, kako ta 
načrt izpeljati in kdo mora po
stati nositelj tega sistema: me
nim, da je za vzdrževanje te 
mreže v prvi vrsti poklican 
kmet-podjetnik. Javne uprave 
bi morale zato om iliti stroge bi
rokratskem normativne vezi, ki

zavirajo tak kmetijski razvoj. 
Kaj pa živinoreja? Ali je res, 
da je to kmetijsko področje 
najbolj ogroženo?

Vsi kmetijski sektorji so pod 
udarom. Za živinorejo pa to še 
posebej velja. Kmetijstvo se je v 
zadnjih desetih letih tako razvi
lo, da ne moremo primerjati da
našnje stvarnosti z nekdanjo. 
Tržišče in  potrebe so se tačas 
globoko spremenili. Tržaško 
kmetijstvo je v živinorejskem 
sektorju dejansko bolj napred
no, saj smo se v zadnjem dese
tletju prepričali o dejstvu, da ne 
moremo proizvajati velikih ko
ličin, ampak se moramo usme
riti v kvaliteto. Dandanes kme
tovalci sledijo tej poti in, čeprav 
se kmetijstvo nahaja v ne 
lahkem položaju, bi lahko trdil, 
da naši kmetje delujejo v precej 
solidnih okoliščinah. Nedvom
no so investicije v kmetijskem 
sektorju visoke in ravno v inve
sticijah tiči problem finančnega 
stanja vsake kmetije. Velika 
večina kmetovalcev je namreč 
šla v smer male prodaje oz. pro
daje na domu. Kmečki turizmi 
so v zadnjih letih ta trend 
sprejeli. Tudi potrošniki se za
vedajo kakovosti proizvodov. 
Menim, da je to prava smer: le 
po tej poti bomo lahko smotr
no uporabljali in koristili nove 
investicije in inovacije. Če bo
mo znali zdmžiti v en sam načrt 
tradicijo naših krajev in  nov 
način proizvajanja, bomo kos 
novim izzivom.

Kaj pa kraški vodovod: ali 
načrt nove vodovodne na
peljave napreduje?

O tem vodovodu je govor že 40 
let. Dejansko je zadeva zaplete
na. Na Krasu že deluje vodovod 
za civilne potrebe, ki je že itak 
pomemben tudi za kmetijsko 
dejavnost. Razločiti pa je treba 
med tem vodovodom, ki ga 
uporabljamo tudi kmetje p ri 
svoji dejavnosti, in namakal
nim  sistemom. Obstoječa vo
dovodna napeljava pa je gotovo 
v manjši meri namenjena kme
tijstvu. Nova namakalna na
peljava, kot je na primer tista, 
ki deluje v Furlaniji, je za naše 
potrebe in razmere težko iz
vedljiva, saj kraške obdelovalne 
površine ne gre primerjati s fur
lanskimi.

AU je ta načrt torej potreben 
ali ni?

Potreben je, sicer domeniti se je 
treba, ali je ta načrt s finančne
ga vidika mogoč ali ni: drugače 
rečeno, naše obdelovalne po
vršine rabijo vodo le v slučaju 
hude suše; stalno namakanje 
naših polj je nepotrebno. Najti 
moramo zato sistem, da naše 
potrebe smotrno rešujemo. Ne 
smemo se spuščati v megalo
manske načrte, ki ne bi b ili s fi
nančnega vidika vzdržljivi. Do
meniti se moramo o stvareh, ki 
so res potrebne, ne o sanjskih 
projektih, o katerih ne vemo, če 
bi b ili za naše kmetovalce res 
koristni.
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Predstavitev v novogoriški knjižnici

Marijan Brecelj: 
Furlansko-slovenski slovar Burlansko - 

"Slovenski 
V  slovar

M arijan Brecelj
V  knjižnici Franceta Bevka

v Novi Gorici so 16. t.m. 
predstavili Furlansko- 

slovenski slovar, delo Marijana 
Breclja. V obsežnem uvodu je 
predstavljena furlanska leksiko- 
grafija od leta 1871 do danes. 
Leta 1998 je izšel večjezični slo
var Lingue d'Europa (ital. -furl,- 
slov.-nem.-angl.), pri katerem 
sta imela glavni delež Marijan 
Brecelj in  Gianni Nazzi. Furlan
sko-slovenski slovar, prvi te vr
ste, se odlikuje po bogati frazeo
logiji in  bogastvu sinonimov,

dragoceni pa so tudi podatki o 
medsebojnem oplajanju obeh 
jezikov in  veliko elementov, ki 
furlanski svet približujejo slo
venskemu. Slovar vsebuje šte
vilne strokovne in  znanstvene 
pojme z najrazličnejših po
dročij, od kmetijstva in  zoolo
gije do umetnosti in  filologije. 
O pomembnem delu, ki ga je 
založila Goriška knjižnica, je ob 
prisotnosti avtorja v pozdrav
nem nagovoru spregovoril di
rektor knjižnice Botis Jukič, na
to pa je v furlanščini o njem go

voril leksikograf Gianni Nazzi. 
Poznavalec furlanskega jezika 
David Bizjak je prebral Cankar

jevo črtico Skodelica kave v 
furlanskem prevodu G. Naz- 
zija in dva Gradnikova sone
ta v prevodu prisotnega prof. 
Giorgia Faggina. Goriški ok
tet Vrtnica (umetniški vodja 
Marko Munih) je na začetku 
zapel Soči, ob koncu pa dve 
furlanski pesmi.
Med številno publiko je bil 
poleg drugih uglednih go
stov tudi starosta slovenskih 
prevajalcev Janko Moder, ki 
je prišel za to priložnost iz 
Ljubljane in je avtorju posve
t il nekaj nadvse pohvalnih 
besed.
Marijan Brecelj je opravil 
ogromno delo, ki bo prispe
valo k medsebojnemu poz

navanju v tem našem večnarod- 
nem prostoru.

LB
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Zgodovinsko srečanje v rimski mošeji

Terorizem v Božjem 
imenu je kletev!

Glavni rimski rabin Ric- 
cardo Di Segni je v po
nedeljek, 13. marca, 

obiskal rimsko mošejo Forte 
Antenne, ki je tudi največja v 
Evropi. Delegacijo pomemb
n ih  judovskih predstavnikov 
je pri vhodu pričakal ita lijan
ski zastopnik Svetovne musli
manske lige Mario Scialoja, ki 
je gosta pozdravil: "Salam 
aleikum". Di Segni mu je od
govoril: "Shalom!" S temi be
sedami m iru  se je začelo do l
go pričakovano srečanje. Po
tem ko so si sezuli čevlje, so 
skupno stopili v mošejo.
Šlo je za pomemben medver
ski dogodek, s katerim sta ju
dovska in  islamska rimska 
skupnost p o trd ili skupno 
željo po ohranjanju stikov, da 
b i lahko z združenim i moč
m i posredovali sporočilo m i
ru in  dialoga za lepšo prihod
nost zanamcev.
"Ne pozabimo, da smo vsi 
Abrahamovi potomci in  torej 
bratje," je povedal rabin Di 
Segni generalnemu ta jn iku  
Italijanskega islamskega ku l
turnega središča Abdelahu 
Redouaneju. "Za sabo imamo 
vsaj 35 stoletij dolgo zgodo
v ino ." Zato, je poudaril, "je 
čas, da se pogledamo iz 
obličja v obličje, da govorimo

in  odpremo vrata." Rabin je 
muslimanskim bratom pove
dal, da dobro pozna njihove 
težave, kot so posredovanje 
identitete, šolska vzgoja v ok
v iru  javnega sistema, pouče
vanje nauka in  arabskega je
zika, oblikovanje duhovn ih 
voditeljev itd . "To so tud i 
naše težave in  stalnice naše 
izkušnje, k i je pogosto bo
leča." Di Segni je v pozdrav
nem govoru tudi podčrtal, da 
se je potrebno vzporedno bo
r it i proti islamofobiji in  pro- 
tisem itizm u. Obenem ne 
smemo dovoliti, je še pove
dal, da bi religija netila nasilje 
in  sovraštvo. "Terorizem v 
Božjem imenu je namreč kle
tev!" Obe verski skupnosti 
imata dolžnost spremljati Iz
raelce in  Palestince na poti do 
m iru, in  to za dobro obeh na
rodov in  vsega sveta, prek 
dialoga. Prav dialog je temelj
nega pomena, zato je treba 
napeti vse moči, da ga ne bi 
zadušili primeri nestrpnosti. 
"Dokazati moramo, da zve
stoba drugačni veroizpovedi 
ne sme b it i razlog za 
sovraštvo, ampak lahko p ri
naša m ir in  duhovno bogast
vo vsemu svetu."
Redouane je izrazil željo, da 
b i b ilo  srečanje z judovsko

delegacijo tem eljn i kamen 
medverskega dialoga in  "po
trdilo skupnih prizadevanj do 
Boga in  do svetosti življenja." 
Obisk rimskega rabina se je 
končal z njegovim vabilom  
vodstvu mošeje, naj čimprej 
obiščejo sinagogo.
Samo nekaj dn i kasneje je 
sveti oče Benedikt XVI. samo

še okrepil potrebo in  željo po 
sodelovanju z verniki ostalih 
dveh monoteističnih verstev. 
Kristjani, judje in  muslimani, 
ki verujejo v istega Boga, "so 
klicani, da sodelujejo za sku
pno dobro človeštva ter da 
služijo pravičnosti in  m iru  v 
svetu."

DD

tankočutnostjo, da so kot 
molitev. Njegova ljubezen do 
domačih krajev, do 
slovenskega naroda, njegove 
slutnje o bližajočem se 
trpljenju, kot da bi preroško 
zaznal bližajočo se veliko 
svetovno morijo, ki je v 
znatni meri prizadela naše 
kraje, vse to kaže pesnikovo 
globoko rodoljubje, ki naj bo 
za zgled zlasti nam, ki 
živimo izven meja 
domovine. Srečanje se je 
končalo z nastopom 
Mešanega zbora Podgora, ki 
je pod Špacapanovim 
vodstvom zapel nekaj pesmi, 
med katerimi moramo 
posebej omeniti Podgorkam, 
ki jo je Gregorčič napisal 
neposredno pred smrtjo in ki 
jo je med zapuščino dobila 
prof. Lojzka Bratuž, uglasbil 
pa jo je sam zborovodja, 
neutrudni Špacapan. Večer 
se je sklenil s Prešernovo 
Zdravljico, ki je vžgala 
številno občinstvo, da se je 
ob prigrizku še dolgo 
zadržalo v prijetni družbi 
vseh nastopajočih.

Antek

Duhovnija Sv. Ivana v Gori«
Letošnji postni čas je v duhovniji Sv. Ivana v Gorici zelo živahen. 
Poleg rednih srečanj, ki jih ima mladinska skupina vsak drugi 
torek, je v zadnjih tednih namreč potekala cela vrsta drugih 
pobud.
V sklopu postnega časa je duhovnija, ki združuje mestne 
vernike, priredila dve srečanji za mlade. Na prvem je frančiškan 
Andraž Arko osvetlil vprašanje paranormale v filmski produkciji 
in pomagal razbrati pristne prizore od lažnih z ozirom na učinek 
in počutje ljudi. Udeleženci so si ogledali izsek film ov 
Francesco, Pater Pij, Stigmate, Belo Quinto. Iz povedanega je 
sledil poglobljen razmislek o tem, da se prek določene filmske 
produkcije namenoma posreduje gnostično gledanje na svet, 
t.j. izprijena podoba ljudskosti Cerkve v prid odrešenju 
nekaterih elitnih krogov na podlagi visokega spoznanja. Drugo 
srečanje je duhovnija priredila z Brankom Cestnikom na temo 
mračnjaštva v glasbi od nacizma do metal-glasbe. Zanimivost 
srečanja in razprave po njem je bila v tem, da lahko metal- 
glasbo postavimo v sklop religioznega čutenja oz. razumevanja, 
ker v njej lahko prepoznamo veliko sledov poganske in 
novodobne religioznosti kot kontestacijo uglajenemu, skoraj 
klišejskemu, dobromislečemu krščanskemu načinu mišljenja. 
Mladi in ta glasba nas pozivajo k stiku in dialogu, čeprav ni 
zmeraj lahko.
G. Stanko Gerjoljje na dvodnevni duhovni obnovi 14. in 15.t.m. 
za celotno duhovnijo Sv. Ivana podčrtal slikovito in stvarno 
vprašanje vsakdanje spornosti v medosebnih odnosih, v 
družinah, v odnosih med otroki in starši, pa tudi to, da Bog 
kliče, blagoslavlja in vstopa v življenje grešnika na podlagi 
njegove razpoložljivosti in mehkobe srca, ne pa opravljenega 
greha. Samo sprejetje sebe v luči ljubljenosti lahko spremeni 
osebo in ta spremenitev je evharistija.

4. POSTNA NEDELJA

2 Krn 36, 14-16. 19-23; Ps 136; Ef 2, 4-10; Jn 
3, 14-21

Posebno četrti evangelij je tako napisan, da 
razodeva stalen proces Judov pro ti Kristusu. 
Proces se konča z obsodbo in  križanjem Kri
stusa.
Tudi prvo današnje berilo iz druge kroniške 
knjige govori o viru tega nasprotovanja člo
veka p ro ti Bogu. To je greh ali tema. Človek 
na splošno, tu je poudarek na izvoljenem  
ljudstvu z vodiln im i duhovniki, se ne meni 
za Boga: "Kopičili so nezvestobo, posnema
l i vse gnusobe narodov in  oskrunili Gospo
dovo hišo" (2 Krn 36,14). Bog, k i je Oče (Jn 
14, 1 nss), poln usmiljenja (Ef 2, 4), jih  je 
opominjal po prerokih (v. 15). "Zasmehova
l i  so Božje poslance, zaničevali njegove opo
mine in  zasramovali njegove preroke" (v. 
16). Kaznoval jih  je po Kaldejcih, k i so zaž
gali Božjo hišo, podrli jeruzalemsko obzidje

in  požgali z ognjem vse palače v njem. Kar 
j ih  je ušlo meču, k i je m oril cvet naroda v 
templju - bilo je strahotno klanje -, so od
peljali kot ujetnike v Babilon (vv. 19-20). 
Bog je moral poseči vmes, moral je kaznova
ti hudobijo in  greh. Le tako so ljudje spoz
navali svojo krivdo, svoj odpad od Boga. 
Greh pa je Bog kaznoval zato, da je lahko 
rešil, kar se je še rešiti dalo, človeka, k i je 
njegova podoba (1 Mz 1, 26. 27).
V sužnosti je Bog začel reševati po pogan
skem kralju Kiru. Božja pota so namreč sk
rivnostna. Izkaže pa se, da človeka ne more 
rešiti noben drug kot samo Bog. Rešuje pa 
po veri, k i je dar (Ef2, 8). Kirse celo pohva
li, da mu je Bog naročil, naj mu sezida hišo 
v Jeruzalemu (vv. 22-23).
Ko se zdi, da je vsega konec in  da vlada kri
vičnik, tedaj pride do preobrata. Kajti zgodo
vino in  vsakogar vodi le Bog k cilju. Rešuje 
po veri. Apostol Pavel govori, da smo b ili 
dobesedno m rtv i zaradi prestopkov. Toda 
"Bog, k i je bogat v usmiljenju, nas je zaradi 
velike ljubezni, s katero nas je vzljubil, sku
paj s Kristusom oživil in  z n jim  nas je obu

d il in  posadil v nebesa v Kristusu Jezusu. Z 
milostjo ste namreč odrešeni po veri. Njego
va stvaritev smo, zato da bi živeli" (Ef 2, 4- 
10).
Papež Benedikt XVI. je pred kratkim izdal 
prvo okrožnico - encikliko. Dal j i  je naslov 
"Bog je ljubezen ”, kar je vzel iz prvega pisma 
evangelista Janeza (1 Jn 4, 8.16). Da pa je 
Bog ljubezen, je dokazal s tem, da je za nas, 
ko smo b ili še slabotni, brezbožni, sovraž
n ik i in  grešniki, umrl. (Rim 5, 6 nss). Zato
rej nas tako rad ima, da hoče, da se vsi 
rešimo (1 Tim 2, 4).
Judje so hudo trpeli p r i 40-letnem poto
vanju po puščavi. Postali so tudi žrtev stru
penih kač. Tedaj so vp ili k Bogu in  Mojzesu, 
naj bi jih  rešila te ostudne živali.
Mojzes je dal narediti - po Božji besedi - bro
nasto kačo in  jo  postaviti na drog. Vsakdo, 
k i ga je kača pičila, je b il rešen, če je pogle
dal na bronasto kačo (4 Mz 21, 4-9). A to je 
bila le podoba za Kristusa. Kdorkoli namreč 
pogleda na Kristusovo križanje, je rešen. 
Svet je poln strupenih kač v duhovnem smi
slu, k i skušajo zastrupiti Božje življenje v

nas. Sami od sebe smo nemočni p ro ti zlu, k i 
prebiva v nas. Pavel takole piše: "Delam zlo, 
k i ga nočem, tega ne počenjam več jaz, am
pak greh, k i prebiva v meni. Kot notranji 
človek namreč z veseljem soglašam z Božjo 
postavo, v svojih udih pa vidim drugo posta
vo... in  me usužnjuje postavi greha, k i je v 
mojih udih" (Rim 7,19-25). Zato se oziramo 
na Križanega, k i nas bo gotovo rešil.
Ker je postni čas najbolj primeren za neneh
no molitev, se čez dan, pa tudi ponoči, če 
smo budni, obračamo na Gospoda in  ga 
prosimo vere vanj. Če smo v mestu, lahko 
obiščemo Gospoda, k i je pod podobo kruha 
v katerikoli cerkvi v tabernaklju. Gledamo 
vanj, k i smo ga prebodli (Zah 12, 10). Pred 
tabernakljem priporočimo sebe, svojce, bol
nike, grešnike, živemu Bogu, k i more tudi 
od mrtvih obujati (Heb 11, 19).
Izprosimo si ljubezni do luči, k i naj prema
ga temo greha in  nevere.
Počastimo začetek učlovečenja druge Božje 
osebe v Devici Mariji, na praznik Gospodo
vega oznanjenja (25. marca), devet mesecev 
pred njegovim rojstvom.

Papež ob prazniku sv. Jožefa

Delo naj ne bo edini 
smisel in cilj 
v življenju

'■"'Vozdravljam romarje 
l - ^ z  Vrhnike v Slove- 

n iji! Naj vam bo 
blaženi Anton Martin Slomšek, 
po katerem se imenuje vaša 
šola, zgled prizadevnosti, da 
boste pridobili veliko znanja in 
življenjsko modrost. Naj vas 
spremlja moj blagoslov!"
Tako je v nedeljo, 19. marca, 
na Jožefovo, sv. oče pozdravil 
med drugim tudi skupino slo
venskih romarjev, ki so se zbra
li na Trgu sv. Petra.
V ospredju praznovanja sv. 
Jožefa pa je bila maša, ki jo je 
daroval za delavce in člane sin
dikalnih organizacij katoliške 
usmeritve v baziliki sv. Petra. 
Papež, ki se je sam ob izvolitvi 
predstavil vernikom kot dela
vec v božjem vinogradu, se je 
dotaknil številnih vprašanj, ki 
so povezana s svetom dela.
Na začetku se je dotaknil 
vprašanja samega človekovega 
bistva, ki ga ritem sedanjega ča
sa vedno znova postavlja pod 
vprašaj in  v stalno spre
minjanje.
Delo je za sv. očeta nepogrešlji
vo sredstvo, s katerim človek 
uresničuje sebe, prav zaradi te
ga pa je potrebno, da poteka v 
taki obliki, ki zagotavlja delav

cu spoštovanje človeškega do
stojanstva ter naj služi skupni 
dobrobiti.
Delo naj ne postane edini smi
sel in cilj v življenju posamez
nika. Prav zaradi tega je Bene
dikt XVI. poudaril pomen za
povedanega dne, namenjene
ga počitku. V podkrepitev na
vedenega je citiral koncilski 
dokument Gaudium et spes, v 
katerem je mdr. tudi navede
no, naj delo služi dobremu v 
družbi ter razvoju osebnosti in 
človeških talentov. V ta namen 
pa n i potrebno samo obvlado
vanje obrti, ampak tudi no
tranja pripravljenost, usmerje
na k žrtvi in službi drugemu 
ter družini.

Večer o Simonu Gregorčiču
Marčna mesečna 

konferenca je bila, 
po želji župnika 

Breclja, ki se še vedno 
zdravi v Gorici, posvečena 
stoletnici smrti goriškega 
slavčka. Tokrat je b il 
program res bogat, saj smo 
poslušali ubrano petje, 
lepe poezije in  globoke 
m isli o našem pesniku. 
Profesorica Danica 
Radovič je uvedla večer s 
predstavitvijo Vokalne 
skupine Akord, ki je pod 
vodstvom dr. Mirka 
Špacapana zapela nekaj 
Gregorčičevih pesmi. Nato 
sta člana dramske skupine 
Nabrežina z občutkom 
podala poeziji Naša zvezda 
in  V pepelnični noči.
Prava novost je b il nastop 
same profesorice Radovič, 
ki je na izrecno željo 
župnika Breclja podala 
poezijo Mojo srčno kri 
škropite ter še nekaj

poezij, s katerimi je kot otrok 
nastopala v osnovni šoli. 
Osrednji govor je imela

profesorica 
Radiča Požar, ki je 
osvetlila
Gregorčičev lik  v 
luči današnjega 

časa oz. njegovo aktualnost. 
Njegove poezije izražajo 
tožbe, prošnje s tako
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Informativno srečanje o deželnem zakonu o družini

Družina je velik in pomemben 
družbeni kapital!

SKUPNOST DRUŽIN SONČNICA

Solidarnost za naš čas

Zgodbi o dobrih ljudeh

Dve drobni in  resnični 
zgodbi, dve svetilki v 
svetu, ki tava v temi, 

dve semeni upanja, ki 
govorita o tem, da med nami 
še vedno živijo ljudje, ki 
vzgajajo mlajši rod k dobroti 
in  ki s tiho  velikodušnostjo 
ne morejo ostati križem rok 
pred tragedijo b ližn jih  ali 
daljnih ljudi.
V m rzlih dneh okrog pusta, 
ko se ves svet prepušča 
rajanju v bolj ali manj 
razkošnih šemah, so trije 
otroci iz Goriške (njihove 
kratice so FG, SD in  SD), 
stari 7, 10 in  11 let, hod ili po 
trgovinah in  od vrat do vrat 
po vaseh sovodenjske 
občine, po Gorici in 
Števerjanu. "Otroci presitih 
ust nabirajo denar za lačne

otroke" je b ilo  napisano na 
lepaku, ki so ga nosili s sabo. 
Nabrali so 565 evrov, k i so 
jih  - na nasvet župnika 
Viljema Žerjala - namenili p. 
V ladim iru Kosu, misijonarju 
na Japonskem.
Pri nedeljski maši v 
duhovniji sv. Ivana v Gorici 
pa smo izvedeli še za drugo 
uspelo akcijo. Nekaj dni po 
lanskem Božiču je prišlo v 
naselju Potoče v občini 
Preddvor na Gorenjskem do 
družinske tragedije. Sredi 
noči je v brunarici, kjer je 
živel znani slovenski 
homeopat Tomaž Hribernik 
z ženo in  štirim i otroki, 
izbruhnil požar. Staršem je - 
hvala Bogu - uspelo rešiti 
otroke, ki pa so jih  kmalu 
nato zaradi lažjih opeklin in

zastrupitve z ogljikovim 
monoksidom odpeljali v 
ljubljanski K lin ičn i center. V 
želji, da bi rešil še kaj, se je 
59-letni oče v rn il v gorečo 
hišo. Iz nje se n i v rn il.
Ljudje se ga spominjajo kot 
radodarnega zdravnika, ki je 
vsem vedno in  rad pomagal. 
Tudi zato je steklo več akcij 
za pomoč družini Hribernik, 
ki je ostala brez doma in 
vsega potrebnega, predvsem 
pa brez ljubega moža in 
očeta.
Župljanka, ki redno obiskuje 
duhovnijo sv. Ivana v Gorici, 
je novico slišala po Radiu 
Ognjišče. Brez obotavljanja 
je stopila v stik z uredniki in 
se prek župnika Mihaela 
Lavrinca povezala s 
preddvorsko Karitas.
Medtem je spodbudila 
slovenske goriške vernike, ki 
so širokogrudno sprejeli 
izziv, in  tako nabrala tisoč

evrov. Vsoto je župnik takoj 
izročil družini Hribernik, ki 
jo je sprejela z veliko 
hvaležnostjo. V zahvalnem 
pismu je p. Lavrinec napisal 
tudi tole: "Še posebno nas 
veseli in  smo ponosni na 
vas, da ste pogumno 
ohranili slovensko narodno 
zavest, slovenski jezik in 
kulturo pa seveda tudi vero 
(...) Iskreno se zahvaljujemo 
vsem prizadevnim članom 
vaše župnije, ki ste 
organizirali to dobrodelno 
akcijo (...) Saj nam apostol 
Jakob v svojem pismu 
naroča: 'Čista in 
neomadeževana pobožnost 
pred Bogom in  Očetom je 
to: skrbeti za sirote in  vdove 
v n jihovi stiski ter se 
ohraniti neomadeževani od 
sveta.' A li n i ta nesreča prav 
izziv za nas kristjane, da 
izpolnimo te besede 
apostola Jakoba?"

Kratke
Postna predavanja na Goriškem
V konkatedralni cerkvi v Novi Gorici ob 19.30. Četrtek, 23.3.: dr. 
Marjan Turnšek, Pred izzivi paranormalnih pojavov. Pri Sv. Ivanu 
v Gorici ob 20.30. Sreda, 29.3.: Doroteja Lešnik Mugnaioni, Novi 
časi - staro nasilje. Na Mirenskem Gradu ob 20. uri. Četrtek 
30.03.: Zdenka Zalokar Divjak, Problem vzgoje v sodobnem času. 
Četrtek, 6.4.: dr. Angelca Žirovnik, Celostna vzgoja otrok in 
mladincev. Prisrčno vabljeni!

Poročilo z 28. redne seje SŠK
V ponedeljek, 6., in v torek, 7. marca 2006, je  v prostorih 
nadškofijskega ordinariata na Ciril-Metodovem trgu 4 v Ljubljani 
potekala 28. redna seja Slovenske škofovske konference (SŠK). 
Slovenski škofje so se v ponedeljek popoldne srečali z dekanom 
Teološke fakultete Univerze v Ljubljani, dr. Bogdanom Kolarjem, 
in drugimi odgovornimi profesorji, s katerimi so govorili o 
spremembah študija teologije, kijih prinaša bolonjski proces, ter 
o različnih pro filih  teologov, ki jih  potrebuje Cerkev na 
Slovenskem.
Seznanili so se z delom tiskovnega urada in tajništva SŠK v času 
od januarske seje ter s poročilom o dušnopastirski skrbi za 
Slovence izven meja matične domovine, še zlasti v zahodni 
Evropi. Duhovniki, ki skrbijo za Slovence na tujem, se soočajo z 
dejstvom, da v nekaterih pomembnih mestih po svetu ni 
slovenskega duhovnika. Govorili so o številnih pastoralnih 
poudarkih: o pripravah na slovenski pastoralni dan leta 2007 in 
pastoralnih prioritetah, ki jih bodo sprejeli za obdobje od leta 
2007 do 2011.
Sprejeli so sklep, da se bodo s predstavniki Konference redovnih 
ustanov Slovenije (K0RUS), v katero so povezani ženski in moški 
redovi, srečali na letnem srečanju 15. maja 2006 v Stični, na 
katerem bodo obravnavali vprašanja o nadaljnjem delovanju 
Cerkve na področju zasebnega šolstva.
Določili so več delegatov, ki se bodo v njihovem imenu v prihodnje 
udeležili naslednjih mednarodnih srečanj: konzistorija v Vatikanu, 
med katerim bo nekdanjemu ljubljanskemu nadškofu in 
metropolitu in sedanjemu prefektu Kongregacije ustanov 
posvečenega življenja in družb apostolskega življenja, msgr. dr. 
Francu Rodetu, papež Benedikt XVI. podelil zunanja znamenja 
kardinalske službe; skupščine odgovornih za šolstvo, ki deluje v 
okviru CCEE in bo 25. in 26. marca 2006 potekala v Zagrebu, se 
bo udeležil dr. Ivan Štuhec; predstavniki Cerkve na Slovenskem 
se bodo udeležili tudi nemškega katoliškega shoda, obiska 
papeža Benedikta XVI. na Poljskem, svetovnega romanja družin 
v Valencijo v Španiji julija 2006, slovesnosti na veliki šmaren na 
Madžarskem v letu molitve za spravo in duhovno prenovo ter 
obletnice ustanovitve slovenske župnije septembra 2006 v New 
Yorku.
V tednu boja proti raku so podprli akcijo o ozaveščanju bolezni 
raka, ki jo je na SŠK naslovilo Društvo onkoloških bolnikov 
Slovenije.
Ob sklepu seje so dr. Štefanu Faležu, prvemu veleposlaniku RS 
pri Svetem sedežu, podelili najvišje priznanje SŠK, odličje sv. 
Cirila in Metoda.

Akcija Slovenske karitas v letu 2006
Slovenska dobrodelna organizacija katoliškega navdiha Karitas 
se je  zavzela za posebno akcijo solidarnosti ob postnem času. 
Vernike in tudi laike je povabila, naj se 40 dni vzdržijo alkohola, 
s čimer bi izpričali solidarnost z vsemi, ki trpijo zaradi bolezni, ki 
so posledice alkohola, nesreč na cestah in zaradi nasilja v 
družinah. Akcija naj pripomore tudi k razmišljanju o slabih 
posledicah prekomernega uživanja alkohola v Sloveniji. 
Strokovnjaki ocenjujejo, da se v Sloveniji vsaka četrta družina 
sooča z alkoholizmom oz. s posledicami tega pojava. Zasvojenih 
z alkoholom naj bi bilo 170.000 ljudi. Odvisnost od alkohola je 
najbolj razširjena pri osebah v starosti med 25. in 35. letom. 
Posledice so zlasti nasilje nad partnerjem in otroki, razbitje 
družine, opuščanje dela ali zaposlitve in najrazličnejše oblike 
nasilja. Na slovenskih cestah je spričo vinjenosti voznikov v 
preteklih petnajstih letih umrlo 1777 ljudi, škoda zaradi prometnih 
nesreč pa je znašala okoli 240 milijard tolarjev.
Slovenska karitas poudarja, “da se vsak izmed nas lahko odloči 
in se v času posta za 40 dni odpove alkoholu. Darujmo svojo 
odpoved Bogu za vse družine in posameznike, ki trpijo zaradi 
alkohola.” Simbol omenjene pobude je spomladanski zvonček, ki 
predstavlja pomlad in novo življenje.

Teden družine 2006
V Cerkvi na Slovenskem poteka v tednu med 19. marcem, ko 
obhajamo god sv. Jožefa, in 25. marcem, ko obhajamo praznik 
Gospodovega oznanjenja, teden družine pod geslom “Vstal bom 
in šel k Očetu” (Lk 15,18). Medškofijski odbor za družino vabi 
duhovnike, redovnice in redovnike ter vse tiste, ki se z družinami 
na kakršen koli način srečujejo, k molitvi in podpori slovenskim 
družinam.
Medškofijski odbor za družino je pripravil priložnostni plakat, 
liturgično knjižico za ves teden ter molitveno knjižico “Družina 
moli” za mlajše otroke in starše. Izdani pripomočki bodo 
spodbuda za različne dejavnosti v tem tednu.
Najpomembnejši skupni dogodki v ljubljanski nadškofiji bodo:
V nedeljo, 19. marca 2006, ob 17.00 bo v cerkvi sv. Jožefa na 
Poljanah sv. maša za družine, ki jo bo daroval ljubljanski pomožni 
škof msgr. Andrej Glavan. Škof Glavan je kot član Slovenske 
škofovske konference (SŠK) odgovoren za delovanje in poslanstvo 
Medškofijskega odbora za družino.
Organizirani bosta tudi dve okrogli mizi z naslovom: Ali je družina 
še vrednota? -  Prva bo potekala 21. marca 2006 ob 19.00 v 
dvorani Teološke fakultete na Poljanski cesti 4 v Ljubljani, druga 
pa 23. marca 2006 ob 19.00 v župniji Novo mesto -  Kapitelj na 
Kapiteljski ulici 1.
V sredo, 22. marca 2006, pa bo ob 17.00 na radiu Ognjišče 
oddaja o družini in oddaljenih.
Kontaktni osebi sta ljubljanski pomožni škof msgr. Andrej Glavan, 
tel. 01 /23-42-600 , in ga. Marija Maučec -  Suša, voditeljica 
družinskega centra Betanija, tel. 01 /432 -31 -79  .

so bile zelo koristne in plodne. 
Političen trenutek je zaradi vo
lilne kampanje sicer malo de
likaten, saj je treba za odobritev 
zakona najti primero podporo 
in prave številke; zato, je še pove
dal predsednik ožjega odbora, 
"si nočemo delati sile in  raje 
počakamo, da gredo volitve m i
mo, kajti naš cilj je dober 
zakon!"
Zanimiv je b il poseg, ki ga je 
imel predsednik deželnega Fo
ruma družin Franco Trevisan. 
Poudaril je potrebo, da bi druži
ne imele jasnejši obraz in  iden
titeto. Če se namreč znajo pove
zati in združiti okrog skupnih

Po razpravi, v kateri so prisotni 
navedli nekaj pomembnih v i
dikov, ki bi b ili potrebni primer
ne rešitve, je srečanje sklenil go- 
riški teolog in profesor etike na 
univerzi Triveneta Franco Gi- 
smano. "Gre za kulturni izziv," 
je rekel, saj družina ne pripada 
nobenemu ideološkemu tabo
ru: gre za celico naravnega pra
va. Sam pojem družine oz. 
zakonske zveze ni enoumen, saj 
je bil 29. člen ustave izoblikovan 
v jusnaturalističnem duhu, in 
terpretira pa se zgolj pozitivistič
no. O družini se lahko govori na 
več nivojih: družina je lahko tu
di Bog, družina je lahko ves člo-

projektov, so lahko izredno 
močan družbeni motor, ustva
rijo lahko mrežo odnosov, ki pri
vedejo do živih in klenih struk
tur, kakršnih javna uprava ni in 
ne more biti sposobna vzposta
viti npr. na področju šolstva, za
poslovanja in izkoriščanja pro
stega časa. Trevisan je poudaril 
nujo, da bi družine bile zraven 
in imele besedo pri odločanju o 
vseh družbenih razsežnostih, ki 
posredno ali neposredno zade
vajo vse nas, saj "družine pred
stavljajo ljudi, predstavljajo vse 
prebivalstvo." Zato bi že 
omenjena konzulta morala ime
ti širok spekter pristojnosti. Naša 
dežela se izčrpava, nima moči, 
da bi se prerodila, "saj pri
manjkuje 'človeški material'". 
Zaradi tega je nadvse potreben 
pomemben preokret.

veški rod. Zato je treba res brani
ti idejo družine, še bolj korenito 
pa stopiti v bran zakonskega pa
ra, ki ga sestavljata moški in žen
ska. Odnos med moškim in žen
sko je ekskluziven in nima pri
mere z nobenim drugim. To je 
velik izziv današnjega časa. Na 
podlagi tega antropološkega 
načela lahko lažje osvetlimo 
drugačne antropološke vidike in 
zveze, ki so sicer vredni do
stojanstva in priznanja, nikakor 
pa ne primerljivi z omenjeno 
zvezo.
Skupnosti Sončnica, ki je z no
vim vodstvom stopila v živo in 
aktualno razpravo, čestitamo za 
pobudo in ji obenem želimo, da 
bi v dobro vseh naših ljudi še na
prej gojila stike z vso deželno st
varnostjo.

Danijel Devetak

Dežela Fulanija-Julijska 
krajina želi odobriti 
zakon, s katerim bi pri

merneje priznala vrednost 
družine kot osnovne družbene 
celice. Ker v postopku obliko
vanja zakonskega osnutka sode
luje tudi deželni svetnik Sloven
ske skupnosti Mirko Špacapan, 
je v razpravo povabil tudi 
goriško Skupnost družin Sonč
nica, ta pa je v ponedeljek, 20. 
t.m., priredila v komorni dvora
ni Kulturnega centra Lojze Bra
tuž v Gorici zanimivo informa
tivno srečanje o zakonu, za kate
rega lahko vsi iskreno upamo, 
da bo nemalo spremenil 
življenje družinam v 
deželi.
Predsednica Sku
pnosti družin Mojca 
Terčič je uvodoma 
pozdravila goste za 
mizo in  prisotne, 
med katerimi so bili 
tudi nekateri krajev
ni upravitelji, pred
stavniki civilne druž
be, zastopniki škofij
ske družinske pasto
rale, nekateri šolniki 
in seveda starši. Novi 
zakon lahko da dra
gocen doprinos 
deželnim družinam, 
je povedal Špacapan.
O takem zakonu se 
je v deželnem svetu 
v zadnjih letih že 
večkrat razpravljalo, 
toda doslej ni bilo 
prave politične volje, 
da bi prišlo do resne 
obravnave in odo
britve. Sedanja 
deželna vlada pa je 
že pokazala veliko skrb za bolj 
zapostavljene družbene sloje, 
kot npr. za priseljence in tiste, ki 
potrebujejo posebno družbeno 
skrb. Novi zakon naj bi predvi
deval najrazličnejše posege na 
področju pomoči pri vzgoji, pri 
posvojitvah in številnih, tudi 
težkih življenjskih odločitvah, 
kot so npr. podpora mladolet
nim nosečnicam, psihološka 
priprava na umetno oploje
vanje, strokovno posvetovanje 
nosečnicam, ki želijo prekiniti 
zanositev itd. Nadvse pomemb
na je tudi ustanovitev posebne 
deželne konzulte za družino, ki 
bi usklajevala skupno deželno 
politiko za družine. Vsekakor 
gre za pomemben in velik korak 
naprej, je sklenil svetnik Sloven
ske skupnosti.
Okvir in  posamična zakonska

določila je orisal predsednik 
ožjega odbora, ki pripravlja 
zakon, Cristiano Degano. Pove
dal je, da zakon sloni na temelj
ni postavki, ki trdi, da je družina 
osnovno družbeno jedro. Zato 
obravnava nasploh starševstvo 
in daje iste pravice vsem 
otrokom, rojenim v družini ali 
izven nje. Že v prvem odstavku 
prvega člena je omenjeno bistvo 
družine, kakršno se zrcali v 29. 
in 30. členu italijanske
republiške ustave. Posamezni 
členi so polni konkretnih pose
gov, je povedal Degano. Eden 
glavnih je t.i. "družinska karti
ca" (carta famiglia), ki jo bodo

prejeli starši, ki imajo vsaj dva 
otroka. Kartica jim bo - na pod
lagi števila otrok in družinskega 
dohodka - omogočala celo vrsto 
olajšav in pomembnih uslug, ki 
gotovo presegajo prispevek "una 
tantum" ob rojstvu otroka. 
Zakon namreč noče b iti samo 
sredstvo, ki družine podpira, 
ampak ki jih v prvi vrsti promo
vira, saj biti oče ali mati mora bi
ti za vso družbo pomembna na
ložba. Zakon predvideva tudi 
posebne oblike podpore druži
nam v ekonomskih težavah, na
dalje želi okrepiti lik posvetoval
nic, spodbujati posvojitve in t.i. 
družinski turizem, ovrednotiti 
oblike družinskih združenj. Av
dicije z deželnimi društvi, ki se 
ukvarjajo z družinskimi proble
matikami (med njim i je bila tu
di Sončnica), je dodal Degano,
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Kratke
Načrti za namakanje v sovodenjski občini
V sredo, 15.3., je bilo v osmici pri Salomonu v Rupi javno 
srečanje o načrtih in možnostih namakanja na ozemlju 
sovodenjske občine. Pobudo sta dali sovodenjska sekcija 
Slovenske skupnosti in Kmečka zveza, k njej sta nato pristopili 
še združenji Coldiretti in C.i.a. V sodelovanju s “Consorzio per 
la bonifica della pianura isontina” iz Gorice, ki ga je  zastopal 
predsednik Enzo Lorenzon, so bile orisane možnosti za 
izgradnjo infrastrukture, s katero bi bilo mogoče nuditi 
namakanje na kmečkih zemljiščih občine. Številna publika je 
z odobravanjem sprejela priložnost, še posebej ker bi v tem 
primeru lahko koristili namenski deželni sklad, ki bi kril 95% 
stroškov. Tak poseg bi gotovo dvignil možnosti razvoja že 
obstoječih kmetij, obenem pa bi ponudil možnosti, da se ob 
tem še kdo odloči za obdelovanje zemlje in od tega tudi živi. 
Kmetijstvo je bilo v sovodenjski občini vedno prisotno, žal pa 
struktura tal in popolna odvisnost od vremena nista omogočili 
sodobnejšega razvoja kmetijske dejavnosti. Z navedenim 
posegom bi bile te ovire odpravljene in odprta bi bila pot za 
nove možnosti dela in razvoja teritorija. Še posebno je bilo 
spodbudno dejstvo, da je letni strošek na hektar, ki bi ga bilo 
treba plačati konzorciju, izredno nizek.
Ob končuje padla odločitev, da se bodo taka srečanja ponovila 
z namenom, da se konkretizirajo potrebni formalni postopki, ki 
so potrebni v ta nam en./Julijan Čaudek

Brulc in Brancati: Italija naj razjasni
r v» _• v  * | irasistično nasilje
Če je  Slovenija odprla svoje arhive in posredovala podatke o 
žrtvah po drugi vojni, mora to sedaj storiti tudi Italija in pojasniti 
nasilje v času fašizma. Obe strani morata prevzeti svoj del 
odgovornosti za dejanja v preteklosti. To sta 15. t.m. v Novi 
Gorici povedala župana Mirko Brulc in Vittorio Brancati. Na 
tak način sta se odzvala na številne polemike, ki jih je  v 
italijanski javnosti sprožil seznam 1048 po drugi svetovni vojni 
izginulih oseb v goriški pokrajini, ki ga je  novogoriška občina 
decembra lani izročila Brancatiju. Novogoriški župan je  
pojasnil, da podpira prizadevanja ministrstva za zunanje 
zadeve, da se “ razčistijo” dogodki po drugi svetovni vojni, a 
hkrati pričakuje, da bo ministrstvo od Italije zahtevalo podatke 
o žrtvah fašističnega nasilja, tudi tiste, za katere se še ne ve. 
Brancati se je  s tem strinjal. Poudaril je, da je  potrebno 
razjasniti dogodke pred drugo svetovno vojno, med njo in po 
njej, vključno z zločin i faš is tičn ih  ob lasti. Župana sta 
izpostavila, da sta o predaji seznama javnost obvestila že 
decembra lani. Vse sedanje polemike so po njunem mnenju 
zgolj plod predvolilne kampanje v Italiji. Opozorila sta, da sta 
se sama že pred leti dogovorila, da se s preteklostjo v prid 
dobrega čezmejnega sodelovanja ne bosta obremenjevala.

Kljub protestom Cpt redno deluje
Čeprav že dolgo ni bilo nobenega dvoma o tem, kakšna bo 
narava s red išča  za začasno n as ta n ite v  nezakon itih  
priseljencev (Cpt, Centro di permanenza temporanea), je 
njegovo uradno odprtje na začetku marca dokazalo, da so bile 
bojazni še kako utemeljene. V torek, 7. marca zvečer, je namreč 
v veliko središče, nekdanjo kasarno Polonio v Gradišču ob 
Soči, prišel prvi “gost”, in sicer iz Maroka; kmalu za njim še 
vrsta drugih. Gre za popolnoma prenovljeno - ogromno - 
strukturo, ki je po svojem videzu in značaju pravi zapor oz. 
koncentracijsko taborišče. Tudi to je  sad desnosredinske 
vladne koalicije, ki je  z zakonom - o katerem je italijanski 
redovnik in misijonar Alex Zanotelli dejal, da je prava sramota 
za vse ita lijanske vernike in sploh državo, ki se ima za 
demokratično-zakoličil načelo, da je vsak prisljenec, ki v begu 
pred revščino in preganjanjem stopi na tla italijanske republike, 
zločinec. Kako drugače si lahko razložimo dejstvo, da mu sile 
javnega reda avtomatično odvzamejo osnovno človekovo - in v 
republiški ustavi zajamčeno - pravico do svobode? Omenjeno 
središče je sprožilo val polemik in napetosti. Že več mesecev 
si je “ ljudstvo proti Cpt-ju” , ki združuje celo vrsto političnih, 
družbenih in verskih gibanj, na vse pretege in načine 
prizadevalo, da bi se vrata središča nikdar ne odprla. Velika 
manifestacija pred njim je bila še zadnje dni februarja, ko so 
pred vhodom v nekdanjo kasarno protestniki postavili nekaj 
šotorov ter se z lepaki in glasnim manifestiranjem postavljali 
proti s čeladami in ščiti oboroženim policajem. Prišlo je do 
izgredov, v katere so bili vpleteni tudi nekateri izvoljeni 
predstavniki krajevnih uprav. Manifestacij je bilo več, in to tudi 
prejšnji teden, ko so protestniki iz vse države korakali po 
mestnih ulicah, se ustavili pred prefekturo na Travniku, še 
posebno glasni pa so bili pred sedežem zadruge Minerva v 
Sovodnjah, ki upravlja središče.
Omenimo, da se je  pred dobrim mesecem o zadevi javno 
izrekel tudi goriški nadškof Dino De Antoni: “ Prizadevati si 
želimo za pristno sprejemanje, ki ne sme biti pripor nezakonitih 
priseljencev.” Zato je pozval pristojne politične organe “ k 
pravičnostii, solidarnosti in ljubezni” , vse verne pa k temu, da 
bi še naprej s čutom solidarnosti nadaljevali delo, ki gaje pet 
let opravljalo središče pri Sv. Jožefu, saj "do problema bomo 
pozorni, vse dokler z ljudmi, ki pričakujejo rešitev svojih težav 
z državljanstvom, ne bodo ravnali kotz osebami." /  D D

ŽUPNIJA SV. FLORIJANA IN  MARIJE POMOČNICE
V  ŠTEVERJANU IN SKPD F.B. SEDEJ

vabita na
PROSLAVO OBIOO-LETNICI IZVOLITVE IN ŠKOFOVSKEGA 

POSVEČENJA KNEZONADŠKOFA MSGR. FRANČIŠKA B. SEDEJA
NASTOPILI BODO: Števerjanski cerkveni pevski zbor F.B. Sedej in 

Moški pevski zbo r M irko Filej, recitatorji iz števerjanske župnije. O  liku 
msgr. Sedeja, njegovem življenju in delu bo spregovoril prelat Frane Kralj.

Petek, 31. marca 2 0 0 6 , ob 2 0 .3 0  v Sedejevem domu v Števerjanu

Sklep goriškega občinskega sveta

Jeremitišču zagotovili boljšo 
prihodnost

Za Jeremitarsko skupnost 
pomeni sklep goriškega 
občinskega sveta, ki je bil 

sprejet 14. marca, veliko olajša
nje in  skorajšnji konec 40-let- 
nega obdobja, ko ta skupnost 
n i smela obnavljati lastnih 
domačij, ki so bile podvržene 
razlastitvenim posegom in na
menjene raznim strukturam 
tovornega postajališča. Z 
omenjenim sklepom je ob
močje Jeremitišča izvzeto iz 
načrtovanega postajališča in  je 
urbanistično označeno kot po
deželsko kmečko področje z 
določeno zaščito, ki je različ
n ih  stopenj. Nekatera po
slopja, zlasti kapelica, so 
strogo zaščitena, za druga pa 
je predvidena ohranitev z 
možnostjo manjših posegov. 
Dovoljena je tudi spremem
ba namembnosti, saj so ob 
večini stavb tudi gospodar
ska poslopja, ki jih  sedaj do
mačini lahko spremenijo v 
bivalne prostore. Nov urba
nistični načrt predvideva tu
di izboljšanje cestnega om
režja zaselka in  direktnejšo 
povezavo s Tržaško cesto.
Da bi seznanila javnost o tem 
pomembnem sklepu goriškega 
občinskega sveta, je Slovenska 
skupnost, ki je zadevo Jeremi
tišča vedno postavljala med 
prednosti ter se vztrajno in do
sledno zavzemala za rešitev za
selka, sklicala 15. marcavštan- 
drežu tiskovno konferenco, na 
kateri so spregovorili deželni 
tajnik Damijan Terpin, pok
rajinski tajnik in deželni svet
nik Mirko Špacapan, občinska 
odbornica Mara Černič, občin
ski svetovalec Božidar Tabaj in

predsednik štandreškega rajon
skega sveta Marjan Breščak. 
Špacapan je poudaril važnost 
sklepa, ki predstavlja lepo per
spektivo za prebivalce Jeremi
tišča in  veliko pridobitev za vso 
narodnostno skupnost. Zato 
gre predvsem zasluga županu, 
ki se je od vsega začetka odloč
no zavzemal za rešitev 
vprašanja in ga je ob podpori 
svetovalcev večine tudi izpeljal.
V tem prizadevanju so ga SSk 
in njeni izvoljeni predstavniki 
dosledno in vztrajno podpirali 
in spodbujali. Černičeva je po
vedala, da se je zadeva naglo

zasukala v pravo smer, ko je od
bor podelil nalogo zunanjemu 
tehniku, da izdela spremembo 
regulacijskega načrta. Delo je 
bilo v treh mesecih opravljeno 
in štandreški rajonski svet se je 
takoj pozitivno izrekel. Tudi 
občinska urbanistična komisija 
je bila občutljiva za to 
vprašanje, tako da je sklep 
kmalu prišel na dnevni red 
občinskega sveta, ki ga je odo
bril s 23 glasovi večine. Proti je 
bilo 5 glasov desne opozicije, 
med n jim i tudi predstavnika 
Scaranove liste. S tem sklepom

bo Jeremitišče ohranilo svojo 
podobo in značilnost. Tabaj je 
sklep označil za zgodovinskega 
in izredno pomembnega za Je- 
remitarje in našo širšo skupno
st. Ugotovil je, da se z dobro 
voljo in  s pametnimi posegi 
lahko rešijo razna vprašanja. V 
konkretnem primeru se rešuje
ta Jeremitišče in tudi tovorno 
postajališče. Razprava o spre
membi regulacijskega načrta je 
jasno pokazala, da je prejšnja 
desničarska uprava ravnala kri
vično in nespametno, ko je vz
trajala, da je Jeremitišče v na
poto razvojnim načrtom. Poh
valil je delo in zavzetost sloven
skih odbornikov Terpina in 
Černičeve, ki sta odločilno pri

spevala, da se je zadeva srečno 
končala. Velika zasluga gre Je- 
remitarjem, ki so odločno vz
trajali in vsem dokazali, kako 
se lahko uspešno branijo slo
venska zemlja in domovi. 
Breščak je izpostavil dejstvo, da 
prejšnja desničarska uprava ni 
imela jasnih idej glede vloge 
obmejnih infrastruktur ter ni 
znala in hotela rešiti vprašanj, 
ki so bila s tem povezana. Štan
dreški rajonski svet je stalno 
opozarjal občino, da je treba 
rešiti vprašanje Jeremitišča, in 
izdelal tudi konkretne predlo

ge. Zadeva se je zasukala v pra
vo smer, ko je na občino prišla 
Brancatijeva uprava, ki je pri
sluhnila rajonskemu svetu in 
domačinom ter predstavila 
tako spremembo regulacijske
ga načrta, ki je v skladu s pred
logi štandreške krajevne upra
ve.
Terpin je poudaril dejstvo, da 
smo lahko rešili Jeremitišče, 
ker smo zmagali na občinskih 
volitvah in postavili za župana 
človeka, ki mu je to vprašanje 
veliko pomenilo. To je očiten 
dokaz, da se vprašanja rešijo, če 
imamo slovenske izvoljene 
predstavnike, ki znajo zadeve 
primerno izpostaviti ter se 
zanje dosledno in stalno boriti. 
Jeremitarji so s svojo vztrajno
stjo dokazali, da tudi navidez
no majhne zadeve lahko zado- 
bijo širše dimenzije, ki segajo 
do same EU. Damjan Paulin se 
je v imenu jeremitarske sku
pnosti zahvalil vsem, ki so se

zavzemali za rešitev 
Jeremitišča, predsedniku štan
dreškega krajevnega sveta 
Breščaku, slovenskim goriškim 
svetovalcem in  odbornikoma 
Terpinu in  Černičevi ter Slo
venski skupnosti in  Kmečki 
zvezi, ki sta najbolj prepričano 
in zavzeto spremljali zadevo. 
Po sklepu goriškega občinske
ga sveta je sedaj na potezi 
deželna uprava, ki se mora iz
reči o spremembi načrta. Sledi
li bodo morebitni govori priza
detih in nato dokončen sklep 
občinskega sveta.

Foto Bum baca

Slovenska konzulta

Za utrditev čezmejnega 
sodelovanja

Zadnja seja konzulte za 
probleme mestne etnič
ne manjšine v Gorici 15. 

t.m. je bila v celoti namenjena 
vprašanjem čezmejnega sode
lovanja. Sogovorniki so b ili 
člani komisije za mednarodne 
odnose mestne občine Nova 
Gorica s predsednikom 
Cvetkom Saksido na čelu. O 
vlogi in delovanju goriške kon

zulte je poročal predsednik 
Igor Komel. Na srečanju so po
globili vprašanja, ki zanimajo 
obe občini in  širši obmejni 
prostor. Prisotni so pozitivno 
ocenili sodelovanje med obči
nama, zlasti še med županoma 
Brancatijem in Brulcem. Velik 
doprinos k temu sodelovanju 
prispeva tudi odborništvo, ki 
ga vodi Mara Černič. Po

membno vlogo ima tudi urad 
za Slovence, ki deluje pri go
riški občini in na katerega se 
lahko obračajo v slovenskem 
jeziku ne le goriški občani, 
ampak vsi, ki imajo opravke 
po uradih. Za uveljavitev slo
venskega jezika in prisotnosti 
pri krajevni upravi so po
membne pridobitve služba za 
prevajanje in dvojezične oseb
ne izkaznice, ki jih  izdaja obči
na. Na srečanju je b ilo  pou
darjeno, da pri medobčinskem 
sodelovanju morajo b iti vedno 
prisotni tudi predstavniki slo
venske manjšine. Izpostavlje
no je bilo tudi vprašanje urba
nistične ureditve obmejnega

pasu, predvsem pa odprtje 
Erjavčeve ulice, ki mora posta
t i naravna povezava obeh Go
ric. Z zadovoljstvom je b ilo  
ugotovljeno, da je sodelovanje 
na kulturnem in športnem po
dročju lepo utečeno. Treba bo 
pa še delati na tem, da se pre
mostijo predsodki, k i nekate
rim  še vedno ne dopuščajo, da 
bi se sproščeno vključili v raz
na dogajanja, ne glede na 
državno mejo. Skupno je bila 
izražena želja, da bi v sodelo
vanju obeh občin primerno 
obeležili in  praznovali dve po
membni stoletnici, smrti Si
mona Gregorčiča in Bohinjske 
železniške proge.

V sodelovanju z Društvom slovenskih pisateljev

Višješolci gostili pesnika 
Borisa A. Novaka

V  petek, 3. marca t.l., smo 
dijaki družboslovnega, 
znanstveno-tehnološke- 

ga in klasičnega liceja Gregorčič
-  Trubar v šolskem avditoriju go
stili slovenskega pesnika Borisa 
A. Novaka. Srečanje z avtorjem 
je šola organizirala v sklopu 
projekta "Povabimo besedo" v 
sodelovanju z Društvom sloven
skih pisateljev.
Po uvodnih mislih o pesniko
vem življenju in delu je sledil 
krajši recital pesnikovih poezij, 
ki so ga izvedli sami dijaki. Boris 
A. Novak je edini slovenski pe
snik, ki mu je uspelo v sloven
sko poezijo presaditi skoraj vse 
poznane pesniške oblike in 
nekatere je celo sam iznašel. Go

st se je branja poezij razveselil, 
prav tako tudi dijaki, ki so med 
drugim prebrali eno izmed nje
govih poezij v različnih jezikih 
in nam predstavili njen zven v 
angleščini, italijanščini, španšči
ni, nemščini, ruščini in celo ki
tajščini. Recitalu je sledilo deset 
simboličnih vprašanj, ki so jih 
trije dijaki izmenično postavlja
li gostu in z zanimanjem sledili 
njegovim poučnim in včasih tu
di zabavnim odgovorom. Med 
drugim je Novak sam prebral 
nekaj svojih poezij in razložil 
njihovo vsebino. Odgovarjal je 
tudi na vprašanja pozornega in 
zbranega dijaškega občinstva in 
nam povedal številne zanimivo
sti v zvezi s svojim ustvarjanjem

in njegovimi začetki.
Pesnik je z lahkoto pridobil našo 
pozornost in dve šolski uri sta 
m inili v hipu. Izvedeli smo ve
liko novega in se hkrati zabava
li. Navdušenje dijakov je bilo 
razvidno tudi iz številnih lepih 
in pozitivnih misli in bučnega 
aplavza ob izteku srečanja.

Srečanje je imelo izredno poziti
ven odziv in vsi si seveda še želi
mo tovrstnih projektov, ki nam 
popestrijo šolski vsakdan in na 
barvit način posredujejo nove in 
zanimive informacije.

Dijakinje in dijaka U. razreda 
družboslovnega liceja Simona 

Gregorčiča iz Gorice
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Slovenska skupnost in Marjetica sta predstavili kandidate za bližnje volitve

Pod okriljem Marjetice za dosledno 
uveljavljanje naših pravic!

Slovenska skupnost ostaja 
pomemben cvetni list 
Marjetice in prav v vrstah 

tega zanesljivega zavezništva 
želi nastopati tudi v 
prihodnje. To je poudaril 
deželni svetnik Slovenske sku
pnosti M irko Špacapan na 
predstavitvi kandidatov slo
venske stranke in Marjetice za 
bližnje volitve, ki je bila v po
nedeljek, 20. t.m., v komorni 
dvorani Kulturnega centra 
Lojze Bratuž.
Ne le volilno, ampak tudi po
litično navezo je v Gorici potr
d il deželni koordinator Marje
tice Flavio Pertoldi, kandidat 
za poslansko zbornico. Razve
seljiva je tudi kandidatura Ha
drijana Corsija za senat, je še 
ugotovil Špacapan, na ožji 
krajevni ravni pa kandidatura 
Marjana Breščaka, ki ga bodo 
na pokrajinskih volitvah 
lahko izbrali naši volilci v ok
rožju Štandrež-Rojce-ul. Fate- 
benefratelli. Deželni ta jn ik 
SSk Damijan Terpin je pove
dal, da je slovenska stranka s 
Corsijevo kandidaturo naredi
la pravo izbiro. Predlog je si
cer dala videmska Marjetica, 
kar priča o tem, da je šte- 
verjanski župan veliko dobre
ga naredil v videmski pokraji
n i v vodstvu gorske skupnosti. 
Terpin se je javno zahvalil 
Marjetici in njenemu deželne
mu zastopniku Pertoldiju za to 
priložnost, "saj je novi vo liln i

l

zakon pustil našo stranko pred 
vrati parlamenta". Pohvalil je 
Breščaka, ki se je izkazal kot 
občinski svetovalec in  nato 
kot predsednik krajevne sku
pnosti. Kot nekak "štandreški 
župan" je pokazal veliko 
strokovnost in  pripravljenost 
na delo. Terpin je še podčrtal, 
da je stranka po primarnih vo
litvah sprejela kandidaturo 
Enrica Gherghette za predsed
nika pokrajinske uprave, zra
ven pa zahtevala kandidaturo 
moža, ki ima resne možnosti 
uspeha. Pertoldi je rad pouda
ril, da imata Marjetica in  Slo
venska skupnost jasne in sku
pne cilje. "Pol tretje leto 
upravljanja deželne vlade je 
privedlo do rezultatov, ki jih  
prej nismo n iti pričakovali!" Z 
upanjem v zmago levosredin-

Multimedijska razstava od 2. do 9- aprila

3. izvedba VirtualGart
Ministrstvo za kulturne dobri
ne in dejavnosti prireja od 2. do 
9. aprila teden kulture. To želi 
b iti priložnost, da udeleženci 
odkrijejo nove kraje, pa tudi da 
se jim  v novi luči razodenejo že

Ob boleči izg u b i očeta

ŠTEFANA
iz reka  M a r in k i 

in  d ru ž in i 
iskreno sožalje

Društvo krvodajalcev 
Sovodnje

ske opcije na volitvah 9. in  10. 
aprila je izrazil resen namen, 
da bo v čimkrajšem času po
pravljena krivica, ki je bila 
storjena z novim  vo liln im  
zakonom. Sploh pa je treba, je 
še povedal, preseči vse spore 
in  razpoke, ki jih  je povzročila 
desnosredinska vlada. Razve
selil se je kandidature Hadrija
na Corsija, ki ima v naših 
krajih poseben pomen spošto
vanja korenin. S skupnimi cilji 
in  vrednotami se moramo do
sledno boriti za boljšo prihod
nost naše dežele in  države. 
Breščak je obrazložil, da je 
kandidaturo sprejel, ker so 
problemi na štandreškem ob
močju postali veliki problemi 
vse goriške pokrajine. Zato je 
kot človek, ki zna ljudem pri
s luhniti in  zanje nesebično 
delati, že sedaj obljubil ne izja
ve, ampak konkretno prizade
vanje in  dejstva. Spričo vseh 
vozlov, s katerimi je prišel v 
stik v goriškem predmestju, se 
bo še naprej boril za boljšo 
kakovost življenja in  za čim 
večji razvoj pokrajine na pod

lagi zmogljivosti, k i jih  nudi 
čezmejno sodelovanje. Corsi 
je poudaril, da moramo 9. in 
10. aprila nujno it i vsi na vo
lišča, da odženemo desnosre
dinsko vlado, ki je dokazala, 
da ne spoštuje zakonov. Kot 
manjšinska skupnost si mora
mo tudi resneje prizadevati, 
da pridemo do lastnega pred
stavništva v Rimu. "Če je par
lament izglasoval zakon, ki za
gotavlja italijanskim državlja
nom v tu jin i 6 senatorjev in 
12 poslancev, lahko tudi m i 
zahtevamo svoje mesto pod 
soncem." Tudi zato bi bilo po
trebno, da sprejmemo Prodije
vo vabilo Terpinu in  se v Ri
mu z n jim  pogovorimo o 
stanju naše manjšine, je dodal 
Corsi. Ne nazadnje je omenil 
težave gospodarske krize, ki je 
zajela Italijo: "Z lastnimi moč
m i moramo poskrbeti, da se 
ekonomska ladja ne potopi. 
Kot gospodarstvenik se nisem 
nikdar ustavil in  se ne mislim 
n iti tokrat. Zavihajmo si roka
ve in  sprejmimo nove izzive!"
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SKUPNOST DRUŽIN SONČNICA

Predavanja 2006
Doroteja Lešnik Mugnaioni

NO VI ČASI - STARO NASILJE
Zaznava in ob ravnava nasilja med vrstniki, v šoli in druž in i
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Sreda, 29. marca 2006, ob 20.30
Dom Franc M očn ik, G orica , ul. San G iovann i 9 J

poznani muzeji in spomeniki. 
Na multimedijski razstavi so
dobne umetnosti, ki ga ob tej 
priložnosti v Gorici prirejata 
društvo Graphiti in  virtualG- 
museum, bodo letos imele glav
no besedo analogična in  digi
talna fotografija, glasba in poe
zija. Odprtje, ki ga bo popestri
la glasba tria Arcadia, bo 2. apri
la ob 18.30 v stavbi Casa Moras- 
si v grajskem naselju; vse do 9. 
aprila bodo na ogled fotoinsta- 
lacije Sergia Culota, Marie Fina 
Ingaliso, Franca Milanija in Pau
la Davida Redferna. Informa
cije: w w w . graphiti.org,
www.virtualgmuseum.org, 
www.beniculturali.it, www.tu- 
rismo.fvg.it.

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE 
ZVEZA PEVSKIH ZBOROV PRIMORSKE 

ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV 
ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV  

JAVNI SKLAD RS ZA  KULTURNE DEJAVNOSTI

PRIMORSKA POJE 2006
posvečena 100-letnici sm rti Simona Gregorčiča

petek, 24. marca, ob 20.30
cerkev sv. A ndre ja  v  Standrežu

N ASTO PAJO :

C erkveni M e P Z  Zvon, Ilirska Bistrica 

Vokalna skupina Ročinj 

M e P Z  Sv. Jernej, O pč ine  
Kvintet Ventus, V ipava  

Primorski akadem ski z b o r Vinko Vodopivec, L jubljana  

M e P Z  Jacobus Gallus, Trst

S oprired ite lj Prosvetno društvo S tandrež

nedelja, 26. marca, ob 17. uri
G orica, Kulturn i center Lojze Bratuž

N ASTO PAJO :

Vokalna skupina Vinika, D obrovo  
Ženska voka lna skupina Danica, Vrh sv. M ih a e la  

M e P Z  Triglav, Split 
M o šk i pevski z b o r Lopar 

M e P Z  Lipa, Bazovica  

M e P Z  Brnistra, Sv. Anton  
Pevski z b o r Srečko Kosovel, A jdovščina  

Soprired ite lj M oPZ M irko  Filej

Obvestila
Otroška urica v Feiglovi knjižnici 
bo v ponedeljek, 27. marca, ob 18. 
uri. Pravljico “Ah ne -  daj no” bosta 
igrali Daniela Tomšič in Luisa 
Gergolet.
Skupnost družin Sončnica-Gorica 
vabi v sredo, 29. marca, ob 20.30 
v sklopu vzgojnih Predavanj 2006 
v Dom Franca Močnika pri Sv. 
Ivanu v Gorici na predavanje 
Doroteje Lečnik Mugnaioni na 
temo Novi časi -  staro nasilje 
(Zaznava in obravnava nasilja med 
vrstniki, v šoli in družini).
Vabimo vas na romanje v 
Medjugorjeod 2. do 5. junija 2006. 
Odhod v petek zjutraj z avtobusne 
postaje v Novi Gorici ob 4.45 in iz 
Rožne Doline ob 5.; prihod v 
popoldanskih urah. V Medjugorju 
se bomo udeležili bogoslužnih 
svečanosti, povzpeli na Križevac in 
Hrib prikazovanj te r obiskali 
skupnosti Cenacolo in Oaza miru. 
Potrebna je osebna izkaznica, 
veljavna za inozemstvo. Cena 
romanja 90,00 evrov. Prijave 
sprejemajo: g. Jože Markuža (tel. 
040 229166), g. Darko (tel. 0481 
882395 ali 0481 32121), ga. 
Mimica (003865 3647212) ali ga. 
Ana (003865 3022503). 
Vabimo vas na srečanje s 
karizmatičnim duhovnikom g. 
Tonetom Kmetom, ki bo dne 1. 
aprila v Loki pri Zidanem mostu z 
odhodom iz Rožne Doline ob 6. 
zjutraj (5.45 z avtobusne postaje 
N. Gorica). Vračamo se v večernih 
urah. Srečanje priporočamo vsem, 
ki so potrebni duševnega in 
telesnega zdravja. Cena 4.800 Sit 
vključuje tudi kosilo in pijačo. Za 
prijavo: Darko, tel. 048132121 in 
0481 882395  te r Ana, tel. 
003865 3022503.
Župnjia sv. Martina v Sovodnjah 
ob Soči prireja izlet v Bratislavo in 
na Dunaj od 29. do 31. maja letos. 
Cena 170,00 evrov. Več informacij 
na tel. 3494775510.
Krožek KRUT prireja za 
velikonočne praznike 15., 16. in 17. 
aprila izlet v Bočen, Innsbruck, 
Brixen in v steklarno Svvarovski. 
Informacije in vpisovanje na 
sedežu krožka, Korzo Verdi 51/int., 
tel. 0481/530927.
Krožek KRUT prireja skupinska 
bivanja v Strunjanu (od 10. do 20. 
maja) ter v Dobrni (od 28. maja do 
7. junija). Informacije in vpisovanje 
na sedežu krožka, Korzo Verdi 
51/int. (tel. 0481530927). 
Letovanje na Malem Lošinju: 
KRUT prireja skupinsko bivanje na 
Malem Lošinju v raznih izmenah 
od junija do septembra 2006. 
Informacije in vpisovanje na 
sedežu krožka, Korzo Verdi 51/int. 
(tel. 0481 530927).

Darovi
Za Novi glas: Slovensko pastoralno 
središče - Gorica ob nabirki za 
Katoliški tisk 270,00 evrov.
Za števerjansko cerkev: N.N.

100,00; N.N. 40,00; Lavretta 
Klemše Marega 40,00; Alma 
Komjanc z družino 25,00; v spomin 
na Franca Miklusa N.N.100,00; v 
spomin na Franca Miklusa svak in 
svakinje Simčič 50,00 za cerkev 
te r 50,00 za lačne otroke v 
misijonih; N.N. 40,00; družini 
Terpin-Škorjanc 30,00; N.N. 20,00; 
N.N. 20,00; Herman Srebrnič 
50,00; oče Feroleto v spomin na 
ženo Magdo 100,00; N.N. v 
zahvalo za prejete dobrote 100,00 
evrov; ob 6. obl. smrti Cirila Terpina 
njegovi najbližji 50,00 evrov za 
cerkev, 50,00 za cerkveni pevski 
zbor, 100,00 za misijonarja Danila 
Lisjaka.
Za lačne otroke v misijonih: N.N. v 
spomin na Dino Terpin, Marijo 
Klanjšček in Franca Miklusa 
150,00 evrov.

Čestitke
10. marca 2006 je diplomirala na 
pravni fakulteti na tržaški univerzi 
domačinka Martina Valentinčič. Ob 
tem življenjskem dosežku ji 
čestitajo prosvetarji SKPD F.B. 
Sedej iz Števerjana.
Prosvetno društvo Štandrež 
čestita Vanji Bastiani in Marjanu 
Breščaku ob prejetju uglednega 
priznanja Javnega sklada RS za 
kulturne dejavnosti.

Sožalje
Ob izgubi dragega očeta Štefana 
izrekajo hčerki Marinki in svojecem 
iskreno sožalje PD, MIPZ in 
Cerkveni pevski zbor Vrh sv. 
Mihaela.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 24.3. do 30.3.2006)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s frekvencami 
za Goriško 97.5, 91.9 Mhz; za 
Furlanijo 103.7, 103.9 Mhz; za 
Kanalsko dolino 95.7, 99.5 Mhz; 
za spodnjo dolino Bele 98.2 Mhz; 
za Karnijo 97.4, 91, 103.6 Mhz. 
Slovenske oddaje so na sporedu 
vsak dan, od ponedeljka do petka, 
od 20. do 21. ure. Spored:
Petek, 24. marca (v studiu Andrej 
Baucon): Ob domačem ognjišču: 
Slovenska narodno-zabavna in 
zabavna glasba včeraj in danes. - 
Zanim ivosti in obvestila. - Iz 
krščanskega sveta. - Zborovska 
pesem.
Ponedeljek, 27 . marca (v studiu 
Andrej Baucon): Sodobni sound z 
Andrejem: moderna glasba včeraj 
in danes. -Zanimivosti in obvestila. 
Torek, 28. marca (v studiu Matjaž 
Pintar): Ali veste, da... glasbena 
oddaja z Matjažem.
Sreda, 29. marca (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: Še, še 
en krajcarček ’mam. - Izbor melodij. 
Četrtek, 30. marca (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: Posnetki z 
naših kulturnih prireditev. - Glasba 
iz studia 2.

SCGV EMIL KOMEL 
GORICA

KULTURNI CENTER 
LOJZE BRATUŽ

ZDRUŽENJE CERKVENIH 
PEVSKIH ZBOROV

SLOVENSKY 
KOMORNY ORCHESTER

BRATISLAVA 

W. A. Mozart, I. Zeljenka, L. Janaček

Sijavuš Gadžijev, k lav ir 
Edwald Danel, d irigen t

Kulturni center Lojze Bratuž 
četrtek , 2 3 .  marca 2 0 0 6 ,  eb 2 0 .3 0

In fo rm acije  in rezervacije  vstopnic: te l. 0481 5 31445

Natečaj
2. NATEČAJ CERKVENEGA ZBOROVSKEGA PETJA 

BOGOMIR ŠPACAPAN 2006

Potekal bo v župnijski cerkvi v Podgori pri Gorici (Italija) v 
nedeljo, 2. aprila 2006, s pričetkom ob 16. uri. Letošnja je 
druga izvedba, prireditev pa je namenjena spodbujanju lepega 
in dovršenega zborovskega petja po slovenskih cerkvah. 
Prireja ga Prosvetno društvo Podgora v spomin na svojega 
dolgoletnega dirigenta in organista Bogomira Špacapana.
Isti dan ob 14. uri bo kot vsako leto sv. maša zadušnica za 
pokojnim Bogomiram, ki jo bo s petjem sooblikoval MePZ 
Podgora pod vodstvom dr. Mirka Špacapana.
Zbore bo ocenjevala strokovna komisija, k ijih  bo razvrstila po 
kakovostni lestvici, prvi trije pa bodo dobitniki denarne nagrade 
v višini 500 evrov za prvo, 300 evrov za drugo in 200 evrov za 
tretje mesto. Vabljeni vsi ljubitelji cerkvenega petja!
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Lep kulturni večer

Poklon Simonu
Mestna galerija Nova Gorica

Zrcalce na steni povej, kakšni 
obrazi so v potrošniški družbi tej ? Gregorcicu v Benecii1
Hodimo po pločniku, 

morda nekam hitimo, 
zremo le v tla pod no
gami, ki so polna drobnih 

oblačkov žvečilnih gumijev ali 
pljuncev. Mogoče se sprehaja
mo in  opazujemo izložbena 
okna, natrpana z m am ljivi 
predmeti ali oblekami na 
"idealnih" postavah lutk. Zgo
di pa se tudi, da ob prijetnih 
"passeggiatah" vzdignemo po
glede s tal in  uzremo obraze 
ljudi.
V obrazih m imoidočih, ne-

trtim i potezami, skrušenostjo 
obličja... Obrazi nam marsikaj 
sporočajo, predvsem oči, ki so 
zrcalo duše.
Obrazi na p latn ih umetnika 
Saša Vrabiča oživijo. Govorijo 
namreč in  sporočajo nam o so
dobnih družbenih razmerah, 
stanjih duha. Potrošniška 
družba premamlja ljudi z ne
potrebnimi stvarmi, ki pa se le 
zdijo tako praktična, in  predv
sem omogočajo udobnost. 
Želja po večni mladosti po
neumlja ves "zahodni svet", za

le "floskula", saj se navse
zadnje zavedamo, da videz va
ra.
Cikel Obrazi se poleg osredo
točenja na trenutne izrazne 
poteze bolj skoncentrira na ne
popolnost vsakega človeškega 
bitja. V podobah namreč opa
zimo nekakšno popačenje 
obrazov ali malenkostna 
obrazna neskladja (različnost 
obrvi in oči, "bebav" nasmeh). 
Zatorej obrazi izražajo predv
sem zunanjo podobo kot iro
nični odsev estetizacije sveta.

r

t

I don t need 
cosm etic  surgerv 
because i want  
mvson to look 

like me.

poznanih ljudi opazimo izraz
nost, ki se lahko kaže z nevtral
nostjo pogleda, rahlim  na
smehom, sijočimi očmi, s po

tem pa vendar stoji močna trž
na niša. Popolna zunanja po
doba nasmejanih in  brezskrb
nih ljudi iz oglasov in  revij je

Seznanimo se z nasmeški, ki se 
zazdijo popolnoma izumet
ničeni, zazremo se v otroški 
nedolžni obrazek, ki poudarja

naivnost. K temu popačenju 
pripomore sam način slikanja 
v "hitrem realizmu", ki obraze 
poudari z močnimi barvnimi 
potezami in sencami. Prav te 
intenzivne sence bi marsikoga 
zapeljale v polje ekspresioniz
ma, obrazni izrazi pa bi morda 
to še potrdili. Navsezadnje "iz- 
m i" niso to liko pomembni, 
pač pa sama sporočilnost slik, 
ki se nam razodeva ponekod 
tudi z napisi (v angleščini). Ob 
avtoportretu poudarjenih do
ločenih potez in sliki dojenčka 

nebogljenega po
gleda preberemo: 
"Ne potrebujem 
kozmetične ope
racije, saj želim, 
da m i bo sin po
doben!" Na sliki 
dveh deklic s 
šminkama se za
mislimo: "Postavi 
ju na oder. Povej 
publiki, da sta 
pevki!"
Mnogo obrazov 
srečujemo na svoji 
poti. Nekatere iz
med neštetih si 
lahko ogledate v 

Mestni galeriji v Novi Gorici, 
ki vas bodo nagovarjali do 
tretjega aprila 2006.

Petra Paravan

V  po lno zasedeni 
dvorani občinskega 
sveta v  Špetru je b ila 

17. t.m . lepa prired itev ob 
100- le tn ic i sm rti Simona 
Gregorčiča in  ob iz idu 
njegovih Izbranih poezij. 
Priredila sta jo Združenje 
Don Eugenio B lanchin i in  
Zavod za slovensko 
izobraževanje.
V im enu prired ite ljev je 
najprej spregovoril G iorgio 
Banchig, ki je tu d i orisal 
pomen proslave. Sledila sta 
recitacija Gregorčičeve 
pesmi Soči, k i jo je podal 
Jan Leopoli, in  
priložnostn i govor Lojzke 
Bratuž. Po uvodn ih  m is lih  
o prazniku slovenske 
ku lture je slednja na 
kratko prikazala življenje 
in  poezijo Simona 
Gregorčiča, nato pa je 
prešla k prija te ljstvu in  
p lodnem u sodelovanju 
med "goriškim  slavčkom" 
ve lik im  Benečanom 
Ivanom  Trinkom . Pri tem 
je navajala korespondenco 
in  nekaj pesniških besedil,

k i sta jih  posvetila drug 
drugemu. Ob koncu je še 
predstavila Gregorčičeve 
Izbrane poezije, k i so izšle 
na začetku leta p ri Goriški 
M ohorjev i družbi in  k i so 
pravzaprav dale povod za 
to proslavo. S ledili sta še 
dve recitaciji, in  sicer 
Pastir in  Znamenje.
V drugem delu sta 
nastopila pianist Andrea 
Rucli, po rodu Benečan, in  
ruski v io lin is t iz Sankt 
Peterburga V ik to r 
Kuleshov. Oba um etnika 
sta priznana koncertanta v 
I ta lij i in  v drug ih  
evropskih državah. Izvajala 
sta grško Suito Elle de 
Schoulz Adaievskij, Suito v 
antičnem  slogu Alfreda 
Schnittkeja in  Sonato v A- 
duru Cesarja Francka.
N jun  b r ilja n tn i nastop je 
obogatil celotno prireditev. 
Z zan im iv im  ku ltu rn im  
programom so Benečani 
zelo lepo počastili 
stoletnico sm rti Simona 
Gregorčiča.

AB

Za naš jezik
Enake ali enakopravne?

Ob letošnjem Prazniku žena sem v osrednjem slovenskem 
dnevniku brala naslednje izjave:
Enakost med ženskami in moškimi ostaja na papirju.
Ukrepi glede enakosti spolov.
Ne vem, kako reagirate vi ob takih stavkih, mene redno 
popade smeh: ali res nekatere ženske zahtevajo enakost med 
spoloma? Enakosti med spoloma ne more biti, ker je to 
naravno nemogoče. Res je, da nekateri jeziki (npr. 
italijanščina) imajo za enakost in enakopravnost eno samo 
besedo, vendar mi ločujemo njuna pomena. Ženske nismo in 
ne želimo biti enake moškim, ampak želimo biti enakopravne 
moškim ali, po domače povedano: hočemo imeti enake 
pravice.
Zato bomo rekli:
Ženska enakopravnost ostaja na papirju.
Ukrepi glede enakopravnosti žena.

sta, avtoričin okraj, so pa tudi 
take univerzalnega nadiha.
Nekaj pretanjenih verzov iz 
zbirke so poslušalci slišali iz ust 
ljubiteljskega igralca Roberta Co
tiča.
Nazadnje se je avtorica zahvalila 

vsem, ki so omogočili 
izdajo knjige, in vsem, 
ki so se udeležili pred
stavitve, posebno kon
zulu Šušmelju in dru
gim prisotnim osebno
stim, ter tudi sinovoma 
Janu, ki je napisal 
uvodni esej, in Davidu 
za pomoč pri pre
vajanju ter Danijelu 
Devetaku za prevod 
ene poezije. Sklenila je 
z besedami: "V zbirki 
so vedno prisotni nara
va, njena moč, barve in 
zvok. Vidni so otožno
st, samota, vse to, kar 
sem doživela, spoznala 
in izgubila. Z izbrani
mi besedami skušam 

povedati veliko in spodbujati k 
razmišljanju, tako da v prepletu 
različnih občutkov vsak bralec 
lahko prepozna nekaj svojega 
(...). Govorim o času, ki beži, a ne 
sme izbrisati spomina, čustev, su
gestij, podob, ki jih  beseda in 
slika upodabljata v tem našem 
Mozaiku."

Iva Koršič

Predstavitev pesniške zbirke M osaico /M ozaik  Claudie Vončina

Dragoceni utrinki 
v minljivosti življenja

V  torek, 14. t.m., je 
bilo v dvorani go- 
riškega pokrajin

skega sveta prvo izmed 
treh torkovih literarnih 
srečanj v tem mesecu na 
temo Križišče besed/Cro- 
cevia della parola, ki jih 
prireja Služba za jezikov
ne identitete in Enake 
možnosti Goriške Pok
rajine kot izraz kulturne 
pisanosti tega ozemlja.
Na velikem platnu so si 
pred občinstvom, med 
katerim je bil tudi gene
ralni konzul Republike 
Slovenije Jože Sušmelj, 
sledili sugestivni foto
grafski posnetki Marka 
Vogriča, ki se ob premišljeni izbi
ri homogeno stapljajo s pesmimi 
antološke pesniške zbirke Clau
die Vončina Mosaico/Mozaik. 
Goriška pesnica je na spodbudo 
urednice Erike Jazbar in po zaslu
gi Transmedie vendarle izdala 
svoje pesmi v Gorici. Vsa njena 
dosedanja dela so namreč izšla 
pri založbah v drugih italijanskih 
mestih.
Po uvodnem pozdravu pokrajin
skega odbornika Marka Ma
rinčiča, ki je bil, kot še marsikate
ri drug izmed poslušalcev, dijak 
profesorice Vončina na klasič
nem liceju Primož Trubar, je v 
italijanskem jeziku o izboru pe
smi, ki v italijanščini in 
slovenščini v prosojnih liričnih 
odtenkih tankočutno ogovarjajo 
bralca, da se ob njih zaustavi in 
še sam pogleda vase, obširno 
spregovorila univerzitetna profe
sorica in publicistka Tatjana Rojc. 
Dejala je, da je Vončina izbrala 
pot uveljavitve preko anonimno
sti. Pokazala se je izključno s 
svojim besednim žarom, s kate
rim se je spoprijela in ga predsta
vila na številnih literarnih na
tečajih in izključno zaradi vred
nosti sporočila prejela zanj števil

na priznanja in nagrade. "Njeno 
tokratno delo je še bolj odraz nje 
same, njenega bogastva, njenega 
sveta, razpetega med slovenskim 
in italijanskim elementom". Nje
ne pesmi so kot izbrušeni ka
menčki mozaika, iz katerega se 
pokažejo podoba izredno obču
tljive duše in čutenja, njena mo
ralna drža in poglobljen religioz
ni čut. Pomenljivi so tudi ritem 
in pavze, polne neizpovedanih 
občutij. Rojčeva je naglasila, da 
se z lahkoto prepoznava v poeziji 
Vončinove, v kateri je razpozna
ven vpliv Kosovela, Ungarettija 
in celo slikarja Mušiča. Podčrtala 
je tudi dejstvo, da je Vončina pre
vajalka svojih poezij, zato so pre
vodi tem bolj verodostojni, saj 
avtorica ne prevaja, ampak preli
va svoje misli v drug jezik. Res je 
nekaj čarobnega v tej zbirki 70 
poezij, kot ugotavlja tudi ravna
telj posoške knjižnice Marko Me- 
nato v predgovoru. Še najbolj 
globoke in uprte v neznane dalje, 
je še dejala Rojčeva, so povsem 
nove pesmi v zadnjem sklopu 
zbirke.
O samem urejevanju knjige je 
spregovorila urednica Jazbar, ki 
je izrazila veliko zadoščenje, da

je zbirka izšla prav v avtoričinem 
rodnem mestu, da bi jo pobliže 
spoznali tudi njeni someščani. 
Tudi zaradi tega je na koncu pri
pis pesničinih doseženih priz
nanj in nagrad, objavi katerega 
se je iz skromnosti Vončinova 
protivila. Fotograf Marko Vogrič 
je pristavil, da se izbrane fotogra
fije nanašajo na severni del me-

1 1 1

Dirigent: Marko Vatovec

24. marca 2006 ob 20.30 
Kulturni dom v Trstu
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D ob erdob / Predstavitev

Dvojezična zbirka 
poezij Daneta Zajca

V  cerkvi sv. Martina v Do
berdobu so minulo ne
deljo, na praznik sv. 

Jožefa, predstavili dvojezično 
antološko zbirko slovenskega 
pesnika Daneta Zajca z naslo
vom Ljubezen in smrt - Amore 
e morte.
V italijanščino je izbor poezije 
Daneta Zajca prevedla Jolka M i
lič, za izdajo antološke zbirke 
Zajčeve poezije, ki je izšla v dve
sto oštevilčenih izvodih in je bi
bliofilske narave, pa je poskrbel 
doberdobski župnik Ambrož 
Kodelja, ki je pred dvema leto
ma že založil prav tako Zajčev 
Križev pot in ga predstavil prav 
tako pred oltarjem v cerkvi. 
Prav Jolka Milič in Ambrož Ko
delja sta v polni cerkvi v Dober
dobu takoj po nedeljski slovesni 
maši tudi spregovorila o sloven
skem klasiku Danetu Zajcu in 
njegovi poeziji ter seveda tudi o 
prijateljevanju med njimi. 
Miličeva je na predstavitvi lepo 
oblikovane knjige pesmi Dane
ta Zajca povedala, da so si anto
loško zbirko v italijanskem pre
vodu in  slovenskem originalu 
zamislili trije in sicer pesnik Da
ne Zajc, prevajalka Jolka M ilič 
in doberdobski župnik Ambrož 
Kodelja, ki je bil leta 2004 že iz
dal Zajčev Križev pot - Ecce ho- 
mo v italijanskem prevodu 
Jolke M ilič in slovenskem origi
nalu, tudi takrat v bibliofilski iz
daji.
Samo nedavna smrt Daneta Zaj
ca, umrl je 20. oktobra lani, je 
preprečila, da bi tudi v nedeljo 
skupaj nastopili, kajti,"Dane 
Zajc se je navezal na Doberdob 
in se je nove knjige prevodov 
pesmi v italijanski jezik zelo ve
selil", je povedal g. Ambrož Ko
delja.
Dane Zajc pa je tik pred smrtjo 
še napisal uvodne besede, ki so 
v antološki zbirki Ljubezen in 
smrt - Amore e morte tudi 
objavljene in v njih razlaga svoj 
odnos do pesmi in pesnjenja ter 
jezika. Gre za svojevrsten biser,

ki ga ljubitelj poezije ne bo 
našel nikjer drugje.
Neutrudna in mladostno razpo
ložena Jolka M ilič je več kot se
demdeset Zajčevih pesmi pre
vedla v italijanski jezik in jih  
uredila v zbirki v dva dela, ki 
nosita naslov Ljubezen in smrt, 
v knjigi pa je tudi kratek 
življenjepis pesnika-klasika, g. 
Ambrož Kodelja pa je knjigi na 
pot napisal uvodno misel pod 
naslovom Skrivnost odhajanja, 
v kateri na topel način govori o 
pesniku in njegovem odhodu v 
večnost, a tudi druženju z njim. 
Dvojezična zbirka poezij Dane
ta Zajca Ljubezen in smrt - Amo
re e morte je lepo opremljena z 
detajli večje slike v tehniki olje 
na platno, ki nosi naslov Kraška 
apokalipsa in je delo Vladimirja 
Lakoviča, slovenskega slikarja, 
ki je sicer živel in se uveljavil v 
Ljubljani, a je bil po rodu iz Do
berdoba, od koder se je njegova 
družina za časa fašizma umak
nila v slovensko prestolnico. 
Likovni umetnik Vladimir 
Lakovič je tik pred smrtjo leta 
1996 za doberdobsko cerkev sv. 
Martina naslikal večje platno, 
na katerem je upodobil vso gro
zo razdejanja prve svetovne voj
ne, v kateri je bil Doberdob do 
tal porušen, ljudje pa izseljeni. 
O Lakovičevi sliki Kraška apoka
lipsa in njegovem življenju je za 
knjigo prispevala esej zgodovi
narka umetnosti Maruša 
Avguštin, ki je tudi spregovorila 
na predstavitvi v doberdobski 
župnijski cerkvi in podčrtala so
rodnost med Zajčevo poezijo in 
Lakovičevo umetnino, na kate
ri kraljuje vstali Kristus, ki ima 
tako človeško kot Božjo podo
bo.
Nevsakdanjo prireditev so z re
citacijami v obeh jezikih oboga
tili doberdobski otroci, posveče
nost kraja pa je dala bogoiska- 
teljski Zajčevi poeziji še tisto 
žlahtno patino, ki si jo gotovo 
zasluži.

Jurij Paljk

[■£5

Simon Gregorčič ob 100-letnici smrti

/9 *3

Ne stan, naslov, zunanje ne priznanje, 
čeprav med svetom to največ velja, 
jeklen značaj, dolžnosti spolnjevanje 
najvišja, prava dika je moža.

(Dr. Frančišku Sedeju)

Knjiga dr. Draga Legiše

Srž njegove misli, dela in 
prizadevanj za javno stvar...

N-L  1

/ / \ T  e zapečkarji, ampak 
protagonisti" - v 
tem programskem 

motu je pravi akcijski portret Dra
ga Legiše, "staroste" slovenskih ča
snikarjev pri nas in v širšem 
okolju. Ta naslov so izbrali ured
niki Jože Horvat, Jurij Paljk in 
Marko Tavčar za izbor člankov, 
esejev, intervjujev in priložnost
nih zapisov, ki jih je 80-letni ča
snikar iz Devina sestavil v več kot 
pol stoletni dejavnosti.
Kot vedo prijatelji in sta
novski kolegi, so ti članki 
srž njegove misli, njegovega 
dela in prizadevanja za jav
no stvar. Za vse to ni Drago 
Legiša dobil ali vprašal sko
raj nobenega honorarja. Ne 
gre pozabiti, da je bil Legiša 
20 let upravitelj in župan 
Občine Devin Nabrežina, 
eden od pobudnikov 
stranke Slovenske skupno
sti, predvsem tistega njene
ga dela, ki je iskal vedno 
dialog z večinskim okoljem 
in matico. Ni slučajno, da 
jev letih svoje prisotnosti v 
vodstvenem organu ča
snikarske zbornice v Rimu 
dosegel opravljanje držav
nega izpita za časnikarje v 
slovenščini.
Po univerzitetni diplomi iz 
političnih ved se je sicer 
preživljal s profesuro, dok
ler se ni zaposlil kot ča
snikar pri Radiu Trst A, kjer je do
segel najvišji čin in bil 1983 ime
novan za prvega odgovornega 
urednika slovenskih poročil. 
Vendar bralci zbornika na 200 
straneh, ki ga je izdala Goriška 
Mohorjeva družba, ne bodo tu do
bili njegovih "profesionalnih" spi
sov, pač pa tekste, ki jih je v glav
nem objavljal za tednike Novi list, 
Novi glas in dnevnik Slovenec. 
Članke, komentarje in prave štu
dije, ki jih je pisal za dušo, kot iz
raz krščansko socialnega angaž
maja, in za širše občestvo, ki sega 
tudi v matico in druge kraje, kjer

žive naročniki omenjenih listov. 
Marko Tavčar in Jurij Paljk sta zra
sla v "Legiševi šoli", Jože Horvat 
pa je eminentni Legišev stanovski 
sodrug. Sedanji odgovorni ured
nik Novega glasa, ki je prevzel Le- 
giševo vlogo, je poskrbel za izbor 
besedil iz Novega glasa (1996- 
2004) in prispeval uvod v zbor
nik. Skrb za jezik, politika in pove
zanost z matico so nekatere od bi
stvenih stalnic, ki jih je izluščil v 
Legiševem delu.

Tavčar in Horvat sta avtorja in
tervjuja, v katerem Legiša pona
zori svoj idejni in svetovnonazor
ski kurikulum, a kar je še bolj zani
mivo, skupinski portret sopot
nikov, ki so prispevali k nastanku 
kroga in izkušnje Novega lista, ka
teremu je bil odgovorni urednik 
polnih 40 letni: od ustanovitelja 
Engelberta Besednjaka do Franca 
Jeze, od Ubalda Vrabca do Edvar
da Kocbeka, ki je sodeloval ano
nimno, od Jožeta Bitežnika do Ra
da Bednarika, od Josipa Rustje do 
prezgodaj umrlih Emila Valen
tinčiča in Marka Vuka... Po ime

nih sodeč, s Tržaškega, Goriškega, 
iz Primorske in osrednje Slovenije, 
lahko ugotovimo, da je tednik 
opravil v hladnih 60. in 70. pravo 
idejno odjugo, ki je niso bili zmož
ni ne Primorski dnevnik ne Kato
liški glas in Mladika. Med tedanji
mi skrajnostimi (desno in levo) in 
mnogo pred vseevropsko streznit
vijo padca Berlinskega zidu, je od
piral in vzdrževal dialog v zamej
stvu, z matico, kar ni bilo lahko 
in niti enostavno. Za to ima velike 

zasluge tudi Drago 
Legiša.
Za mlade bo zanimi
vo seči po besedilih iz 
Novega lista (1976- 

} 1992) ali Novega gla-
k sa, ki se nanašajo na
^  osrednje manjšinske

ali državne teme, na 
nekatere izjemne 
osebnosti, ki so tudi 
zgoraj navedene. 
Članki za časopis Slo
venec (1993-1995) pa 
imajo drug pomen. 
Ta dnevnik (in tudi 
tednik Družina) je z 
razliko od ostalih 
osrednjih slovenskih 
medijev v 90. letih 
posvečal stalno po
zornost pogledu iz za- 
mejstva. Legiša je pri
pravil za njegova So
botna branja zanimi
ve in tehtne zapise z 

dvema namenoma, kot ugotovi v 
intervjuju Horvatu in Tavčarju, 
"da bi opozoril široko slovensko 
javnost na obstoj manjšine" in da 
bi prikazal, "kakšno je življenje v 
demokratični državi". Tu dobimo 
nazorne dosjeje o novi Ljudski 
stranki, o Luigiju Sturzu in stikih s 
Slovenci, o novih volitvah, o levi
ci, o preimenovanih fašistih itd., 
ki so lahko prav prišli snujoči se 
novi slovenski politični sceni. 
Posrečena je tudi izbira slik, ki 
dokumentirajo bogato življenje 
avtorja. Slike iz mladosti in 
družinski posnetki: najbolj sveža

se mi zdi tista s 34-letnim Drago- 
tom, ženo Vlasto, hčerkama 
Alenko in Vido (glej sliko). Potem 
so tu portreti sodelavcev (Franc Je
za, Engelbert Besednjak, tiskar Vi- 
nicio Stupar), uradni in politični 
nastopi (npr. kot župan z devin
skim princem Rajmundom ali pa 
tista s Kosovelovima sestrama 
Anico in Karmelo ter Borisom 
Pahorjem).
Kar manjka, je slika iz kakega 
uredništva omenjenih časnikov. 
Mislim, da so Legiša in drugi zane
senjaki takrat mislili bolj na delo, 
ukradli so si čas od službe in druži
ne, kot je nekje zapisano, niso ve
deli, kaj je dopust, in seveda niso 
mislili niti na dokumentiranje. Če 
mi je dovoljen spomin: škoda na 
primer, da ni slike iz "Londona", 
domače tržaške istrske gostilne 
Citta' di Londra zraven Tartinija, 
kjer se je pogosto srečeval, ob po
nedeljkih, "uredniški štab" 
zadnjega Novega lista: Helena Jo
vanovič, Jurij Paljk, Antek Terčon, 
Martin in Aleš Brecelj, včasih 
Marko Vuk, podpisani in še kdo 
gotovo, pod taktirko doktorja Le
giše. Z vedno odlično špagetato 
morskih sadežev in briškim smo 
zalili marsikatero razposajeno, 
zakajeno in popoprano debato. 
Kot pravi Jurij Paljk, "šlo je za trdo, 
a odlično šolo".
Še nekaj: Jurij navadno kliče Le- 
gišo kot doktorja; sam Legiša pa v 
pogovoru za Mag (str. 185) hudo
mušno odgovori, da je kot sin 
kmečke družine šel študirat, na
mesto da bi prevzel sicer solidno 
kmetijo, ker je stari oče menil, "da 
nas Lahi ne bodo imeli za norca". 
Morda tudi zato, kot stvaren in da- 
lekoviden Kraševec, polaga Legiša 
od zmeraj veliko važnost v kadro
vanje ter izučitev časnikarskih in 
drugih intelektualnih poklicev pri 
nas, v dosledno prigovarjanje, naj 
mladi akademiki dokončajo štu
dij, da bodo lahko suvereno in 
polno zaživeli svoje poslanstvo v 
družbi.

Davorin Devetak

SSG /  Premiera poetične dram e M oj Kras

Nemirno utripajoča duša 
mladega Slataperja

V  sozvočju z letošnjimi re
pertoarnimi izbirami, ki 
želijo ponovno prekova

ti naše gledališče v odrsko 
stičišče različnih kultur, preple
tajočih se v raznih zgodovinskih 
obdobjih na tržaškem ozemlju, 
je SSG uprlo pogled v italijansko 
literarno ustvarjanje s slovensko 
praizvedbo dramatizacije temelj
nega dela tržaške književnosti, 
romana Scipia Slataperja (1888- 
1915) Moj Kras. V slovenski jezik 
ga je prestavil Marko Kravos, po 
motivih dramatizacije Sergeja 
Verča pa ga je priredil in z vse
skozi dosledno, prosojno, a od
ločno režijsko nitjo vodil režiser 
Marko Sosič, ki je nekako vskočil 
v režijo, ker se pač ni strinjal z 
estetskimi poetikami italijanske 
režiserke Rite Maffei, ki ji je bila 
poverjena naloga postaviti na 
oder to kompleksno delo, polno 
psihološko filozofskih in politič
nih razglabljanj mladega člo
veka, živečega na križišču slo
vanskega in romanskega sveta v 
času, ko so iredentistične ideje 
osvajale srca mladih intelektual
cev in so se na obzorju kresale 
vojne iskre. Sosič je v kratkem, a 
gotovo z intenzivnimi vajami 
prepojenem času z novim čla
nom SSG, mladim igralcem Pri

možem Fortejem, stkal prodor
no monodramo, osredotočeno 
na Slataperjev duševni nemir. V 
tej poetični drami si v nenehno 
napetem loku sledijo prebliski iz 
Slataperjevega razburkanega živ
ljenja, iščočega prave poti v mla
dostniški zagnanosti in hlasta
vem iskanju nenehno novih 
življenjskih smernic. Primož For- 
te je s posebno natančnostjo in 
iskreno prizadetostjo izpovedo
val globoka Slataperjeva razmi
šljanja o družinskih koreninah,
o trpkem, a lepem Krasu z burjo, 
gozdovi, s kamnitimi ostrinami, 
ožganimi od sonca in prebičani
mi od rezkih sunkov burje, o slo
venskemu kmetu, ki se trudi, da 
bi ugodil izbirčnim tržaškim go
spem, pa tudi o širinah morja, o 
protislovjih večnarodnostnega 
Trsta, zanikrnih mestnih bezni
cah, o želji po ljubezni, a ne tisti 
"umazani", ki jo ponujajo trža
ške pocestnice, ampak tisti svetli, 
ki jo je hotel pridržati za svoje 
ljubljeno dekle. Zanjo je hotel 
ostati neomadeževan, a ona je 
izničila njegova hrepenenja in 
mu zasadila glodajočega črva v 
srce s svojim samomorom. V 
njem so zaradi tega še močneje 
kljuvala vprašanja o skrivnosti 
bivanja in nehanja. V vseh prota

gonistovih izpove
dih je čutiti nela
godje časa na zgo
dovinskem prelo
mu, pa tudi neneh
no slutnjo preteče 
smrti, ki jo oz
nanjajo zvoki stre

la, tistega, ki je prerano posušil 
Slataperjev življenjski sok.
Mladi Ljubljančan Primož Forte 
se je suvereno preobrazil v ne
mirno tržaško 
dušo in se vseskozi 
obdržal na dobro 
osvetljeni režijski 
poti Marka Sosiča, 
ki mu je nudil 
enkratno možnost 
izkazati se v izo
blikovanju zaple
tenega lika in v 
več kot dobro uro 
trajajočem mono
logu. Igralec je z 
jasnostjo in proni
cljivostjo izgo
vorjenih besed ter 
z odločnostjo pre
mišljenih kretenj 
napolnil oder in 
ga prepojil z glo
bokimi protagoni
stovimi refleksija
mi, ki so tako podobne 
razmišljanjem današnjih mla
dih, ravno tako nemirnih duš, 
stremečih po novih iskanjih in 
odkrivanjih ter ukvarjajočih se z 
vprašanji odnosov med ljudmi. 
Z besedo, ki je bila tokrat nespor
na kraljica odra, so se prelivali 
prameni luči dognanih barvnih

nians, meglena tančica, ki je me
stoma zavila igralčevo izvajanje 
v irealno impresijo, in trpki gla
sovi izven odrskega prizorišča 
igralcev Maje Blagovič, Stojana 
Colje, Vladimirja Jurca, Nikle Pe
truške Panizon in Janka Petrov- 
ca.
Dognan je bil tudi dolg in ozek 
privzdignjen »oder«, po katerem 
je kot po pomolu San Carlo ali 
po kamniti kraški gmajni hodil

ali že v viziji smrti padal protago
nist, ki je, kot znano, umrl med 
vojno v Podgori. Učinkovita 
zvočna spremljava je vsebovala 
tudi izvirno glasbo Luce Demi- 
chelija, ki jo je izvajal s Flaviom 
Davanzom in Sebastianom Cre- 
paldijem.

m.

Pesnikov sin Matej, pesnikova vdova, Jolka Milič, Maruša Avguštin in g. Ambrož Kodelja
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Kratke
Špacapan - Grgič /  Čas je, da skupne lastnine 
dvignejo svoj glas
Na sedežu svetovalca SSk na Deželi Mirka Špacapana je potekalo 
srečanje med Karlom Grgičem in samim deželnim svetnikom 
slovenske stranke ob imenovanju Grgiča za predsednika državne 
konzulte za skupne lastnine.
Srečanja so se udeležili tudi Peter Močnik, Igor Švab, Sergij Mahnič 
in Marko Milenkovič. Špacapan je izpostavil izreden pomen 
imenovanja Karla Grgiča. Svetnik SSk je povabil Grgiča, naj čim prej 
zaprosi za srečanje z Riccardom lllyjem, saj so na vidiku važni 
posegi na kraški teritorij in organizacije skupne lastnine morajo 
zahtevati upravljanje teritorija, na katerem živijo, delajo in ga od 
zmeraj ščitijo pred zlorabo.
Karlo Grgič se je zahvalil za priznanje ob imenovanju, ki je sad 
celotne skupnosti, ki jo predstavlja. Daje ustanovitev prišla prav v 
palači Madama, pa je verjetno ponoven dokaz, da v celi državi 
problem skupnih lastnin, ki zadeva skoraj 3000 organizacij, 
presega lokalne razmere. Za Slovence je priznanje še posebej 
važno, ker nam tudi drugi zaupajo vodilno vlogo pri prizadevanju za 
obrambo teritorija, ki je v skupni lastnini.
Peter Močnik je opomnil na hud trenutek, ki ga doživlja kraški 
človek v trenutku, ko bo praktično ves Kras, razen naseljenih 
področij, postal eno samo evropsko zaščiteno območje. Oblast nad 
osebno imovino je močno pod vprašajem.

Stališče kmečke zveze o rezervatu doline 
Glinščice
Kmečka zveza je bila seznanjena z okrožnico Centralnega 
direktokja dr. Augusta Viole v zvezi s Pravilnikom za Rezervat doline 
Glinščice, ki naj bi ublažila gospodarsko izredno škodljive posledice, 
kijih povzroča omenjeni Pravilnik krajanom, lastnikom površin, ki 
so vključene v Rezervat. Strokovna kmečka organizacija ne dvomi
o dobrih namenih podpisnika okrožnice, žal pa ugotavlja, da s 
svojim ukrepom ni uvedel bistvenih sprememb in ni torej dosegel 
želenih rezultatov. Dr.Violi je zveza pisno izrazila svoje popolno 
nasprotovanje Rezervatu tako glede začrtanega obsega kot 
absolutno nedemokratičnega načina upravljanja, ki izključuje 
vsakršno prisotnost domačinov in krajevnih predstavnikov ter ne 
nazadnje protiustavno omejevanje, če že ne zanikanje pravic 
lastnikov zemljišč na lastnih površinah. Ne glede na vsebino 
okrožnice, želi stanovska organizacija izraziti svoje pomisleke nad 
pravno veljavnostjo ukrepa dr. Viole, ker je mnenja, da okrožnica ne 
more nadomestiti odobrenega pravilnika, ki nosi podpis 
predsednika Dežele.
Toda mimo tega, vse prej kot zanemarljivega dejstva, želi zveza 
poudariti popolno neučinkovitost prehodnih sprememb, kijih pred
videva okrožnica. Resje sicer, da slednja nakazuje vrsto zamrznitev 
ukrepov, kijih predvidevajo razni členi pravilnika oziroma odstavki, 
prav tako pa je res, da ostanejo bistvene prepovedi uporabe površin 
nespremenjene. Edine poenostavitve zadevajo sečnjo drv, za katero 
pa je še vedno potrebno pridobiti ustrezno dovoljenje ne glede na 
količino drv oziroma na gozdne površine, na kateri namerava lastnik 
opraviti sečnjo, z razliko od tistih, ki imajo svoje gozdove izven Re
zervata in ki lahko prez dovoljenja opravijo sečnjo na gozdni površini 
do 1000 m2 oziroma do 15m3 lesa. Tudi to je primer diskriminacije 
in dovolj zgovorno priča o “privilegijih”, kijih imajo lastniki, katerih 
površine so vključene v Rezervat. Ne gre, poleg vsega pozabiti na 
dejstvo, da vse olajšave, že itak skromne in nebistvene, kijih navaja 
okrožnica, so prehodnega značaja, ker ostanejo v veljavi do 
odobritve Načrta o ohranitvi in razvoju Rezervata, kar že omenjeni 
neučinkovitosti dodaja še negotovost o bodočem razvoju problema. 
Kmečka zveza ostaja tudi po tej, kot smo že poudarili, dobro 
namerni, a prav tako neučinkoviti okrožnici, mnenja, da ostaja v 
zvezi s Rezervatom doline Glinščice ena sama rešitev, in sicer ta, 
da se prekliče. Prav je, da se zaščitijo naravne lepote in zanimivosti 
Glinščice, toda pod pogojem, da se o tem izrečejo in pri tem 
sodelujejo, pri zasnovi in upravljanju, krajani, lastniki zemljišč in 
srenje ter krajevna uprava.

Zbiranje sredstev za VZS-CEO Mitja Čuk Onlus
Kakor je znano, je hkrati s finančnim zakonom "finanziaria 2006” 
bil odobren tudi člen, po katerem lahko davkoplačevalec daruje 5 
tisočink (”5 per mille”) svojega dohodka iz leta 2005 (I.R.P.E.F.) 
neprofitni ustanovi, ki jo navede v svoji davčni prijavi in je bila 
sprejeta v seznam takih ustanov.
Prispevek 5 promilov je vezan zgolj na finančni zakon 2006- letos 
torej je, za naprej se ne ve. Ta dodatni prispevek ničesar ne 
odvzema prispevku 8 promilov, ki ga že poznamo in kije z zakonom 
iz leta 1985 določen kot stalna postavka v prijavi. Tako se lahko 
vsak davkoplačevalec odloči bodisi za prispevek 8 promilov, hkrati 
pa tudi za prispevek 5 promilov, ne da bi se zanj karkoli spremenilo 
pri plačilu davkov.
Teh 5 promilov dohodka lahko torej letos dodelimo za podporo 
društev, ki izvajajo socialno promocijo in so vpisana v državni, 
deželni ali pokrajinski seznam, ustanov ONLUS in priznanih društev, 
ki delujejo na področjih, ki jih določa zakonski odlok 460/97. 
Vzgojno zaposlitveno središče - CEO “Mitja Čuk” ONLUS je vpisano 
v seznam ustanov ONLUS za dejavnosti socialne in zdravstvene 
oskrbe oseb z umanjkljajem. Njegove dejavnosti so od leta 1988 
namenjene zaščiti in dejanski integraciji mladostnikov in mladih 
odraslih nad 14. letom starosti, katere bremeni hendikep. Zbiranje 
prispevkov je namenjeno skladu za financiranje načrtov za socialno 
in zdravstveno oskrbo oseb, ki jih bremeni telesni ali duševni 
umanjkljaj.
Ko se davkoplačevalec odloči, da bo dodelil 5 promilov svojega 
dohodka (IRPEF) eni izmed takih ustanov, mora to izraziti s svojim 
podpisom na davčni prijavi v razdelku “Sostegno del volontariato, 
delle organizzazioni non lucrative di u tilita ’ sociale, del le 
associazioni di promozione sociale, delle associazioni e fondazioni”, 
in vnesti davčno številko ustanove, katero je izbral. V primeru VZS
-  CEO Mitja Čuk ONLUS je ta številka: C.F. 90036060326.
Taka izbira nikakor ne poviša vsote, ki jo morate kot davkoplačeva
lec plačati za svoje davke; pomagali pa boste financirati projekte 
ustanove VZS-CEO Mitja Čuk, ki so namenjeni zaščiti in integraciji 
mladostnikov in mladih odraslih, katere bremeni kakršenkoli 
hendikep. /  (jec)

EHHJlgor Švab

"Morali bi najti skupni jezik, žal pa 
nas ločujejo ideološke ovire"

Igor Švab je dejaven v različ
nih organizacijah in struktu
rah naše manjšine, in sicer 

kot član odbora Sveta slovenskih 
organizacij in Zveze cerkvenih 
pevskih zborov, član sveta Slo
venskega pastoralnega središča, 
upravitelj pri založniški družbi 
PRAE ter član vodstva stranke 
SSk s funkcijo pokrajinskega 
podtajnika. Po izkušnji rajonske
ga svetovalca v 4. rajonskem sve
tu kandidira v tržaški mestni 
svet.

Bili ste edini Slovenec v 4. 
rajonskem svetu. Kako 
ocenjujete to izkušnjo?

Izkušnjo rajonskega svetovalca, 
to je bila obenem tudi moja pr
va izkušnja nastopanja v javni 
upravi, lahko ocenjujem za zelo 
pozitivno. Kljub dejstvu,da 
imajo rajonski sveti v glavnem 
vlogo posvetovalnga značaja, 
ima pa svetovalec možnost, da 
od blizu spozna problematiko 
teritorija in pride do direktnega 
stika s prebivalstvom in občin
skimi uradi. Po mojem mnenju 
bi si morala katerakoli uprava 
prizadevati, da vlogo rajonskih 
svetov zaradi tega ovrednoti, do

gaja pa se prav nasprotno,da 
občinski uradi večkrat od
ločajo mimo rajonskih sve
tov.

Kakšno vlogo pravzaprav 
ima rajonski svetovalec slo
venske narodnosti?

Primarna vloga slovenskega 
svetovalca je izpričati prisot
nost slovenske narodnostne 
skupnosti in v mojem prime- 
ru prisotnost na teritoriju, ki 
obsega celotno središče in 
zgodovinsko jedro mesta. Pri
zadeval sem si po svojih 
močeh izpostavljati nerešena 
vprašanja, ki so v pristojnosti 
občine, med katerimi naj 
omenim neizvajanje zaščitne
ga zakona ali pa problem sloven
skih jasli, saj je razpoložljivih 
mest v jaslih odločno premalo. 

Tokrat kandidirate za tržaški 
mestni svet. Katera so po 
vašem mnenju najbolj pereča 
vprašanja za ohranitev in raz
voj mesta in naše skupnosti? 

Moje prepričanje je, da ima naše 
mesto velike možnosti razvoja 
in rasti. Pri tem se mora otresti 
svoje nacionalistične ostrine, ki 
ga je dolga desetletja obremenje
vala. Pomislimo samo,kaj lahko

vse Trst pridobi čez leto in pol, 
ko bo dokončno odpravljena 
meja s sosednjo Slovenijo in ob 
uvedbi enotne valute evra.
V glavnem si mora mesto priza
devati za posodobitev infra
struktur v pristanišču in opera
tivno sodelovanje med jadran
skimi lukami. Podpirati mora 
razvoj trgovine na drobno in 
obrtništva ter utrditi medobčin
sko sodelovanje.Turistična po
nudba mora sloneti na sodelo
vanju med sosedi, na kulturnem

področju pa gre okrepiti sode
lovanje med gledališči in kul
turnim i ustanovami tako v 
Deželi, kot v sosednji Slove
n iji in Avstriji.
Glede naše skupnosti je treba 
udejanjiti določila iz zaščitne
ga zakona, odpreti nove slo
venske jasli tako v središču 
kot v okolici.
Katere so po vašem mnenju 
skupne teme za katere bi se 
morali zavzeti slovenski iz
voljeni predstavniki, ne glede 
če gre za parlament, pokraji
no, občinski svet ali rajone? 
Vsi izvoljeni predstavniki slo
venske narodnosti bi se mo
rali skupno zavzemati za 

reševanje še odprtih vprašanj 
naše narodnostne skupnosti v 
Italiji. Tu bi morali nujno najti 
skupni jezik, žal pa nas še danes 
ideološke ovire krepko ločujejo. 
Pri Slovenski skupnosti smo 
mnenja, da bi morala manjšin
ska politika sloneti na sodelo
vanju. Če bom izvoljen, bom 
skušal v vsakodnevni praksi rav
nati po načelu složnosti in med
sebojnega soglasja med vsemi 
manjšinskimi dejavniki.

Peter Rustja

VOLITVE | Predstavili so sedež Ettoreja Rosata

"Prihodnjega aprila se bomo
\npreselili v občinsko palačo!

V  neposredni b liž in i se
deža italijanskega ire
dentizma, to je Lege Na- 

zionale, se nahaja 'generalštab' 
za volilno kampanjo Ettoreja 
Rosata, ki so ga predstavili ob
činstvu v sredo minulega tedna.
Kot je na začetku srečanja pou
daril sam kandidat leve sredine,
"je ta sedež zgolj začasne narave, 
saj se bomo prihodnjega aprila 
dokončno preselili v občinsko 
palačo...". Te besede so nemu
doma razvnele duhove občinst
va, ki je do kotička polnilo pro
store nekdanje trgovine z oblači
li, v katero je s Korza Italija mož
no zreti preko velikih izložbenih 
stekel. "Ravno tako prozornost 
želimo ohraniti tudi v našem 
prihodnjem delovanju na obči
ni", je dodal Rosato.
Na Rosatovem sedežu, ki ga zaz
namuje živa oranžna barva, 
lahko obiskovalec neposredno 
spozna smernice kandidatove

volilne kam
panje. Predv
sem pa lahko 
vsak volivec 
vzame v roke 
Ro s atov pro
gram, ki ga bo 
Dipiazzov tek

mec v slučaju 
zmage 
prihodnjega 
aprila udejanjil 
v petletnem 
mandatu. "Pri
sluhnili smo 
mestu in nje
govim željam. 
Program, ki ga 
danes pred
stavljamo, ne 
želi povedati 
vsega: v njem 
smo skušali 
pojasniti pro
bleme in pri
ložnosti, ki jih 
naše mesto 
ima. Prepričani 
smo, da lahko 
šibkosti Trsta 
spremenimo v 
prednosti. Do 
tega lahko pri
de le v slučaju,

da z zaupanjem in ambicijo gra
dimo dan za dnem dolgoročni 
načrt", je dejal Rosato in pouda
ril pomen celotne koalicijske za
snove, ki "odraža tudi razno
likost naše družbe. Naš program 
ni le program levosredinske koa
licije: to je program, v katerem 
se lahko vsak prepozna", in še 
dodal, da je treba besede spre
meniti v dejstva, saj "edino dej
stva učinkujejo na življenje pre
bivalstva in ustvarjajo nova de
lovna mesta".
Ob kandidatu za mesto župana 
je stal tudi njegov tekmec na pri
marnih volitvah Claudio Boni- 
ciolli, kar bi dalo še dodatno 
dokazovati, da je leva sredina 
enotna v podpori Rosata. Boni- 
ciolli je v svojem posegu sprego
voril o zastoju tržaškega prista
nišča, ki ostaja še danes vklenje
no v svoj mit. Tudi glede prista
niškega vprašanja primanjkuje 
vizije za prihodnje in smotrne 
strategije, ki bi naše mesto po
peljalo v ploden dialog z ostali
mi italijanskimi in evropskimi 
gospodarskimi dejavniki. 
Povedati gre, da je b il na 
srečanju prisoten tudi kandidat 
SSk za občinski svet Igor Švab.

IG

Skupina 85/Predstavitev biltena 2005

Soočanje skupnosti, 
verstev in kultur

V  petek, 3. marca, je v pro
storih tržaške kavarne 
Ponchielli potekalo 

srečanje ob izdaji enaindvajse
tega biltena kulturnega društva 
Skupine 85. Večer, ki ga je pove
zovala predsednica društva Pa- 
trizia Vascotto, je potekal v duhu 
ljubezni in medsebojnih odno
sov med osebami različnih kul
tur in verstev. Med gosti srečanja 
so b ili prisotni nekateri izmed 
izvedencev in kulturnikov, ki so 
s svojimi zapisi obogatili in na
polnili Bilten 2005 Skupine 85: 
Adriana Hovhanessian preučuje 
prisotnost Armencev v Trstu, Li- 
vio Vasieri raziskuje Judovsko 
pokopališče v našem mestu in v 
zvezi s tem tudi raznorazne ju
dovske tradicionalne obrede ob

smrti svojih dragih, medtem ko 
je Cristina Rovere profesorica 
arabščine in  velika izvedenka 
arabske kulture. Prisotna sta bi
la tudi Marija Mitrovič, ki je v 
biltenu pisala o prisotnosti Trsta 
v sodobnem srbskem romanu, 
in Mohamed Abbas Sufi, ki že 
dolgo let živi v Italiji, je pa So
malec, oziroma predstavnik pre
bivalstva Banaadir.
Kot je podčrtala predsednica 
društva Patrizia Vascotto, je bil 
namen tega večera poglobitev 
določenih aspektov raznih kul
tur, ki so na prvi videz banalni, 
za sabo pa skrivajo leta in leta 
razvoja in veliko skrivnosti. Or
ganizacija srečanja se je prisot
nim verjetno zdela neobičajna, 
a prav zaradi tega še bolj zani

miva, saj niso gostje samo pre
davali o svojih študijih, temveč 
so se pogovarjali med seboj, si 
izmenjavali razna mnenja in bo
gatili ne samo znanje občinstva, 
ampak tudi svoje. Na dan so 
tako prišle zelo znimive tema
tike, kot na primer konflikt med 
dvema monoteističnima verst
voma, kot sta judovstvo in 
islam, ki ga v Trstu ni (o tem sta

dolgo razpravljala Livio Vasieri 
in Mohamed Sufi), razne skriv
nosti arabskega jezika, o katerih 
je govorila Cristina Rovere itd. 
Še bi lahko naštevali, a največjo 
važnost je imelo dejstvo, da smo 
lahko odkrili mnogo majhnih 
zanimivosti raznih kultur, ki jih 
je drugje in na drugačen način 
res težko zaslediti.

Meti
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O bvestila
Slovenska Vincencijeva
konferenca in Klub prijateljstva 
vabita v četrtek, 30. marca, ob 
16. uri, k šolskim sestram pri 
Sv. Ivanu, ul delle Doccie 34, k 
duhovni pripravi na Veliko noč z 
mašo za Lauro Abramovo ob 
peti obletnici njene smrti.

D arovi
V spomin na Nadjo Maganja 
daruje dr. Marko Udovič 100,00 
evrov za zbor Fantje izpod 
Grmade.
D r. Drago Legiša ob p red
stavitvi knjige Ne zapečkarji, 
am pak p ro tagon is ti daru je
1 5 0 ,0 0  evrov za devinske  
zbore.
Za svetoivanski cerkveni pevski 
zbor: v spomin na moža Lucia- 
nota žena Ariana 50,00 evrov.
V spomin na poko jnega  
Karlota Kalca daruje domača 
družina 40,00 evrov za cerkev v 
Gropadi.
V spomin na poko jnega  
Karlota Kalca in Zofijo Milkovič 
daruje družina Natural 15,00 
evrov.
Ob obletnici smrti pokojnega 
moža Milana Grgiča žena Delka

20.00 evrov.
V spom in na poko jnega 
K arlo ta  Kalca d a ru je ta  
sestrična Zorka in bratranec 
Franc 30,00 evrov za cerkev v 
Gropadi.
Ob blagoslovu hiše daruje 
M ilka  R apotec iz G ročane
2 0 .0 0  evrov za ce rkev na 
Pesku.
Ob blagoslovu hiše daru je  
gospa Jolka 20 ,00  evrov za 
cerkev na Pesku.
Družina Capponi daruje ob 
novem letu 5 0 ,0 0  evrov za 
cerkev na Pesku.
V spom in na poko jnega 
K arlo ta  Grgiča d a ru je jo  
soletnice Zora, Vilma in Ana
3 0 .0 0  evrov za ce rkev v 
Bazovici.
V spomin na poko jno te to  
M arijo  Marc daru je  Magda
4 0 .0 0  evrov za ce rkev v 
Bazovici.
V spomin na svoje pokojne 
daruje Meri Ozbič 15,00 evrov 
za cerkev v Bazovici.
V spomin na svoje pokojne 
daruje Marija Mevlja 30 ,00  
evrov za cerkev v Bazovici.
Za obnovo strehe Slomškovega 
doma v Bazovici daruje gospa 
Giorgia 40,00 evrov.

Na faku lte ti komunikacijskih ved v Trstu je  
minulega 13. marca 5 absolventov 

p rv ič  dobilo naslov doktor magister; 
med n jim i je  tudi predsednica našega društva

JASNA LEGHISSA
Veselimo se njenega uspeha in  j i  želimo 

mnogo sreče in  osebnega zadovoljstva v življenju

ČLANI DRUŠTVA CELLO&MUSIC

B A M B IC E V A  GALERIJA 

o d p rt je  razstave  Jasne M e rk u '

MUZE
um etn ico b o  p re d s ta v ila  M a r ia n n a  A cce rb o n i 

G la sb e n i u trinek - Duo: M a rt in a  Feri - pe tje , M a rk o  Feri - k ita ra

V soboto, 25.3. 2006, ob 20.30, Proseška ul. 131 Opčine

rodne skupnosti, kot je naša slo
venska tu na Tržaškem", je pove
dal gost. S posebnim ozirom na 
našo zalivsko stvarnost je Švab 
poudaril, da v njej na splošno 
opaža "premalo spoštovanja do 
naše slovenske narodnostne sku
pnosti. Ta odklonilni odnos je 
žal dolga desetletja krojil usodo 
naših krajev in se globoko usi
dral v čustvih tistih, ki niso do
volj pozorni in odprti, da bi jih 
zanimala naša kulturna dedišči
na, celo bojijo se je, kot da bi jih 
ogrožali." Ravno zato je glasba 
toliko bolj pomembna, saj lahko 
postane »geneza za obstoj nekega 
naroda in tudi istočasno kultur
ni most, ki lahko na naraven in 
prijazen način izoblikuje in 
utrjuje kulturo sožitja ob vzajem
nem spoštovanju jezikovnih in 
kulturnih razlik. Govornik je 
svoj poseg sklenil s pozitivnim 
naglasom: "Ko bomo danes 
spremljali nastop toliko mladih 
pevcev, bomo doživeli velik po
men takih prireditev, a tudi začu
tili, kako se v nas vlivajo nove 
moči za našo lepšo in tudi ust
varjalno ter umetniško bogatejšo 
prihodnost."

Povedati gre, da je 
letošnjo revijo, ki sta jo 
povezovala Urška Šinigoj 
in Peter Raseni, podprl 
mecen Marko Udovič, 
predsednik Slovenske 
prosvetne matice.
Pesem mladih je letos 
združevala tako pevske 
zbore naših društev kot 
tudi pevske sestave naših 
osnovnih in nižjih 
srednjih šol. Ravno zato 
ne gre zanemariti po
membnega didaktičnega 
pomena, ki ga ta manife
stacija ima za naše zbo
rovodje. Ti so imeli letos 
enkratno priložnost pri
sluhniti dragocenim na
svetom glasbene peda
goginje Majde Haupt
man, ki se je po reviji 

srečala z zborovodji, da bi jim po
sredovala priporočila glede pro
gramskih izbir in pevskih pristo
pov."

IgorGregori

Pesem mladih še vedno 
nagovarja naše ljudi

f  S  ^  lasba je dejavnik, ki
I  ---vodi človeka v sklad- 

nost s samim seboj, k 
notranji ubranosti, k duhovni 
bogatitvi, ker seže tja, kamor be
seda ne more. Osvobaja nas te
snobe in bolečin srca, izmiva z 
duše prah vsakdanjega življenja 
in nas zbliža z vesoljem in nara
vo, ker temelji na principu števil, 
ki vladajo zvezdnim potem in ce
lotni naravi.'
Tako je pisalo na zgibanki s pro
gramom 35. izvedbe priljubljene 
mladinske pevske revije Pesem 
mladih, ki je minulo nedeljo po
tekala na Pomorski postaji. So
deč po številnem občinstvu, ki je 
pevski manifestaciji z zani
manjem sledilo, predvsem pa po 
radostnem pristopu mladih in 
najmlajših, ki so se zvrstili na 
odru velike dvorane, bi lahko z 
lahkim srcem zapisali, da je Pe
sem mladih revija, ki iz leta v le
to nagovarja naše ljudi in 
združuje naše otroke v objemu 
glasbe in petja.
Tokratno izvedbo so oblikovali 
OPZ Zvonček iz Repentabra, OPZ 
OŠ Prežihov Voranc iz Doline-

Mačkovelj, OPZ OŠ F. S. Finžgar, 
OPZ F. Baraga iz Sv. Križa, OPZ 
Ladjica iz Devina, OPZ Kraški

Otroška vokalna sku
pina Glasbena mati
ca iz Trsta, OPZ Gla
sbeni ustvarjalci SKD 
Vesna iz Sv. Križa, 
Pevska skupina Vese
la pomlad z Opčin, 
M1PZ NSŠ Ivan 
Cankar od Sv. Jako
ba, Starejša skupina 
OPZ A. M. Slomšek iz 
Bazovice in M1PZ 
NSŠ sv. Ciril in Me
tod od Sv. Ivana. 
Priložnostni govor je
v imenu priredi
teljev, Zveze cerkve
nih pevskih zborov, 
imel član odbora 
Igor Švab. Slednji se 
je v svojem posegu 
zaustavil predvsem 

na vlogi, ki jo ima glasba, "če jo 
obravnavamo v okviru ustvarjal
ne sile nekega naroda, in zaveda-

cvet iz Trebč, OPZ OŠ Albert Sirk 
iz Sv. Križa, OPZ Fran Venturini 
od Domja, Mešana skupina OPZ 
A. M. Slomšek iz Bazovice, Katiz- 
bor -  Catticoro s Katinare,

li se bomo, da je vsak narod 
upravičeno ponosen na svoje 
glasbene genije. Še toliko bolj je 
glasbena ustvarjalnost ponos 
malega naroda in zlasti neke na

DSI in Kulturni klub

Minister Simoniti 
o kulturi in politiki

Kultura in politika in pre
pletanje med njima je bil 
naslov pogovora, ki ga je 

v četrtek, 16.3.2006, vodila Da- 
ria Betocchi z ministrom za kul
turo RS Vaskom Simonitijem. 
Pogovor sta priredila Društvo 
slovenskih izobražencev in Kul
turni klub, in sicer v Gregorčiče
vi dvorani v Trstu.
Kot je sam minister pojasnil, je 
bilo tržaško srečanje njegov prvi 
nastop v tej vlogi v našem pro
storu.
Na začetku je Simoniti izposta
vil nekaj ugotovitev v zvezi s poj
movanjem skupnega slovenske

ga kulturnega prostora. Defini
ral ga je kot prostor, kjer lahko 
živimo naše slovenstvo. Kot je v 
nadaljevanju pojasnil, sta pojma 
skupnega slovenskega kulturne
ga prostora oziroma slovenske 
kulture tesno povezana, saj je 
slovenska kultura ena, ne glede 
kje nastaja.
Pogovor je zašel nato na zgodo
vinsko področje, kjer je prav 
tako sedanji minister za kulturo 
doma, saj je po izobrazbi in do
sedanjem delu zgodovinar. Si
moniti je poudaril, da je kot zgo
dovinar proučeval zlasti 16. sto
letje, in  sicer zaradi podobnih

mehanizmov in celotnega doje
manja prostora in časa, kot smo 
ga doživljali v 20. stoletju. Poleg 
tega pa je Vaško Simoniti izpo
stavil, da ga je k zgodovinskemu 
delu in razmišljanju privedla tu
di konstanta nasilja v vseh nje
nih variantah skozi stoletja. 
Vprašanja, ki jih je Betocchijeva 
postavljala na temo zgodovine, 
bi lahko strnili na problem revi
zionizma v Italiji v primeru dne
va spomina oziroma televizijske
ga filma Srce v breznu oziroma 
spreminjanju programa zgodo
vine v šolah v Sloveniji. Minister 
Simoniti je glede prvega 
vprašanja odločno poudaril, da 
gre za film  Srce v breznu za film
- sam ga je označil za slab film  - 
ne pa za zgodovinsko gradivo. Za 
Simonitija je potrebno, da zgo
dovinska stroka stalno raziskuje 
in dopolnjuje vedenje o pretek
losti, in sicer prav zaradi boljšega

RADIJSKI ODER (Gledališki vrtiljak

Priljubljena junakinja 
Pika Nogavička

Ko je švedska pisateljica 
Astrid Lindgren v 
štiridesetih letih 

prejšnjega stoletja pisala prvo 
knjigo o nagajivi rdečelaski 
Piki Nogavički, si najbrž ni 
predstavljala, da bo njena 
nepredvidljiva in hudomušna 
junakinja zaslovela po vsem 
svetu ter s svojo

nekonvencionalno pojavo 
navdušila generacije takratnih 
in današnjih otrok. Knjižna 
uspešnica, ki je bila prevedena 
v številne jezike in je doživela 
tudi slavno televizijsko 
izvedbo, ohranja izredno 
svežino, saj zajema iz 
najglobje in najbolj pristne 
fantazijske sfere naj mlajših,

kjer n i prostora za togost in 
resnost odraslega sveta.
Izbira režiserke Lučke Susič, ki 
je izvirno besedilo priredila za 
dramsko izvedbo in je s 
skupino mladih igralcev 
postavila na odrske deske prav 
Pikine dogodivščine, je bila 
torej že spočetka posrečena, 
kar so samo potrdili številni 
mladi in  odrasli gledalci, ki so 
v nedeljo, 12. t.m., ob sedmi 
predstavi družinskega 
abonmaja Gledališki vrtiljak 
kar dvakrat zapovrstjo (ob 16. 
uri red Sonček in ob 17.30 red 
Zvezda) napolnili Marijin dom 
pri Sv. Ivanu. Člani Sloven

skega odra so pod izkušenim 
mentorstvom Susičeve 
predstavili vrsto duhovitih 
prizorov, v katerih so nastopili 
radoživa Pika (Kim Furlan), 
njena lepo vzgojena prijatelja 
Anika (Julija Berdon) in 
Tomaž (Danijel Simonettig), 
njihova uglajena mama 
(Nadja Roncelli) in  njeni 
jezikavi gostji (Helena Pertot 
in Maruška Guštin), nespretna 
tatova (Peter Raseni in  Aleksij 
Štoka), pretepač Beno (Marko 
Sancin) in mali Niko Trento, 
nerodni policaj (Tomaž Susič) 
ter energični Pikin oče (Mitja 
Petaros). Da je dogajanje teklo

kot po olju, je prispevala 
izredno funkcionalna scena 
Magde Samec, splošno vzdušje 
pa je popestrila še glasbena 
kulisa Aljoše Saksida.
Letošnji Gledališki vrtiljak se 
bo poslovil v nedeljo, 26. t.m., 
ko bodo prišli na vrsto mali 
likovni ustvarjalci, ki so 
sodelovali na natečaju Moj 
najljubši gledališki junak in  že 
nestrpno pričakujejo sklepno 
dejanje vsake sezone GV oz. 
nagrajevanje naj lepših in 
najbolj originalnih likovnih 
prispevkov. Praznik otroške 
ustvarjalnosti pa bo tudi 
priložnost za ogled duhovite

in hkrati vzgojne igre o 
Nerodni Avguštini, ki je 
nastala lansko pomlad na 
podlagi priljubljene slikanice 
Otfrieda Preussla. Takrat je 
skupina motiviranih staršev 
otrok, ki obiskujejo vrtec 
Andreja Čoka in osnovno šolo 
Franceta Bevka na Opčinah, 
sklenila presenetiti svoje 
malčke in zanje pripravila 
originalno zaključno 
prireditev, pri kateri so 
ponosnim otročičem pokazali 
svoje igralske sposobnosti, ki 
jim  bo prav gotovo ploskalo 
tudi nedeljsko občinstvo GV.

AL

razumevanja sedanjosti. Tudi 
našo polpreteklo zgodovino 
je potrebno na novo definira
ti, saj so dosedanja gledanja 
temeljila na izhodiščih ideo
logije, ki je navzven poudarja
la bratstvo in edinstvo, ista 
ideologija pa je najprej po voj
ni povzročila revolucijo, ka
sneje pa vojno, ki so jo zausta
vile v nekaterih predelih sa
mo mednarodne mirovne si
le.
V razpravi pa je beseda stekla 
tudi o kulturi oziroma o vlogi, 
ki naj bi jo RS imela tudi za 
kulturno delo Slovencev v za
mejstvu in po svetu. Simoniti 
je poudaril pripravljenost, da 
se zagotovijo sredstva za preži
vetje slovenske kulture, prav 
tako pa je prepričan, da se tudi v 
matici zavedajo vitalnosti in ust
varjalnosti našega prostora. Med 
razpravo pa so se marsikateri pri

sotni začudili, ko so slišali, da je 
za uporabo pridevnika "sloven
ski" potrebno posebno do
voljenje ministrstva. Kot je do
polnil ministrov sodelavec, pa to

velja le v primeru gospodarstva, 
saj ta pojem predstavlja skorajda 
blagovno znamko in ima večje 
zaupanje pri potrošnikih...

Peter Rustja
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»imh Primorska poje

Pevski duh na 
stičišču treh dežel
V  lepem sončnem nedelj

skem popoldnevu, na 
jožefovo, je potekala v 

polni dvorani kulturnega centra 
na Trbižu pevska revija Koroška 
in Primorska pojeta 2006. 
Srečanje je v Kanalski dolini po
stalo tradicionalno in hkrati tu
di simbol sodelovanja med ko

še domačega. Srečanje je poteka
lo v prijetnem vzdušju in na ze
lo visoki kakovostni ravni, saj so 
vsi nastopajoči zbori ter pevci 
pokazali zelo dobro znanje in 
pripravo. S svojim ubranim 
petjem so se tako predstavili 
Vokalni kvartet Borovlje, Mepz 
Naše vasi iz Tipane, Mepz Spd

roškimi in primorskimi Sloven
ci.
Na pobudo Slovenskega kultur
nega središča Planika se že več 
kot desetletje prav v Kanalski do
lin i odvija že priljubljeno 
srečanje koroških in primorskih 
pevskih zborov ob sodelovanju

Srce iz Dobrle vasi, Fontje s' pod 
Velbe iz Dobrovelj, Mopz Spd 
Bilka iz Bilčovsa, Mopz Provox iz 
Nove Gorice in Višarski oktet iz 
Ukev, ki je tudi sklenilo srečanje. 
V imenu vseh prirediteljev je 
pozdravil Damjan Paulin, ki je 
govoril o duhu pevske prireditve

koroške 
rojake je za
stopal tajnik 
KKZ Andrej 
Lampichler. 
Organiza
torji priredit
ve do b ili po
leg krajevne
ga društva 
Planika še 
Krščanska 
kulturna zve
za iz Celovca, 
Zveza slo
venske kato
liške prosve
te, Zveza slo
venskih kul
turnih

društev, Zveza cerkvenih pev
skih zborov in Zveza pevskih 
zborov Primorske.
Sama prireditev pa se je odvijala 
pod pokroviteljstvom občine Tr
biž, občine Naborjet ter krajevne 
gorske skupnosti.

m

ter o njenem pomenu na stičišču 
treh dežel. Poudaril je tudi vzor
no sodelovanje vseh zborov na 
tej prireditvi, predstavil je revijo 
Primorska poje, ki kot gibanje v 
dveh mesecih mobilizira približ
no dvesto zborov, ter se občini 
Trbiž zahvalil za pokroviteljstvo 
in središču Planika za organiza
cijo srečanja. V imenu videmske 
pokrajine je pozdravil prisotne 
njen podpredsednik Renato Car- 
lantoni. Zahvalil se je organiza
torjem za izbiro Trbiža, kjer se v 
mali Evropi srečujejo ne samo 
pevci, ampak ljudje različnih je
zikov in kultur.
Med uglednimi gosti je bil pri
soten tudi trbiški župan Franco 

Baritussio,

SREČANJE V ZNAMENJU MEDSEBOJNE SOLIDARNOSTI

St. Kanzian
v

Škocjan

V četrtek, 16.3.2006, so se srečali na delovnem pogovoru predsednik Narodnega sveta koroških 
Slovencev (NSKS) Matevž Grilc, predsednik Sveta slovenskih organizacij (SSO) Drago Štoka, predsednik 
Enotne liste (EL) Vladimir Smrtnik in deželni tajnik Slovenske skupnosti (SSk) Damjan Terpin. 
Delovno srečanje je potekalo v znamenju medsebojne solidarnosti Slovencev v Italiji in na Koroškem.
V tem smislu sta predsednik SSO Štoka in deželni tajnik SSk izrekla vso solidarnost Slovencev v Italiji 
slovenski narodni skupnosti na Koroškem v njenih prizadevanjih za uresničitev razsodb ustavnega 
sodišča. Pri tem so predstavniki NSKS, SSO, EL in SSk poudarili, da se je treba odločno zavzemati za 
uveljavitev pravne državne in spoštovanje njenih najvišjih organov. V tej zvezi so tudi posebno podkrepili 
pomen internacionalizacije vprašanja slovenskih manjšin na evropski ravni in izrecno pozdravili obisk 
Slovenske manjšinske koordinacije (SLOMAK) konec marca v Bruslju.

Odmevi

Nauk dokumentarca 
Film pred oltarjem

P rejšnji mesec je bil na spo
redu po televiziji Slovenija 
1 zelo zanimiv dokumen

tarec Film pred oltarjem. Scenari
st in režiser filma Metod Pevec, 
znano ime v slovenski kinemato
grafiji, je film pripravljal več let. V 
filmu je stkal zgodbo o odvzemu 
cerkve sv. Jožefa v Ljubljani jezui
tom in o nastanku filmskega stu
dia Viba v njenih prostorih. To je 
bila domislica takrat vsemogoč
nega partijskega veljaka Matije 
Mačka. Dokumen tarec se začne s 
prizorom iz fima Na svoji zemlji, 
kjer izmučena partizanka izpove 
sanjo vseh za bodočnost: "Takrat 
bo krog in krog svoboda..." 
Verjetno tako naslov filma kot ci
tat iz njega nista bila izbrana 
naključno, ampak kot izziv gle
dalcu, ki se sprašuje: Na svoji 
zemlji? Na čigavi zemlji je zrasel 
atelje Vibe? In prav tako ves 
dokumentarec postavlja na laž. 
besede o svobodi mlade parti
zanke, saj učinkuje kot nasprotje 
tej sanji že naslednji prizor - 
branje iz kronike p. Edmunda 
Bohma, kako so množice demon
strirale 1. 1948 in skandirale: "Sa
mostane iz Ljubljane! Jezuiti -  pa- 
rasiti!" in kako so potem morali 
jezuiti zapustiti cerkev. V zdaj ob
novljeni in znova posvečeni cek- 
vi je zbral Metod Pevec filmske 
ustvarjalce, ki so uspešno ust
varjali slovenski film po vojni. 
Sami filmski ustvarjalci so se spo
minjali predelave cerkve v atelje, 
ki je potekala skrajno cinično pa 
tudi barbarsko. Svetniki so kotna 
kakšni razstavi ležali raztreseni na 
travi pred cerkvijo. Glavni oltarje 
izgubil svoj glavni akcen t -  trojni 
korintski marmornati steber, na
rejen v Plečnikovem ateljeju, ki 
so ga, namesto da bi ga kje shra
nili, z macolami razbili in kose vr
gli na dvorišče. Eden od sogovor
nikov se spominja, kako si je 
Bojan Adamič prizadeval za ohra

nitev orgel, k i da so bile za te
danje čase izredno zvočne, ene 
najboljših v Evropi, pa so jih mla
di zanesenjaki razbili in so potem 
piščali ležale okoli cerkve. 
Grozljivo učinkujejo tudi besede 
filmske delavke: "Oltar je bil si
cer v napoto, ampak nismo vede
li, kaj z njim početi, tudi kot ma
terial nismo mogli nikjer plasira
ti. Nato je prišla misel, da bi se to 
kot egipčanske piramide zazida
lo, kar smo potem tudi naredili, 
in sicer tako, da ni bilo ne vratne 
oken in je bil na ta način popol
noma nedostopen...". Miran Lju
bič je priznal: "Ta neverjetni rušil
n i nagon je imel svoje temelje v 
ideologiji ali v brezobzirni propa
gandi proti vsemu, kar je bilo 
cerkveno ali kot se je tedaj reklo

- farško."
Filmarji so vedeli, da cerkev ni 
primerna za filmski stuido, a pri 
vsem tem niso imeli besede. Reži
ser Boštjan Hladnik je prepričano 
povedal, da je bil zanje atelje tu
di svetišče, svetišče filmske umet
nosti. Zavzeto so ustvarjali slo
venski povojni film. Pred kamero 
so protagonisti pripovedovali o 
svojih uspehih, pa tudi o težavah, 
ki so jih  imeli bodisi s po
manjkanjem sredstev ali s cenzu
ro.
Dolgo je bilo treba čakati na vrni

tev filmskega ateljeja jezuitom. V 
to poglavje je režiser vključil več 
amaterskih posnetkov iz jezuit
skega domačega arhiva, ki imajo 
izredno dokumentarno vredno
st. Višek predstavlja sekvenca, po
sneta 19. marca 1996 (točno pred 
desetimi leti!), ko je p. Edmund 
Bohm pred zazidanim oltarjem 
dejal: "Smo priče tega, kako bo 
padel ta zid, ki je zakrival sv. Jože
fa in Dete Jezusa in čudoviti Pleč
nikov oltar". Sugestivni so bili 
posnetki, ko zid pred oltarjem 
razbijajo s kladivi tudi ženske in 
otroci.
Ta dokumentarec je v meni vzbu
dil nekaj vzporednih razmišljanj. 
Prav v tistih dneh se je zaradi 
reakcij muslimanov na Mohame
dove karikature ves svet dvignil v 
obsodbi zasmehovanja tega, kar 
je muslimanom sveto. Tudi v Slo
veniji so se enoglasno pridružili 
obsodbi takega početja vsi, tudi 
tisti, ki drugače niso tako 
tenkočutni, ko gre za tisto, kar je 
sveto katoličanom; tudi nasled
niki tistih, ki so zasegli cerkev sv. 

Jožefa in jo iz nekega perverz
nega nasprotovanja Cerkvi 
spremenili v filmski atelje.
Pa še ena misel me je obšla ob 
gledanju tega dokumentarca: 
da je končno prišel čas, ko na
vaden človek lahko spozna tu
di drugo stran slovenske pol
pretekle zgodovine, ne samo 
tisto, ki je vrela skoraj do da
našnjih dni iz vseh sredstev 
javnega obveščanja in iz šol
skih učbenikov. V preteklosti 
se je moral navaden človek ze
lo potruditi, da je našel, kot dr.
Branko Marušič, kakega bolj 

"spravljivega" in objektivnega 
zgodovinarja in to že pred 35 leti 
(gl. PD, 24.2.). In z vsem spošto
vanjem, ki ga imam do ugledne
ga zgodovinarja, ne morem verje
ti, da res verjame, da je bila vloga 
komunistov v 2. polovici 
prejšnjega stol. samo "predimen
zionirana", ne, bila je edina poz
nana, edina pravilna in vsemo
gočna! Dokumentarec Film pred 
oltarjem prikazuje to dejstvo sko
zi ozek specifičen segment usode 
cerkve sv. Jožefa.

Eho

Bovška občina in turistične infrastrukture

Cena za infrastrukturo 
900 apartmajskih ležišč

Bovški občinski svet je 
sprejel sklep o objavi 
javnega povabila k oddaji 

ponudbe za gradnjo turistične 
infrastrukture ter turističnega 
razvoja občine Bovec, za 
območje opuščene vojašnice

apartmajskim delom, občina pa 
v ustreznem deležu programsko 
infrastrukturo, ki jo pravzaprav 
sedaj bovški turizem v dolini 
najbolj pogreša. Za oba 
pomembno določilo je tudi, da 
bo ponudnik prevzel v

p - i

Otvoritev letošnje povezave s sedežnico do italijanske meje

Zaršče, v sodelovanju z 
zasebnim vlagateljem.
Občinski svet občine Bovec je 
23. februarja sprejel sklep, na 
podlagi in v povezavi s strategijo 
razvoja turizma na Bovškem v 
lanskem letu in raznimi 
regionalnimi razvojnimi 
programi tega obdobja; turizem 
Zgornjega Posočja si končno 
odpira vrata izhoda iz ujetosti v 
desetletja zgrešenih zasnov in še 
bolj zamujenih vrhunskih 
pristopov in njihove realizacije 
v enkratnem okolju. Seveda je 
bilo pred tem sklepom s strani 
svetnikov tudi nekaj tehtnih 
opozoril, ki bodo dobrodošla 
pri nadaljnji detajlni izvedbi 
projekta.
V partnerski ponudbi občina 
zagotavlja komunalno 
infrastrukturo, kar bo 
upoštevano že pri idejni zasnovi 
izgradnje in finančne 
konstrukcije. Od ponudnika pa 
pričakuje upoštevanje njenega 
vložka, to je lastništvo parcel in 
obstoječih stavb.
Takoj po izgradnji ponudnik 
prevzame lastništvo nad

dolgoročno upravljanje, 
vzdrževanje in trženje celotno 
zgrajeno infrastrukturo.
Kljub temu da so 
posamezni 
apartmaji lahko 
predmet prodaje, 
mora ponudnik 
zagotavljati v 
celotnem 
kompleksu 
primaren namen 
trženja na 
turističnem trgu, 
minimalno za čas 
desetih let, ne glede 
na eventualno 
prodajo.
Projekti naj bi bili 
gotovi pred 
poletjem, da bodo 
takoj stekla 
pripravljalna, po 
odobreni projektni 
dokumentaciji pa 
tudi glavna 
gradbena dela, saj 
ne pomeni dobljena tekma s 
časom le denar, ampak tudi 
delovna mesta, ki bodo lahko že 
takoj začela odvračati mlade

družine od sedanjega 
zaskrbljujočega izseljevanja. 
Vsekakor je pričakovati, da 
celoten kompleks lahko 
dočaka prve goste že pred 
zimo 2007/08.
S prijemi gospodarjenja 

investitorja na nivoju evropske 
konkurenčnosti, je pričakovati 
že v omenjeni sezoni 
pomembno prelomnico. 
Obenem pa tudi najboljše 
izhodišče za še večje zanimanje 
tistih, ki bodo vlagali v manj 

množično in bolj 
žlahtno ponudbo v 
dolini, ki jo obdaja 
edinstveno naravno 
okolje, katerega ne kaže 
prostorsko zasesti s 
ceneno infrastrukturo 
prodaje apartmajev za 
trg zgolj iz stiske; žal je 
bilo treba predolgo 
»čakati« kopnenje 
socialističnega ledenika 
in na zasnove in 
naložbe naj višje 
kategorije, ki bi morale 
priti v ospredje že na 
samem začetku, pod 
najvišjim - edinim 
slovenskim 
visokogorskim 
smučiščem, ki nam je 
bilo v sramoto v 
evropskem izložbenem 

oknu, medtem pa so se 
najvitalnejši kadri vsake 
generacije sproti izseljevali celo

bolj zaskrbljujoče kot kjerkoli v 
Posočju.

MM
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Vlada se trudi za pričetek izvajanja reform v gospodarstvu in družbi

Slovenija zgled za druge 
članice Evropske unije

Tudi v Sloveniji oblast in 
po litika  ubirata svoja 
pota, domnevno vselej 

v korist države in  njenih pre
bivalcev. Vlada se sedaj trudi 
za pričetek izvajanja reform v 
gospodarstvu in  družbi, pri 
čemer pa v javnosti vzbuja 
znatno podporo in  tudi bojaz
n i predvsem revnih oz. social
no odrinjenih Slovencev. Pre
mier Janez Janša je s potekom 
in  c ilji reform, z vidika priza
devanj Slovenije v EU, sezna
n il tud i nemško kanclerko 
Angelo Merkel med obiskom 
pri njej v Berlinu 15. t.m. Oba 
sta poudarila, "da je obisk 
odraz tesnih in  prijateljskih 
odnosov med Slovenijo in  
Nemčijo, saj med njim a n i 
vprašanj, o katerih b i im eli 
različno mnenje." Parlamen

tarna in  vladna koalicija sta 
dosegli tudi po litičn i uspeh, 
kar zadeva reforme v gospo
darstvu in  družbi, ki jim  sicer 
v Sloveniji najbolj nasprotuje 
Jelko Kacin, predsednik LDS, 
največje opozicijske stranke. 
Med obiskom ministra za raz
voj Jožeta P. Damijana pri EU 
v Bruslju je namreč podpred
sednik Evropske komisije 
Giinter Verheugen izrazil za
dovoljstvo z ukrepi, ki se jih  je 
lotila Slovenija. "S svojim pro
gramom reform ste lahko 
zgled za marsikatero drugo 
državo, članico povezave. Če
prav lestvice držav, ki izvajajo 
reforme, nismo napravili, se 
Slovenija zagotovo uvršča zelo 
visoko." Glede enotne davčne 
stopnje, ki vzbuja največ k ri
tik  in pridržkov v Sloveniji, pa

je podpredsednik Evropske 
komisije dejal, "da je to od
ločitev posamezne članice in 
n i v pristojnosti Evropske ko
misije."
Med najvažnejše dogodke v 
prejšnjih dneh v Sloveniji so
di sporočilo Urada predsed
nika države, da bo dr. Janez 
Drnovšek kmalu obiskal su
dansko pokrajino Darfur. Tam 
se bo seznanil s humanitarno 
katastrofo, ki v Darfurju traja 
že več let, ob tem pa je med
narodna skupnost
ravnodušna in  nepopustljiva. 
Državni poglavar se ne bo se
stal s predstavniki oblasti, ker 
so slednji napovedano Dr
novškovo posredovanje b ru 
talno zavrnili, ampak bo tr 
pečim beguncem v centru Ha- 
m idija izročil pomoč, ki so jo

doslej zbrale humanitarne or
ganizacije v Sloveniji. Znesek 
zbrane pomoči se približuje 
dvesto m ilijonov tolarjev.
O razmerah v omenjeni su
danski pokrajini je v svoji no
vi številki podrobno poročal 
tudi slovenski katoliški tednik 
Družina. Zapisal je, "da v Dar
furju vladata nasilje, lakota in 
umirajo nedolžni.”
Francois Large, usklajevalec 
pomoči za Darfur pri Caritas 
Internationalis, je v pogovoru 
s časnikarko Družine Barbaro 
Nedič povedal, "da je v 
zadnjih dveh letih Karitas sku
paj z drugim i dobrodelnim i 
organizacijami krščanskih 
cerkva oskrbela pol m ilijona 
notranje razseljenih oseb v 
Darfurju. Da bi lahko nadalje
vali s pomočjo, nam v 
letošnjem letu manjkata še 
dve tre tjin i sredstev. Zato poz
dravljamo akcijo Slovenske 
karitas in  drugih dobrodelnih 
organizacij v Sloveniji. Upaj
mo, da bo čim uspešnejša, 
kajti potrebujemo res veliko 
podporo dobrih ljudi."

Marijan Diobež

Svetovni slovenski kongres

Gregorčičev večer 
v Ljubljani

Letos poteka 100-letnica 
smrti Simona Gregorčiča, 
"goriškega slavčka". V ce

lotnem slovenskem prostoru 
potekajo bolj ali manj slovesne 
ter odmevne proslave. Njego
vega pogreba se je pred sto leti 
udeležilo veliko število Sloven
cev in Italijanov, kar dokazuje 
odprto in  bogato pesnikovo 
osebnost. Na lastno željo so ga 
pokopali blizu njegovih staršev,

ob cerkvi na gričku Sv. Lovren
ca z glavo proti oltarju, na nje
gov grob pa gleda visoki vrh Kr
na. Se danes vsakdo izmed nas 
rad poroma na Gregorčičev 
grob, mu prižge svečo in položi 
šopek rož.
Svetovni slovenski kongres je v 
svojih prostorih v središču Lju
bljane priredil Gregorčičev 
večer, spomin na nepozabnega 
slovenskega pesnika, ki so ga 
oblikovali primorski Slovenci. 
Končno je tako tudi slovenska 
prestolnica zadihala, tudi če le

za trenutek, s primorskim i 
pljuči. Profesor Tomaž Pavšič iz 
Idrije je na svojevrsten način 
orisal goriškega slavčka v pre
roški moči njegove poezije, saj 
je slovensko državno samostoj
nost napovedal kot "vstajenja 
dan", kot legendo, tako kot so 
že zdavnaj prej postali legenda 
njegovi rojaki, "jogri tolminske 
pravice", kot je puntarje ime
noval pisatelj Pregelj in kot so 
pozneje postali legenda štirje 
bazoviški mučeniki, pa Lojze 
Bratuž ter junak Vojko... Ob 
koncu se je Marjan Terpin, 
predsednik SSk za Italijo, 
spomnil Ivana Brezavščka, tr i
najstletnega študenta, ki so ga 
leta 1931 v goriških zaporih

tako pretepli, da je podlegel bo
lečinam in  umrl. Pokopan je na 
pokopališču v Gornjem Cero
vem, na slovenski strani 
Goriških Brd.
Večer so popestrili pevci okteta 
Simon Gregorčič iz Kobarida, 
ki so zapeli nekaj pesnikovih 
ponarodelih pesmi. Martina 
Valentinčič iz Števerjana je 
občuteno recitirala vrsto izbra
nih poezij. Gregorčičeve pesmi 
so predvsem domovinske (So
či), ljubezenske, izpovedne in 
pripovedne.
Svetovni slovenski kongres se 
je tako dostojno oddolžil lju 
bljenemu primorskemu pe
sniku.

MD

Kratke
Evropska komisija o pripravljenosti Slovenije 
na uvedbo evra
Iz Bruslja so sporočili, da bo Evropska komisija poročilo o 
pripravljenosti Slovenije na uvedbo evra obravnavala 16. maja. 
Evropski komisar za denarne zadeve Joaquin Almunia je ob 
tem izrazil željo, da bi bilo poročilo ugodno. Evropska komisija 
bo z omenjenim datumom omogočila, da bo o vstopu Slovenije 
v evroobmočje na junijskem zasedanju lahko sklepal vrh držav 
članic EU. V Sloveniji sicer že potekajo obsežne priprave na 
uvedbo evra, kar naj bi se zgodilo 1. januarja 2007. Od tedaj 
dalje bodo v obtok postopoma dali okoli 4308  milijonov 
bankovcev v skupni vrednosti 851,4 milijona evrov in 160 
milijonov kovancev v vrednosti 55,6 milijonov evrov. Hkrati se 
bo začel postopek uničevanja tolarja, ki so mu državljani 
izkazovali visoko stopnjo zaupanja. Približno 700 ton kovancev 
bodo stisnili, kovino pretopili in jo prodali, izkupiček pa nakazali 
v državni proračun. Stodeset ton bankovcev tolarjev pa bodo 
preluknjali, mleli in odpeljali na deponijo.

V Brdih iščejo tople mineralne vrelce
V Brdih pridobivajo dovoljenja in izvajajo druge postopke za 
vrtanje v zemeljsko globino, ki bi omogočilo odkritje toplih 
mineralnih vrelcev, t.i. term. Projekt vodi avstrijsko podjetje ob 
sodelovanju in pomoči Geološkega zavoda v Ljubljani. Vrtali naj 
bi 550 oz. 1200 m globoko. Če bodo raziskave uspešne, bi na 
območju med Fojano in Medano razvili gostinsko in turistično 
središče, ki bi ga upravljala mešana gospodarska družba, 
sestavljena iz avstrijskih in domačih naložbenikov. Možnost, da 
bodo v Brdih odkrili terme, omenjajo in utemeljujejo že dalj 
časa. Podrobnosti o celotni zadevi bodo župan Franc Mužič in 
s trokovn jak i kmalu po jasn ili občinskim  svetn ikom  in 
predsednikom vaških skupnosti. Sicer že gradijo turistično- 
rekreacijsko središče v Neblem in opravljajo nekatera druga 
dela za gospodarski razvoj Brd.

Zanimanje za nepremičnine na Gorenjskem
Na Gorenjskem ugotavljajo naraščanje povpraševanja za 
nakup, prodajo, oddajo, najem ali menjavo vseh vrst 
nepremičnin. To velja zlasti za turistična območja, kot so 
Kranjska Gora, Bled in deloma Bohinj. Cene nepremičnin, 
predvsem stanovanj in apartmajev, so se v zadnjih dveh letih 
povečale za okoli 100%. Cene nepremičnin naraščajo tudi na 
drugih območjih, kot so Rateče, Mojstrana, Radovljica in Lesce. 
Potencialni kupci se v glavnem zanimajo za eno ali dvosobna 
stanovanja, starejše hiše, potrebne obnove, in za ne predrage 
parcele. Kupci so domačini, interesenti iz drugih slovenskih 
krajev in tudi tujci. Najbolj popularni kraji so Radovljica, Bled 
in Bohinj z okolico. Ker povpraševanje presega ponudbo, so se 
cene starejših stanovanj že skoraj izenačile z novimi stanovanji, 
včasih pa so celo višje. Cena kvadratnega metra starejšega 
stanovanja se giblje od 1200 do 1700 evrov, kvadratni meter 
stavbnega zemljišča že stane od 50 do 350 evrov. Zaradi 
velikega povpraševanja so zdaj na Gorenjskem najvišje cene 
nepremičnin v Kranjski Gori, takoj za Ljubljano in Portorožem. 
Na Bledu je največje povpraševnje za nepremičnine v bližini 
jezera, saj bi kupci svoj prosti čas radi preživljali" ob svetovno 
znanem jezeru. Med tujci na Gorenjskem po nepremičninah 
največ povprašujejo Angleži, Irci in Italijani.

Mleko iz Slovenije tudi v Italijo
Živinorejci v Sloveniji menijo, da so odkupne cene mleka v 
domačih mlekarnah prenizke, zaradi česar ga poskušajo 
prodajati v Italijo. Tam namreč slovensko mleko plačujejo po 
višjih cenah očitno tudi zaradi tega, ker gre za kakovostno 
živilo, kar je pomembno za potrošnike ali pa pri predelavi mleka 
v sir, skute, jogurte in druge izdelke. V letošnjem letu bodo 
slovenski kmetje prodali v Italijo do 80 milijonov litrov mleka 
po višjih cenah, kot pa so cene, ki jih  nudijo Ljubljanske 
mlekarne. Stanje na trgu z mlekom je tako, da zaradi izvoza oz. 
prodaje v tujino domačim mlekarnam primanjkuje tega živila. 
Zaradi tega družba Ljubljanske mlekarne, ki je  največji 
proizvajalec mlečnih izdelkov v Sloveniji, mleko za svoje 
potrebe uvaža iz Madžarske in Češke.

Nova letalska linija Ljubljana-Rim
Slovenska turistična  organizacija je  v Milanu tud i letos 
pripravila tradicionalni Slovenski večer, namenjen predstavitvi 
naših turističnih zmogljivosti. Dogodek poteka pred največjo 
italijankso poslovno borzo Borsa internazionale del turismo 
(BIT). Povabilu se je odzvalo 74 italijanskih časnikarjev, ki so v 
zadnjem letu objavili veliko število prispevkov o slovenskem 
turizmu oz. nasploh o Sloveniji. Prisotnih je  bilo tudi 13 
organizatorjev turističnih potovanj. Na Slovenskem večeru so 
predstavili nov katalog o golf igriščih v Sloveniji ter italijanske 
goste povabili na mednarodni turnir, ki bo 12. maja na Bledu. 
Slovenska turistična zveza je v Milanu tudi napovedala, da bo 
slovenska letalska družba Adria Arways sredi maja vzpostavila 
dolgo pričakovano letalsko progo Ljubljana-Rim.

Ugledna nagrada za briški Chardonnay
Na 13. mednarodnem ocenjevanju svetovnih chardonnayev 
Chardonnay du monde, ki je potekalo med 9. in 12. marcem 
v Chateau des Ravatys v francoski Burgundiji, so pod strogim 
nadzorom OIV (Organisation internationale de la vingne et du 
vin) in doslednim spoštovanjem standardov izbirali med 936 
najboljšim i Chardonnayi iz 36 držav sveta. Chardonnay 
Quercus letnik 2005 iz Vinske kleti Goriška Brda je dobil 
bronasto medaljo. Po lanski zlati medalji za Chardonnay 
Bagueri, ki je bil negovan v lesu, se briška klet izjemno veseli 
medalje za Chardonnay Quercus, k ije  vino drugačnega stila, 
pri katerem je poudarek predvsem na svežini, sadnosti in 
pitnosti, skratka vino sodobnega stila. Tretja medalja zapored 
pove tudi to, da v kozarcu vina čudovito združujemo razkošje 
svetovne vinske sorte ter enkratnost in neponovljivost teritorija 
Goriških Brd.

VV s

dvorani Sloven
skega narodnega 
gledališča Nova 

Gorica je bila v nedeljo,
19. t.m., pod večer sklepna 
slovesnost tradicionalnih 
Srečanj ljubiteljskih gle
daliških skupin Severne 
Primorske, ki jih prireja 
Javni sklad Republike Slo
venije za kulturne dejav
nosti ob sodelovanju Ob
močnih izpostav. Nanje 
so se letos prijavile štiri 
skupine iz Goriške, med 
njimi tudi dramski odsek 
PD Štandrež. Strokovna 
spremljevalka Javnega sk
lada RS za kulturne dejav
nosti Martina Mrhar, dra
maturginja SNG Nova 
Gorica, si je med 21. ja
nuarjem in 7. marcem 
ogledala štiri uprizoritve 
letošnje ljubiteljske pro
dukcije, ki so nastale v se
verno primorskem pro
storu in zamejstvu, in si
cer predstavo dramskega 
odseka PD Štandrež, Hamlet v 
sosednji vasi Iva Brešana, pred
stavo Gledališkega društva Kon- 
trada Kanal, Krapi Antona Ingo
liča, komedijo Gledališke skupi
ne BC iz Bovca, Poročil se bom s 
svojo ženo Marjana Marinca, ko
medijo Georgesa Feydeaua Go
spod gre na lov, igralske skupine 
Drežnica, in predstavo
Gledališke skupine staršev 
Bovških otrok, Žogica Nogica. Iz
med teh je za ogled državni se
lektorici Petri Tanko, ki pripravlja 
program letošnjega Linhartove
ga srečanja, srečanja ljubiteljskih 
gledališč Slovenije (svoj epilog 
bo imelo v Postojni od 28. do 30. 
septembra 2006) predlagala 
predstavo Gledališke skupine BC 
iz Bovca, Poročil se bom s svojo 
ženo, v režiji Marije Gabršček. 
Uprizoritev je bila ob prisotnosti

Srečanja ljubiteljskih gledaliških skupin severne Primorske

Lepo zadoščenje za dramski
odsek PD Štandrež

stiani je v predstavi Hamlet v 
sosednji vasi vlogo učitlce, ki 
mora premagati vse upraviče
ne pomisleke in se spopasti z 
nemogočim (pripraviti "na
ročnikom" sprejemljivo pri
redbo in motivirati neuke lju
di za uprizarjanje Shakespea
ra) skozi različne žanrske si
tuacije in monološke reflek
sije izpeljala disciplinirano, 
suvereno in sugestivno." 
Priznanja za stransko moško 
vlogo je bil deležen Marjan 
Breščak za vlogo Gigija v pred
stavi Hamlet v sosednji vasi 
dramskega odseka PD Štan
drež z motivacijo "Marjan 
Breščak je v predstavi Hamlet
v sosednji vasi komentatorja 
Gigija odigral preprosto tan-

selektorice na sporedu v 
nedeljo, 19. t.m., v dvora
ni SNG Nova Gorica.
Preden se je ponovno zgo
dilo čudo čarobnega 
tkanja nevidnih vezi med 
nastopajočimi in publiko, 
je vodja Območne izpo
stave RS Maja Bratec Jer
man s predsednikom sve
ta Območne izpostave 
JSKD RS Daniela Stekarja 
podelila letošnja priz
nanja, kakor jih  je po 
ogledu omenjenih štirih 
predstav dodelila selekto
rica Martina Mrhar. Priz
nanje za glavno žensko 
vlogo je prejela Vanja Ba- 
stiani za vlogo učitlce v 
predstavi Hamlet v so
sednji vasi dramskega odseka PD 
Štandrež z motivacijo "Vanja Ba

kočutno, brez pretiravanj v 
duhovičenju, spretno lahkotno v

prehajanju iz sebe v "vlo
go" in nazaj -  Predvsem 
pa izjemno naravno, 
prepričljivo.
Priznanje za glavno mo
ško vlogo je prejel Peter 
Cuder za vlogo Janeza v 

predstavi Poročil se bom s svojo 
ženo skupine BC iz Bovca, za 
stransko žensko vlogo pa Polona 
Kurinčič za vlogo Rozike v pred
stavi Gospod gre na lov igralske 
skupine Drežnica. Posebno priz
nanje selektorja so dobili igralci 
v predstavi Krapi Amaterskega 
gledališkega društva Kontrada 
Kanal za homogeno ansambel
sko igro.
Na nedeljskem večeru zaradi za
držanosti ni bilo selektorice Mar
tine Mrhar. Štandreške igralce so 
spremljali domači zakulisni de
lavci, predsednik PD Štandrež 
Marko Brajnik, predstavnik Zve
ze slovenske katoliške prosvete 
Gorica VValter Bandelli in vidno 
zadovoljen režiser Jože Hrovat. 
Dramskemu odseku PD Štan

drež, ki je številnim 
dosedanjim nagra
dam pripisal še dve 
zadoščenja polni 
priznanji, iskreno 
čestitamo zvesti 
spremljevalci nje
govega u-
metniškega ust
varjanja. Želimo 
mu še veliko uspe
šnih predstav v na
daljnjem gledali
škem snovanju in 
da bi bili taki sreč
ni trenutki spodbu
da mladim igral
skim močem za pri
stop k skupini, več
letnim članom pa 
lepa potrditev na 
dobro prehojeni 

poti gledališkega udejstvovanja.
K
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Ob začetku uvedbe evra označevanja cen v Sloveniji

Nadzorstvo nad cenami, 
da ne bi bilo podražitev

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

V  Sloveniji je 1. marca 
začel veljati predpis o 
obveznem dvojnem oz

načevanju cen, v tolarjih in 
evrih. Gre za eno izmed priprav 
na uvedbo evra, predvidoma 1. 
januarja 2007. V obdobju infor
mativnega dvojnega označe
vanja, ki bo trajalo, dokler za 
to pristojni organi Evropske 
centralne banke ne bodo do
ločili nepreklicnega in  traj
nega menjalnega razmerja 
med tolarjem in evrom, bo
do v trgovinah preračunava
li cene po t.i. centralnem pa
ritetnem tečaju, brez zaok
roževanja - 239,64 tolarja za 
evro. Cene v trgovinah bodo 
nadzorovali razni organi, s 
čimer naj bi preprečili more
bitne neupravičene podražit
ve blaga. Gibanje cen bodo 
nadzorovali Zveza
potrošnikov Slovenije, Medna
rodni inštitut za potrošniške ra
ziskave in seveda kupci. Budno
st zoper morebitne podražitve 
napovedujejo tudi sindikati. Ob 
tem je Boštjan Vasle iz Sektorja 
za ekonomske reforme in  raz

voj v Službi vlade za razvoj 
dejal, "da bo neformalni pritisk 
na trgovce v obdobju dvojnega 
označevanja cen pripomogel k 
stabilizaciji cen ob prehodu na 
evro. Poleg tega je konkurenca 
v številnih panogah velika, tako

čil;

da si podjetja podražitev ne bo
do mogla privoščiti. Če bomo 
opazili neobičajne podražitve 
pri posameznih podjetjih, bo
mo potrošnike opozarjali na to. 
Sicer pa neupravičenih podraži
tev po mojem mnenju ni

pričakovati. Tudi v tujini uradni 
podatki kažejo precej drugačno 
sliko, kot jo opisujejo ljudje." 
Časnik Delničar, ki je s 164.000 
izvodi naklade najbolj razširje
no slovensko tiskalno občilo, je 
v novi številki objavil tudi 

mnenje Ernestine Fiorito iz 
Milana o podražitvah, ki so 
se ob uvedbi evra zgodile v 
Italiji. Zapisala je tudi tole: 
"Ko je naša valuta lira izgi
nila, so trgovci začeli draži
ti izdelke. Začelo se je s 
sadjem in  zelenjavo; ja
bolka so npr. stala tisoč lir, 
potem pa so trgovci čez noč 
spremenili cene tako, da so 
jabolka nenadoma stala en 
evro, še dan prej pa, raču
nano v evrih, 50 centov. 
Enako se je zgodilo z nepre
mičninami. Stanovanje, ki 
si ga pred letom 2002 kupil 

za 380 milijonov lir  (190 tisoč 
tolarjev), zdaj stane 335 tisoč 
evrov. Po hrani so se enako 
začele dražiti tudi druge stvari: 
obleka, obutev, telefon, elek
trika itd., plače pa so ostale 
enake."

V prostorih stare osnovne šole v Vipavi

Razstava ob 110-letnici ustanovitve 
vipavske hranilnice in posojilnice

V  stari zgradbi osnovne 
šole v Vipavi je na ogled 
razstava o vipavski hra

nilnici in posojilnici ob 110- 
obletnici njene ustanovitve. Gre 
za edino tako ustanovo v Slove
niji, ki je celotno omenjeno ob
dobje delovala neprekinjeno, če
prav pod različnimi imeni, ki so 
jih terjale politične razmere oz. 
režimi. Najtežje je seveda bilo 
obdobje fašizma, v katerem je tu
di slovensko denarništvo imelo 
važno vlogo pri ohranjanju na
rodne istovetnosti v Vipavski do
lini.
Pogled v preteklost kaže, da sta 
sredi 19. stoletja nastala dva tipa 
kreditnih zavodov. Prvi tip so bi
le posojilnice zadružnega 
značaja, drugi tip pa so bile za
druge z neomejeno zavezo, na
menjene predvsem revnim kme
tom. Slednje so se razvile zlasti 
na podeželju, v glavnem od sre
dine 90. let dalje. Pobudniki 
zanje so b ili pretežno župniki, 
tudi sedeži posojilnic so b ili 
običajno v župniščih. Takega ti
pa je bila tudi Hranilnica in po
sojilnica v Vipavi. Ustanovljena 
je bila avgusta 1896, v zadružni 
register pa je bila vpisana sep
tembra istega leta pri deželnem 
sodišču v Ljubljani, ker je takrat 
Vipava sodila pod deželo Kranj

sko. Prvič so jo morali preimeno
vati 1.1925, ko je dobila ime Cas- 
sa popolare di prestiti in Vipacco, 
Consorzio registrato a garanzia 
illimitata. Takrat je uporabljala 
še tudi slovenski žig Ljudska po- 
sojilnca v Vipavi, vpisana kot za
druga z neomejenim jamstvom. 
Sledile so še druge spremembe, v 
italijanskem jeziku. Podobno kot 
v imenu je slovenščina pod Ita
lijo izginjala tudi v poslovanju. 
Po drugi svetovni vojni so začeli 
spet uporabljati slovenščino.
Iz dokumentov na razstavi je raz
vidno, da je posojilnica sprva po
slovala v najetih prostorih, naj
prej v dogovoru z vinarsko za
drugo v Vipavi, po 1. januarju 
1900 pa za kratek čas v svojih 
prostorih "Pri Dobravčevih v sta
ri čitalnici". Vendar si je hranil
nica že 5.9.1900 omislila "svoj la
stni dom". Le-tega so uredili v 
veliki hiši z vrtom, ki so jo kupi
li od vdove Fani Ložar in njenih 
svakinj. Razvoj in delovanje v i
pavske hranilnice in posojilnice 
prikazujejo dokumenti, ki jih 
hranijo Pokrajinski arhiv in po
samezniki v Vipavi. Uporabljeni 
so tudi viri iz del pokojnega go- 
riškega časnikarja Marka Waltrit- 
scha z naslovom: Slovensko 
bančništvo in posojilništvo na 
Goriškem in Kmečka banka v

Gorici. Na ogled so tudi nekateri 
dokumenti hranilnice na Opči
nah ter Zadružne banke Dober
dob in Sovodnje. Vseh doku
mentov je 106. Dodati pa je tre
ba pregled starega denarja, ki ga 
je pripravil dolgoletni zbiralec 
Franc Cerovšek iz Vipave. 
Hranilnica in posojilnica bo ob 
upoštevanju novih predpisov tu
di v prihodnje poslovala v duhu 
prvotnega hranilništva. Kar naj
bolj si bo prizadevala ohraniti za
družna načela in bo širila poslo
vanje na vsa področja lokalnih 
skupnosti. Podpirala bo zlasti po
sameznike in malo gospodarst
vo. Menijo, da potreba po takih 
hranilnicah in posojilnicah tudi 
v prihodnje ne bo nič manjša, 
kot je bila v preteklosti. V tej 
ustanovi imajo zbranih za okoli 
4 milijarde 377 milijonov to
larjev hranilnih vlog, prek nje 
posljuje več kot 4000 strank. Bi
lančna vsota hranilnice in po
sojilnice v Vipavi znaša v letu 
2006 nad štiri milijarde 818 mi
lijonov tolarjev. Razstavo in ka
talog je pripravila sodelavka Pok
rajinskega arhiva v Novi Gorici 
Aleksandra Pavšič-Milost ob so
delovanju Dušana Škrlja in Lilja
ne Furlan. Odprta bo do 24. mar
ca.
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Poligon je takrat postal 
prelomna točka v mojem 
življenju
"Vraga si bolan...polenaril si telo, polenaril si 
dušo. Sedaj, ko se otava kosi, odrini v kako po
gorje! Lazi po skalah! Pridruži se koscem! Hodi, 
hodi in delaj! Potem kmalu sprevidiš, da je 
življenje dar božji in da se zgolj tepci dolgočasijo 
v njem!". Tako je neznani zdravnik svetoval Iva
nu Tavčarju v Cvetju v jeseni. Citat je vključen v 
knjigi Draga Ulage "šport, ti si kakor zdravje".
Še se ga spominjam, prof.Ulage, takrat je bil že 
verjetno osemdeset let star.
Zjutraj ob kakih sedmih nas 
je pod Starim vrhom v 
škofjeloškem pogorju spod
bujal, da se razgibavamo na 
dvorišču pred hišo. Zaspani 
obrazi in zehajoče ustnice, v 
svojih najbolj čilih 
najstniških letih sem bila 
ponosna, da me je prosil, 
naj pred vsemi pokažem to 
ali ono raztezalno vajo. Spo
minjam se telesa tega osem
desetletnega bivšega olim
pijca, stalno skrb, da se nikoli ne izneveri svojim 
navadam zdravega življenja. V kmečki izbi si je 
na drogu raztezaval hrbtenico, počasi in vztrajno 
je s palico vsak dan prehodil več ur.
Gledam olimpijske tekmovalce v Turinu, njihov 
napor in naprezanje, razmišljam o tem, česa me 
je gibalna vzgoja naučila, in vem, da je to nekaj, 
kar se nikakor ne omejuje na telesni učinek. Ko 
sem pred par leti doživljala hudo obdobje, stalno 
in neprenehno padala v neko brezno žalosti, me 
je takratna sostanovalka v Walesu, popolnoma 
nevede pahnila v to, kar sem tisti trenutek potre
bovala, da se vzdignem. Ni odnehala, dokler ni
sem privolila, da si, kljub fizični nemoči in 
prečutih nočeh, pripravim telovadno torbo in 
grem z njo v Sports centre. Še isti popoldan. In 
na srečo, da je bil tisti dan na programu skrajno 
intenzivni Circuits training, nekakšen intenzivni

poligon za odrasle; moški in ženske skupaj, nor
malne telovadne hlače in majice, nobenega gla
murja in tečajev aerobike, samo in izključno pot 
na obrazu ter kakih trideset oseb, ki se na žvižg 
vrste v različnih vajah, med drugim tudi v nekaj 
minutnem udrihanju z bokserskimi rokavicami. 
Sreča je bila v tem, da je bila vadba tako intenziv
na, da nisi uspel razmišljati med njo, moral si 
reagirati in to takoj. Popolnoma izmučena sem 
ob koncu vadbe spoznala, da je tista ura pred
stavljala neko prelomno točko v mojem takrat
nem dojemanju življenja. Naučila me je reagi
ranja in prepričana sem, da se je nekaj v meni

premaknilo ravno zaradi te
ga, ker sem takrat morala fi
zično reagirati na določene 
stimuluse in se zdramiti iz 
abulije in objokovanja. Ko 
sem se vračala domov, sem 
si rekla, da, če sem uspela 
par minut udrihati z bokser
skimi rokavicami v gumija
ste kvadrate, prevlečene z 
usnjem, ki jih je širokopleči 
hrust držal pred mano, in se 
potem z njim izmenjati (pa 
čeprav je bil hrust gentle- 

rnan v doziranju svoje moči...), potem se lahko 
poberem tudi iz tega svojega življenjskega padca, 
ki me je spravil na tla za več mesecev. Občutila 
sem toplino in skrb "mailov", ki so mi prihajali 
iz Trsta, in voljo po reagiranju, ki je rastla v meni. 
Vsak moj korak, vsaka vaja mi je bila korak na
proti ponovnemu ozaveščenju same sebe. Če me 
noge držijo, potem lahko hodim in če lahko ho
dim, potem lahko hodim proti soncu, nikakor pa 
ne spet v to, da se zavijem v klobčič in bežim 
pred njim.
Od takrat mi gibanje, tudi občasna stoja ali ple
sni obrat med eno delovno obveznostjo in dru
go, predstavlja trenutek, ko se lahko ženska zopet 
za hip prelevi v malo deklico, ki ni mirovala. V 
takratnem psihološko težjem obdobju sem poza
bila na vse to in ne uvidela, kako si lahko človek 
vedno znova nadene peruti in postane metulj.

S 3. strani

Primanjkuje
Kaj pa revitalizacija tržaškega 
brega od Barkovelj do Na
brežine?

Načrtov v zvezi s tem je več, pri 
katerih je bila naša organizacija 
le delno soudeležena. Tudi gle
de tega vprašanja si je treba za
staviti določen cilj! Za zdaj tega 
cilja nimamo, saj je govor le 
npr. o popravilu neke ceste v 
kontovelskem bregu in o drugih 
manjših zadevah. Kaj pa potem? 
Ali bomo investirali javni denar

za popravilo občinskih 
infrastruktur ali bomo 
finančna sredstva upo- 

* * *  rabili za splošnejši na
predek kmetijskega sek

torja? To vprašanje se v kmetij
stvu večkrat pojavlja. Tak način 
delovanja in planiranja ne kori
sti kmetijstvu: najti je treba vz
rok propada kmetijstva na ti
stem področju, vprašati se je tre
ba, zakaj je na tistem robu to
liko površin parceliziranih itd. 
Kmetu lahko nudimo tlakova
no cesto, da pride s traktorjem 
do svojega zemljišča; vprašanje 
pa je drugo: če kmet ni v eko
nomskem stanju vzdrževati in

obdelovati svoje zemlje, kako 
bo od svojega dela lahko imel 
dobiček? Manjka torej celosten 
pogled na kmetijstvo, ki bi raz
rešil probleme v sami osnovi. 
Problemi, ki jih  že desetletja 
načenjamo, so zgolj demagoške 
narave.
Ali se dejansko odločimo, da po
magamo kmetu - podjetniku s 
celovitim načrtom, ki bi njego
vo delo vključilo v integriran 
razvoj gospodarskega sistema, 
ali pa se odločimo, da bomo 
kmetu pomagali zgolj na podla
gi prispevkov, kar pa ne bo p ri
vedlo do razvoja kmetijstva.

Hvala za pogovor!

Nasveti varčevalcem
Optimizem za 

delniški trg v Italiji

Morningstar, medna
rodno podjetje za 
ocenjevanje in anali

ze investicijskih skladov, je v pr
vem tednu marca letos opravilo 
anketo med 22 najbolj prizna
nim i in na italijanskem finanč
nem tržišču prisotnimi upravi
telji skladov (angl. fund mana- 
ger). Vzorec predstavlja okrog 
75% vložene premoženjske ma
se v to obliko varčevanja. Na
men te redne raziskave je okvi
r iti izglede borznih tečajev za 
prihodnjih 6 mesecev.
Rezultati zadnjega opravljenega 
dela kažejo, da so anketirani 
upravitelji skladov dokaj pozi
tivno naravnani predvsem na 
italijanski delniški trg. V marcu 
je namreč odstotek pozitivno 
usmerjenih "fund managerjev” 
na "S&P/MIB" presegel 68%. 
Optimizem narekuje pričako
vanje za dobre poslovne do
bičke italijanskih podjetij v 
zadnjem tromesečju leta 2005 
ter preureditev oziroma utrdi
tev finančnega sektorja. Anali
tik i so pozitivno naravnani 
predvsem na energetski in

bančni sektor, medtem ko za 
panogo "telekom” ter podjetja 
prisotna v okviru javnih stori
tev (angl.: Utilities) prevladujejo 
dokaj nasprotujoča si mnenja. 
Obratno velja za vodilne evro
pske borze bolj zmeren optim i
zem. Namreč le 55 % anketira
nih analitikov si pričakuje pora- 
stek delniških tečajev tudi na 
ostalem območju EU. Po 
mnenju nekaterih "fund mana
gerjev" vsekakor ostajajo pod
cenjeni nekateri gospodarski 
sektorji, kot npr. farmacevtski 
in telefonski ter visoka tehno
logija.
Za finančni trg v ZDA prevla
duje med upravitelji skladov 
dokaj enotno prepričanje, da 
ameriška osrednja banka "Fede- 
ral Reserve” zaključuje periodič
no dviganje ključne obrestne 
mere, kar naj bi pozitivno vpli
valo na borzne tečaje na "Wall 
Streetu" po skromnih rezultatih 
slednjih v prvih 2 mesecih 
tekočega leta. Skratka dobra po
lovica (55%) anketiranih anali
tikov si pričakuje pozitivno po
slovanje ameriških borz v 
prihodnjih 6 mesecih, 35%

vprašanih predvideva zadržanje 
tečajev na sedanjih vrednostih, 
10% anketirancev pa je izrazilo 
negativno mnenje.
Za osrednji indeks japonske 
borze "Nikkei 225" se je število 
optimistično razpoloženih ana
litikov nekoliko zmanjšalo Od
stotek upraviteljev skladov, ki si 
pričakujejo porastek delniških 
tečajev na tem območju v 
bližnji prihodnosti, se je nam
reč znižal na 61,9% (80% v 
predzadnji anketi).
Za valutna tržišča prevladuje 
mnenje (več kot 50% anketiran
cev), da naj bi se evropska sku
pna denarna enota v odnosu do 
ameriškega dolarja nekoliko ok
repila. Zmanjšanje vrednosti 
slednjega v odnosu do evra na
rekujejo prekomerna okrepitev 
državnega proračuna, deficit 
zunanje trgovinske bilance v 
ZDA ter predvsem konec perio
dičnega dviganja ključne obre
stne mere v tej državi.
Bralci lahko sodelujejo pri naši 
rubriki z vprašanji in pripom
bami. Elektronska pošta: 
s.pahor@tin.it.

Stojan Pahor



N O V I

GLAS Aktualno 23. marca 2006

IZ  MOJE KUHINJE

Moja kuhinja
V I

ražna je naloga da
našnje gospodinje, 
ki mora skrbeti vsak 

dan za to, kako bo pripravila svoji 
družini čim okusnejšo ceneno 
hrano... Ena glavnih nalog dobre 
gospodinje je tudi ta, da ima v 
kuhinji vsako stvar na svojem me
stu in vse v naj večji čistoti 
in snažnosti... Kuhinjo 
moraš vsaj dvakrat na dan 
pomesti, in sicer vedno po 
glavnih obedih, očistiti po
sodo in vse pospraviti. Ako 
imaš v kuhinji lesena tla, 
jih moraš dvakrat, naj
manj pa enkrat v tednu po- 
ribati; kamnita (betonska) 
tla moraš umiti vsak dan.
(Sicer pa so ta tla nesreča 
za posodo, če pade na tla, 
in-gorje za noge: so mrzla 
in trda). Enako moraš poribati in 
umiti vsak dan mizo, ki jo upora
bljaš pri pripravljanju jedi. Vsak 
teden premakni vse pohištvo in 
ga obriši (tudi stene)... Kuhinjo 
daj vsako leto prebeliti."
Naj mi kdo reče, da tako branje ni 
zabavno, še posebno za ženske, ki 
moramo naše moči razpete med 
dom, delo, otroke, moža, morda 
kakšno telesno dejavnost in še 
kakšno družbeno koristno udej
stvovanje. Zgornja navodila sicer 
razen doma ne omenjajo druge-

Zgodba

Žoga

Spoznala sta se zelo mlada na 
dvorišču, ki je zaradi njene 
lepote in njenega živahnega 

značaja vedno privabilo dosti fan
tov. Imela je dolge lase, spletene v 
kite, in on, prijatelj njenega prija
telja, je bil fant, v katerega se očit
no takoj zaljubiš. Ni govoril slo
vensko, ona ne italijanskega in ni
ti angleškega jezika, toda vemo, 
da ne obstaja samo sporazume
vanje z besedami, temveč tudi te
lesno in, še globlje, čustveno. 
Zelo dobro sta se sporazumevala 
ob žoganju. Oba sta tako lepo 
držala žogo v rokah, oba sta jo 
tako lepo znala brcati, da so ju vsi 
vrstniki v vasi občudovali. Igrala 
sta z veseljem ter se tako zabavala, 
kot je prav, da se zabavajo mladi.
V starosti, ki je bila še primerna za 
žoganje, sta se nenadoma odloči
la, da se poročita in si tako za ved
no obljubita medsebojno pomoč 
in spoštovanje. Ne vemo, pravza
prav, v katerem jeziku sta to stori
la.
Od veselja je brcnila žogo visoko 
v zrak proti njemu, on pa se je je

ga, a predstavljajmo si sodobno 
ženo, ki riba, briše stene in pre
mika pohištvo. Ne, res si tega ne 
moremo predstavljati, tudi ker je 
od izida te knjige minilo natanko 
75 let. Ste že slišali za Kuharico 
Marije Remec, ki je izšla pri druž
bi svetega Mohorja v Celju? Meni

jo je podarila moja tašča Tončka, 
potem ko je v zrelih letih spozna
la, da ne bo v kuhinji preizkušala 
novih receptov in se bo raje drža
la stare, stokrat preizkušene in 
prehojene kuharske poti, ki jo je 
začela že zelo zgodaj, ko je šla šti
rinajstletna služit v Mršnikovo go
stilno v Ribnico na Notranjskem. 
In vendar je to knjigo hranila kot 
nekaj dragocenega. Danes lahko 
rečem, da je tudi dragocena. Listi 
so že močno porumeneli, stari 
mastni madeži pa govorijo o dav-

izmaknil.
Rodil se je Žon, njun sin. Ime, ki 
sta ga izbrala za otroka, je bil ra
zumljiv življenjski kompromis. 
Brez kompromisov je težko živeti. 
Žonovo življenje in življenje nje
gove matere je bilo od takrat na
prej res težko.
Otroku in ženi je oče oziroma 
mož dal eno močno brco, tokrat 
ne take, kot jo damo, kadar se žo
gamo.
Ona je bila pač vanj zaljubljena in 
dobro je vedela, da tega, kar je 
možu obljubila, se mora držati. 
Skušala je na vse možne načine 
imeti nek stik z njim, toda kate
rikoli poskus je ni nikoli privedel 
do nobene pozitivne rešitve. 
Obratno. Zgodilo se je celo to, da 
se ji je mož, ki se je medtem z 
dušo in telesom predal prostitu
ciji, alkoholu in še čemu, večkrat 
prikazal kot nasilnež in od nje 
zahteval denar. Ona mu ga je z lju
beznijo dajala. Morda tudi zato, 
ker se ga je bala.
Enkrat na teden in to, vsako ne
deljo, je malega Žona peljala k ba
bici, očetovi materi. Ta priletna 
gospa je živela sama, v ozki temni 
ulici starega mestnega predela. 
Tam je bil vedno prisoten tudi Žo- 
nov oče. V Žonovih očeh se je

nih kuhinjskih eksperimentih, za 
katere ne vem, ali so bili uspešni 
ali ne. Geslo Mohorjeve kuharice 
pride prav tudi danes: Dobro in 
poceni! Kakšno kuhinjsko opre
mo svetuje Marija Remec? 
"Dobro in pravilno urejena 
kuhinja je ponos vsake gospo
dinje. Zato naj bi že vsaka nevesta 
skrbno pazila pri nabavi bale, da 
si oskrbi čim bolj popolno pa za
res potrebno opremo... Ni pa 
rečeno, da bi npr. vsaka nevesta 
morala že vse to imeti. Naj naku

pi, kar je nujno, in kasneje 
dokupi, ko bo treba. Vse to 
orodje (razen štedilnika, vo
dovoda, omare, mize) bi 
stalo sedaj skupno 4500 di
narjev."
Moja prva kuhinja je bila 
majhna, a je v njej utripalo 
srce najinega novega gnez
deca. Na devetih kvadratnih 
metrih seje pred skoraj tre
mi desetletji začela pisati 
družinska zgodovina: pogo
vori, diskusije, majhni spo

ri, velike sprave, vnete razprave in 
važne odločitve. Med temi tudi ti
sta o zidanju nove hiše, kar je bi
lo za mlad par velik podvig. 
"Kuhinja naj bo svetla in prostor
na, da se lahko uporabi tudi za je
dilnico, ter belo pobeljena. Tla 
naj so lesena, nikdar pa ne kam
nita..."
Kuhinja bo velika, sem skoraj 
ukazala. Hočem biti zraven, ko bo 
kdo prišel na obisk ali na večerjo, 
ne pa skrita v kakšni luknjici kot 
kaka služkinja. Tako velika, da

pojavil strah, njegova duša je oh
romela vsakokrat, ko je čutila 
bližino tega divjega moža, ki ga 
otrok n iti zdaleč ni mogel pri
merjati s hudobnimi možmi, o 
katerih mu je mati pripovedovala 
v pravljicah.
Vendar, zraven strahu, ki je pre
plavil njegovo življenje, je v njem 
ostal kanček poguma, ker je 
slišal mamo, ki je prosi
la moža z lepimi be 
sedami v upanju, 
da se bo vrnil k 
njej. Trdno je 
verjel v moč ma
minih besed.
Otrok pač verja
me v moč čarob
ne palice, ki jo ima, 
v pravljicah, vedno 
pri sebi dobra vila.
Ko je Žon, nekoliko starejši, začel 
razmišljati o svojem otroštvu, se 
je pogosto spraševal: čemu zahaja
ti k tej babici? Samo zato, da bi se 
tresel pred strašno očetovo podo
bo? Priletna gospa je bila sicer 
sprejemljiva ženska. Žon pa je ni 
mogel imeti rad, ker sta, v tistih 
trenutkih, kadar je bil pri njej na 
obisku, alkohol in droga, ki sta 
tekla v očetovih žilah, povzročala 
popoln kolaps Žonovih čustev do

bom v njej lahko plesala. 
"Pohištvo sestavlja: 
štedilnik, najboljši je zidan (ne že
lezen), s kotličem za vodo in z eno 
ali dvema pečicama 
Omara: za shranjevanje posode, 
bele in črne. V novejšem času 
imajo te omare 3 pokončne pre
dele.
Naša sedanja kuhinja je velika, 
zračna, tla so opečnata, pod ok
noma na vogal so miza in leseni 
klopi, na policah kredenc so idrij
ske čipke, štedilnik, ja, štedilnik je 
zidan, kakor v starih lepih časih, 
nad njim pa napa s čipkami. Tu 
je srce hiše in družine, tu 
kraljujem, z mano pa moj ljubi L, 
ki deli z družico tudi gospodinj
ska opravila, tu je moja mala 
miška risala prve risbice in pisala 
domače naloge, tu se večerje razv
lečejo do poznih ur, ker so za
beljene s pripovedmi in pogovori, 
tu pozno zvečer jaz in ljubi L 
pleševa. Kar se naučiva na ple
snem tečaju, morava sproti utrje
vati. "Kdor pleše, ne je". Takrat so 
večerje skromne, a okusne. Bolj 
kot kraljevsko kosilo. Zelenjava, 
dobro olje in kruh. In mediteran
ska omaka ali toč, tako preprosta, 
tako dobra: paradižnikova mezga 
iz tube, dobro oljčno olje, se
sekljan česen, origano, sol, dve 
kaplji balzamičnega kisa. Razž
vrkljaš in mažeš s kruhom. Dobro 
in poceni!
Kruh mora biti seveda najboljši. 
Moj ljubi L ga peče sam. A to je že 
druga zgodba.

Avguština

nje.
Kako lahko žena čuti neizmerno 
ljubezen do osebe, ki ima v srcu 
samo sovraštvo? Kako more kdo 
imeti v duši samo sovraštvo do se
be in do žene, ki mu vztrajno kaže 
zaupanje v njegovo spreo
brnjenje? Tega Žon ni mogel še ra
zumeti.
Pozneje je tudi prišel do spoz

nanja, da je kot otrok igral 
nezasluženo vlogo. Zde

lo se mu je, kot da je 
bil tista žoga, s katero 
je njegova mati ho
tela privlačiti pozor
nost svojega moža. 
On pa se z njo ni ho

tel več igrati in tega ni 
mogla razumeti. 

Nekega dne je žogo, ki mu 
jo je ona tolikokrat z ljubez

nijo hotela podajati, s hudobijo 
razparal. Lepo je, če se tudi odra
sli žogajo, kajne?
Žon se, kot otrok, žogati ni znal. 
Žoge ni držal pravilno v rokah, 
njegove roke so bile trde, srce je 
močno bilo, žoga se je vedno upi
rala njegovi volji.
Sedaj je že odrasel in žoganje je 
postalo smisel njegovega 
življenja.

Elena Cerkvenič

Vremenska napoved ARPA-OSMER 
za Furlanijo - Julijsko krajino

SPLOSNA SLIKA:
Proti nam prehodno priteka bolj suh severovzhodni zrak, od ju
trišnjega dne bodo spet prevladovali bolj vlažni jugozahodni 
tokovi.

ČETRTEK, 23. marca 2006:
Zmerno oblačno bo do spremenljivo. Dopoldne bo pihal zme
ren severovzhodni veter. Proti večeru bo v Karnijskih Alpah 
in Predalpah lahko nastala kaka nevihta.

PETEK, 24. marca 2006:
V ravninskem in obalnem pasu bo večinoma spremenljivo, v 
gorah sprva spremenljivo, popoldne pa pretežno oblačno. 
Zvečer bodo možne rahle padavine, meja sneženja bo nad o- 
krog 1200 m.

OBETI ZA KONEC TEDNA:
V soboto bo prevladovalo oblačno vreme.

ČETRTEK
Avstriji

Slovenija

l
Venelo

hipertekst02.doc

Moj PC rad peče, 
občasno pa tudi kuha

V sakdo, ki ima doma 
računalnik, speče 
kako zgoščenko ali 

celo DVD. Naš računalnik je 
namreč pravi mojster za 
peko podatkov, z internetno 
povezavo pa nas lahko 
prelevi v  pravega 
vrhunskega kuharja. Kako?
V spletni brskalnik 
natresemo nekaj ključnih 
besed (recimo pizza, sadje 
in  podobno), jih  poljubno 
kombiniramo na iskalni 
vrstici, pritisnemo na gumb 
in  čez nekaj sekund imamo 
na ekranu nekaj receptov . 
Kot pri tradicionalnem 
kuhanju pa je tudi pri 
spletnem izbiranju receptov 
potrebno im eti veliko 
fantazije. Fantazija je 
navsezadnje tudi skupni 
imenovalec vseh spletnih 
strani, k i se ukvarjajo s 
kulinariko.
Že nekaj let moja miška

nekaj odtenkov solate, 
čebule in  kumarice. Sicer pa 
je treba namaz pripraviti 
nekaj ur pred grilanjem 
hamburgerja, tako da se vse 
sestavine lahko v m iru  
spojijo v željeno maso. 
Internet pa n i samo 
globalna kuharska knjiga: v 
njej lahko dobimo tud i 
veliko loka ln ih  receptov, in  
sicer tud i iz naše 
neposredne bližine. Tržaške 
recepte lako beremo tud i v 
tržaščini, kot npr. na spletni 
strani Casa e cucina 
(http://www.chimere.org/ca 
ntondemarieta/cucina/inde 
x.htm l), ki jih  ureja Maria 
Zanier. Kot v najboljših 
kuharskih knjigah so tudi 
n jeni recepti pravzaprav 
spomin na način, kako je 
kuhala babica.
Tudi tržaška židovska 
skupnost ponuja na svojih 
spletnih straneh nekaj

čebula, scepec
soli, poper.

rada zahaja od časa do časa 
na nekatere spletne strani, 
kjer potešim kulinarično 
radovednost. Mister Carota 
je spletni naslov 
(http://www.mistercarota.c 
om /) in  vzdevek spletnega 
kuharja, ki v v irtua ln i 
restavraciji (beri spletni 
strani) ponuja skoraj 4000 
različnih specialitet, od 
tip ičn ih  italijanskih 
regionalnih jedi do tropskih 
specialitet.
Za hamburgerje pa so 
nepogrešljivi ameriški 
spletni naslovi: na strani 
http://www.recipezaar.com/ 
106882 dobimo npr. zelo 
dragocen podatek, in  sicer 
način, kako doma pripraviti 
namaz za Big Mac! Za pravi 
domači Big Mac 
potrebujemo le še meso,

kuharskih receptov, 
(http://www.triestebraica.it/ 
ricette.htm), iz katerih so 
razvidni vp liv i različnih 
komponent tržaške židovske 
skupnosti.
Prava zakladnica slovenskih 
receptov pa vsebuje spletna 
stran Kulinarična Slovenija - 
kuhajmo skupaj 
(http://www.kulinarika.net/ 
recepti.asp). Po zasnovi in  
vsebini je podobna prej 
omenjeni strani Mister 
Carota, sicer pa vsebuje jedi, 
k i bi jih  zaman iskali na 
italijanski spletni strani. Če 
pa vas zanima, kako kuhajo 
amerške Slovenke, pa si 
oglejte še stran Slovenian 
Women's Union o f America 
(http://www.swua.org/Recip 
es).

peter.rustia@gmail. cona

Nižina Obala Nižina Obala
Najnižja temperatura (°C) 2/5 7/10 Najnižja temperatura (°C) 2/5 6/9
Najvišja temperatura (°C) 14/17 14/17 Najvišja temperatura (°C) 11/14 11/14
Srednja temperatura na 1.000 m (°C) 6 Srednja temperatura na 1.000 m (°C) 3
Srednja temperatura na 2.000 m (°C) -1 Srednja temperatura na 2.000 m (°C) -3
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Slovenija

Deželna meteorološka opazovalnica F - Jk
www.meteo.fvg.it,slovensko@osmer.fvg.it, tel. 0432 934111
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Mario Brescia

To je “fac-simile” dela glasovnice, ki jo bodo na volitvah 
za obnovo pokrajinske uprave v Gorici dobili volilci 

v okrožju Štandrež - Rojce - ul. Fatebenefratelli.

SLOVENSKA SKUPNOST POZIVA 
slovenske volilce, naj volijo tako!

V vseh drugih 
okrožjih 
naj volilci 
na glasovnici 
samo 
prekrižajo 
simbol Oljke.

O1

Zimske olimpijske igre 2006

Utrinki iz Turina (2)
Za radijska poročila ob 13. 
uri
Na zimskih o lim p ijsk ih  
igrah v Turinu in  oko lic i je 
dopoldne že padla prva 
današnja končna odločitev. 
V Pragelatu-Plan, ali po 
naše Poledenelem travniku, 
je v pravem snežnem 
metežu osvojil o lim pijsko 
zlato v teku na 15 
kilom etrov z in terva ln im  
startom v klasični tehn ik i, 
ali cross country, Estonec 
Andrus Verpalu. Po 
opravljenem doping testu 
se je zahvalil serviserjem, ki 
so našli pravo mažo in  mu 
prip rav ili tako h itre smuči.
S svojim tekom je navdušil

seveda narodna heroja. S 
srebrom se je okinčal Čeh 
Lukaš Bauer, ki je zaostal za 
več kot 14 sekund, a je b il s 
svojim dosežkom, glede na 
zelo težke razmere, 
zadovoljen, z bronom  pa 
eden glavnih favoritov, 
nemški tekač Thobias 
Angerer, k i je na tiskovni 
konferenci poudaril, kako 
je b il zadnje dn i pod 
m očnim  pritiskom  
javnosti. Ita lijan i in  
Slovenci slabo. Najboljši 
med "Azzurri" je b il 13. 
uvrščeni 37-letni veteran 
Fulvio Valbusa, edini 
predstavnik Slovenije, 25- 
le tn i Ljubljančan Jože

Rus Rochev četrti, Nemec 
Sommerfeldt 12., Šved 
Fredriksson 14., Francoz 
V ittoz 15., najboljši 
Norvežan Frode Estil pa 
šele 17.. Zanim ivo, po 
tekm i v nemogočih 
pogojih je nad dolino

GOST NA NAŠEM UREDNIŠTVU | Levosredinski kandidat Enrico Gherghetta

S stranko Slovenska skupnost so 
odnosi odlični!

Tudi stranka Slovenska skupnost bo na 
prihodnjih volitvah za novo goriško pok
rajinsko upravo podprla kandidata leve 

sredine Enrica Gherghetto, ki ima velike mož
nosti za uspeh, saj ga bo podprla celotna leva 
sredina, v kateri se prepoznava večina sloven
skih volivcev.
Kandidat za goriškega predsednika pokrajinske 
uprave Enrico Gherghetta je m inu li teden obi
skal naše uredništvo in  z n jim  smo imeli daljši 
pogovor, v katerem je razložil svoj po litičn i 
program in  sodelovanje s stranko Slovensko 
skupnost, predvsem pa nam je zatrdil, da kakih 
bistvenih novosti ni, saj je po njegovem 
mnenju dejstvo, da se mora Goriška odpreti tja, 
kjer ima svoje naravno zaledje, se pravi proti 
Goriški v Sloveniji.
"Sodelovanje s stranko Slovenska skupnost je 
nekaj naravnega, saj spada slovenska stranka v 
levo sredino in  razen v nekaterih manjših obči
nah, kjer je SSk v opoziciji (Doberdob, So- 
vodnje), zgledno sodelujemo in tako bo tudi v 
prihodnje. Res je sicer, da smo med primarni
mi volitvami za kandidata leve sredine na Go
riškem im eli nekaj ostrih polemik, ki pa spa

dajo v normalen političn i proces in  zato torej 
ne vid im  nobenih razhajanj, kaj šele težav! Po
membno bo, da tudi v prihodnje sodelujemo, 
da se pripravimo na nove izzive, ki nas čakajo 
na Goriškem, a vem, da ne bo težav," je b il ja
sen Ghergetta. Med uro trajajočim pogovorom 

je izpostavil tudi vlogo sloven
ske narodne manjšine, ki je se
stavni del družbe na Goriškem 
in po njegovem tista "dodana 
vrednost” , k i jo velja izkoristi
ti tudi pri sodelovanju s Slove
nijo, saj bo dokončni padec 
državne meje dejansko poskr
bel za še tesnejše sodelovanje, 
ki je in  bo še bolj naravno, kot 
je bilo do sedaj.
"Imamo velike možnosti raz
voja, velja jih  izkoristiti in  slo
venska narodna skupnost je te
meljnega pomena pri tem pro
cesu,” je še povedal Gherghet
ta.

JUP

množico več kot 8 tisoč 
premraženih gledalcev in  z 
zmago dokazal, da je po 
osvojitvi dveh zlatih medalj 
njegove rojakinje Kristine 
Šmigun, estonska prava 
tekaška velesila, oba pa sta

Mehle, pa je pristal na, ne 
vem, če ravno omembe 
vrednem, 60. mestu. 
Najbolj zveneča imena so 
vsa po vrsti pogorela, kar je 
sicer v takih  vremenskih 
razmerah pravi eufemizem:

Chisone zasijalo sonce, 
čeprav ob še vedno 
močnem vetru, kar spet n i 
dober obet za jutrišnje 
tekme.

/d a lje  
Erik Dolhar

Bojana ivral 
UBALD VI 
Zbrika Naš 
Cena knjigi
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